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 عراق
شريك مهم تجاري ايران

 چه زماني 
نوبت بازار سرمايه مي رسد؟

پيش فروش مسكن - به سود يا ضرر سازنده؟

برنامه هاي پيشگيرانه قرباني سهم خواهي فردي

 بازار پس از تپش ها 
و نوسانات

همانطور ك��ه در خبرهاي 
روزهاي اخير آمده، بخشي 
از پول هاي بلوكه شده ايران 
در عراق آزاد شده و در آينده 
نيز مي توان به تداوم اين روند 
اميدوار بود. طبق شنيده ها 
حدود س��ه ميليارد دلار از 
مناب��ع ايران در ع��راق آزاد 
ش��ده و براي تامي��ن ارز مورد نياز حج��اج و خريد 
كالاهاي اساس��ي تخصيص پيدا كرده اس��ت. البته 
جزييات دقيق اين گشايش و نحوه تخصيص را بايد 
بانك مركزي اعلام كند. اين اتفاق به طور قطع تاثير 
مثبتي بر بازارها خواهد داش��ت چرا كه هم نيازهاي 
بانك مركزي مرتفع و هم كالاهاي اساسي خريداري 
ش��ده است. در واقع اين گش��ايش ارزي مي تواند به 
ثبات ب��ازار ارز و همچنين كالاهاي ساس��ي كمك 
قابل توجهي كند. با توجه به مقدمات فراهم ش��ده، 
مي توان انتظار داشت كه اين بخش از منابع نيز براي 
آزادسازي در دستور كار قرار بگيرد، هر چند جزييات 
و نحوه تعامل و چگونگي آن بايد از سوي بانك مركزي 
تاييد و اطلاع رساني شود. البته بخش خصوصي در 
اين ماجرا سهم مهمي ندارد. ما در اين بخش تقريبا 
مشكلي نداريم. هر چند با توجه به اينكه بايد از طريق 
صرافي ها فرآيند جابه جايي ارز انجام ش��ود، قدري 
هزينه ها بالا مي رود اما در نهايت بخش خصوصي با 

مشكل كمتري كار خود را در عراق ادامه مي دهد.
در ن��گاه كلان نبايد فراموش كرد كه عراق ش��ريك 
مهمي  براي ما به حساب مي آيد. عراق در اين سال ها 
همواره شريك تجاري دوم يا سوم ايران بوده است. تا 
۱۵ سال آينده بازار ايران و عراق بزرگ ترين محيط 
فعاليت اقتصادي براي فعالان دو كشور خواهد بود و 
در زمينه همه انواع كالا تا پروژه هاي بزرگ اقتصادي 
امكان فعاليت وجود دارد. بنابراين كساني كه امروز 
ش��روع كننده و در خط مقدم باش��ند ۱۵ سال بعد 
موفق ترين خواهن��د بود. در برخ��ي مقاطع حجم 
معاملات دو كش��ور ب��ه ۱۳ ميليارد دلار رس��يده و 
قرار بر اين است كه اين ميزان را به ۲۰ ميليارد دلار 
در سال برس��انيم. چرا كه در استان ها و بخش هاي 
مختلف صنعتي ايران و بازار عراق اين ظرفيت وجود 
دارد. بحث درباره محدوديت ها نيز صحت ندارد و اگر 
هم تصميمي گرفته مي ش��ود محدود و گذرا و البته 
مشمول تمامي كشورهاس��ت. اين موضوع طبيعي 
اس��ت و هر ساله با توجه به رس��يدن فصل برداشت 
برخي محصولات اين تصميم از س��وي دولت عراق 
گرفته مي ش��ود و ما در ايران نيز تصميماتي مشابه 
مي گيريم. اي��ن موضوع ارتباطي به تجار ايراني پيدا 
نمي كند و يك تصميم سراسري است و در نهايت و 
در بلندمدت چالشي براي صادرات كالاهاي ايراني به 

عراق نيز به وجود نخواهد آورد.

در بازار حال حاضر شاهد نظرات 
و پيش بيني ه��اي مختلف از 
افراد عادي تا كارشناسان بازار 
هستيم كه بازار را با چند ديدگاه 

كاملا متفاوت روبه رو مي كند.
حال مي خواهيم در نظر بگيريم 
كه كدامين احتمال و ديدگاه 
است كه نسبتا داراي احتمال 
بالاتري به تمامي موارد ممكن است. در قدم اول ديدگاهي 
كه خ��ودم به آن اعتقاد دارم تابس��تاني پررونق براي بازار 
سرمايه اس��ت و براي آن مي توانم دلايل متعددي را بيان 
كنم ولي اگر بخواهم به دليل ميل باطني و ديدگاه شخصي 
دچار خطاي تحليلي و پيش بيني نشويم جلوتر با ديدگاهي 
بي طرفانه و منطقي سعي مي كنم قوي ترين امكان را بين 
تمامي موارد پيدا كنم. اگر بخواهيم از لحاظ ديدگاه تكنيكي 
به بازار نگاهي داشته باشيم در دو سال و چند ماه گذشته 
شاهد قرار داشتن اكثريت نمادهاي بازار در يك روند نزولي 
يا خنثي بوديم كه هرگونه ديدگاه مثبت يا رش��د نظري 
خلاف ب��ا بازار بود كه عملا يك ديدگاه شكس��ت خورده 
و بس��يار خوش بينانه بود، اما در حال حاضر اگر با اين علم 
به اكثريت نمادها نگاه كنيم با نمادهاي بس��ياري روبه رو 
هس��تيم كه عملا در يك روند صعودي قرار دارند و حتي 
بسياري از اين نمادها يك اصلاح در روند هاي صعودي خود 
شكل داده اند كه عملا برخلاف شرايط قبلي مقابله با جريان 
اصلي رو به بالا مي تواند يك كار غلط و غيرمنطقي باشد. از 
لحاظ ديدگاه بنيادي بايد به يك مورد توجه نمود و آن اين 
اس��ت كه در بازار در اواخر سال ۱4۰۱ و اوايل سال ۱4۰۲ 
شاهد ارزندگي نسبي بسياري از نمادهاي بازار بوديم كه 
باعث شد شاهد رشد يك باره درصد بالايي از بازار باشيم كه 
با توجه به آن رشد به نظر مي رسد برخي از اين سهام نسبتا 
نزديك به ارزش هاي واقعي خود قرار دارند و نمادهاي نسبتا 
كمتري در حال حاضر با ارزندگي رو به رو هستند كه البته 
فصل مجامع هم با توجه به شفاف سازي هاي بيشتري كه 
شكل گرفت نمادهاي مستعد را از ديگر نمادهاي بازار جدا 
كرد و به نظر مي رسد كه از لحاظ دو ديدگاه كم كم به يك 
استارت جديد نزديك خواهيم شد. آخرين نكته و ابزار هم 
كه قبل تر بسيار به آن اشاره شده بود پس از بررسي جايگاه 
جذاب قيمتي و قرار گيري نمادهاي مورد نظر در جايگاه 
ارزنده خود حال فقط بايد منتظر موتور محرك اين برنامه 
باشيم كه آن ورود پول است تا بازار هدف هاي جديد خود 
را پس از اندكي مكث بتواند لمس نمايد. بهترين توصيه هم 
در اين مسير پركردن ظرفيت سبد هاي سهامي به صورت 
پلكاني است تا با كمترين ريسك ممكن در صورت حركت 
بازار جاماندگي در بازار رخ ندهد و در عين حال در صورت 
وجود ش��رايط خريد با قيمت ه��اي پايين تر امكان پذير 
باشد. در پايان هم با توجه به نفس گيري بسياري از بازار ها 
خصوصا بازار سهام به نظر مي رسد با توجه به اكثر پارامترهاي 
تأثيرگذار شاهد تابستاني پر جنب و جوش در بازار سرمايه 

برخلاف اواخر بهار باشيم.

در فرآين��د مش��اركت در 
ساخت واحدهاي مسكوني 
برخي سازندگان در مرحله 
ساخت، اقدام به پيش فروش 

بخشي از واحدها مي كنند.
از دي��د مش��اركتكنندگان، 
پيش ف��روش ملك توس��ط 
سازنده مطلوب نيست. زيرا 
معتقدند با پيش فروش ملك، كيفيت كار سازنده براي 
اتمام كار كاهش و حتي زم��ان اتمام كار نيز افزايش 

مي يابد.
آيا نهايتاً پيش فروش مس��كن به س��ود سازنده تمام 
مي ش��ود؟ براي بررس��ي اين موضوع اح��داث يك 
شهرك مس��كوني 8۵۰ واحدي با س��رمايه گذاري 
۳۰۰۰ ميليارد تومان طي ۳ سال را در نظر مي گيريم. 
متوسط قيمت پيش فروش ملك نيز بر حسب تابعي 
از زم��ان پيش فروش بي��ن 6۰درصد ت��ا 7۰درصد 
قيمت فروش تكميل شده نهايي مي باشد. نرخ بازده 
اقتصادي س��ازنده )IRR( در س��ه سناريو مختلف بر 
حس��ب نرخ هاي متفاوت تورم هزينه هاي ساخت و 
تعديل درآمدها )حاصل از فروش يا پيش فروش ملك( 

محاسبه شده است. 

س��ناريوي اول: بدون در نظر گرفتن نرخهاي تورم و 
تعديل، نرخ ب��ازده اقتصادي پ��روژه )IRR( با فرض 
پيش��فروش واحدها برابر 4۱درصد و با فرض فروش 

نهايي واحدها 44 درصد خواهد شد. 
س��ناريوي دوم: با فرض نرخ ت��ورم هزينه ها و تعديل 
درآمدها براب��ر ۳۵درصد، نرخ بازده اقتصادي با انجام 
پيش فروش واحدها برابر 6۵درصد و با فروش نهايي 

واحدها برابر 94درصد خواهد شد.
س��ناريوي س��وم: با فرض نرخ تورم هزينه ه��ا برابر 
4۰درصد و تعديل درآمدها برابر ۳۰درصد، نرخ بازده 
اقتصادي با انجام پيش فروش واحدها برابر ۳۳درصد 

و با فروش نهايي واحدها برابر 7۵درصد خواهد شد.
همانطور كه ملاحظه مي ش��ود در تمامي سناريوها 
بازده اقتص��ادي س��رمايه گذار )س��ازنده( با فروش 
نهايي و تكميل ش��ده واحدها بيشتر خواهد شد. اين 
موضوع در مش��اركتهاي ساختمان هاي كوچك تر با 
تعداد واحدهاي كمتر نيز صادق مي باش��د. بنابراين 
س��ازندهاي كه توان مالي لازم براي ساخت را داشته 
باشد، پيش فروش واحدهاي مسكوني برايش جذابيت 
اقتص��ادي كمتري خواهد داش��ت و ل��ذا مي توان با 
اطمينان بالاتري در موضوع كيفيت س��اخت و زمان 

مناسب اتمام پروژه با آن سازنده مشاركت نمود.

سال هاس��ت ك��ه ط��رح 
جمع آوري معتادان متجاهر 
از سطح كلان شهرها انگار به 
يك سرگرمي براي مديريت 
شهري تبديل ش��ده است، 
س��رگرمي كه ه��ر از گاهي 
طرح هاي ضربت��ي در مورد 
آن اجرايي مي شود و اما تنها 
بعد از مدت كوتاهي دوباره پاتوق ها پر مي شود از افرادي 
كه در دنياي��ي ديگر يا به قول خودش��ان »هپروت« 
زندگي مي كنند. در واقع آمارهايي كه جامعه شناسان 
و ديگر كارشناس��ان حوزه آسيب هاي اجتماعي هم 
اعلام مي كنند، تاثير چنداني بر تصميم گيري درست 
و ريشه اي مسوولان براي اين افراد ندارد. اينكه بيش 
از 4۰ درصد جرايم رخ داده در جامعه مربوط به همين 
معتادان خياباني است، اينكه بيشتر افرادي كه از اين 
گروه جان خود را از دست مي دهند زنان هستند و اين 
جمعيت زنان معتاد كه در خيابان ها زندگي مي كنند 
رو به افزايش اس��ت و اين مي تواند زنگ خطري براي 
خانواده ها باش��د. تمامي اين آمارها و هش��دارها در 
لابه لاي ش��عارها و پاسكاري س��ازمان ها و نهادهاي 
مرتبط با اين آسيب اجتماعي گم مي شود و باز همان 
چيزي باقي مي ماند كه مسوولان انتظارش را دارند، 

اجراي هر از چند گاهي جمع آوري معتادان متجاهر 
و بردن آنها به مراكز درماني و در نهايت رها كردن آنها 
در خيابان. اكثر اين افراد به فرض اينكه پاك از مركز 
بازپروري بيرون بيايند، جاي��ي براي رفتن و ماندن و 
زندگي ك��ردن ندارند. آنها دوباره ب��ه همان پاتوق ها 
باز مي گردند و در نهايت س��ر از جايي در مي آورند كه 
بازداشت شده اند. اين چرخه باطل همچنان ادامه دارد. 
همچنان مديريت شهري طرح هاي ضربتي جمع آوري 
معتادان متجاهر را با كمك ديگر نهادها و ارگان هاي 

مربوطه انجام مي دهد.
وعده پاكسازي محلاتي كه پاتوق شده اند را به مردم محله 
مي دهد و در نهايت تنها بعد از گذش��ت 4۰ روز يا دوماه 
دوباره همه چيز از اول شروع مي شود. اينكه در محله هايي 
كه پاتوق معتادان شده است اهالي محله امنيت ندارند، 
مساله اي است كه بايد به آن رسيدگي شود، بارها و بارها 
ش��اهد بروز س��وءرفتار اين افراد در محلات بوده ايم، از 
كيف قاپي و جيب بري تا اذيت و آزار كودكان و.... مساله 
اينجاست كه وقتي پاي مسائل اجتماعي و آسيب هاي 
آن به ميان مي آيد، جاي خالي مشاوره و كمك خواهي از 
كارشناسان اين حوزه به وضوح ديده مي شود. از آنجايي 
كه مس��وولان عموما به دنبال پاك كردن صورت مساله 
هستند و تلاشي براي حل مسائل ندارند، به همين خاطر 
ادامه در صفحه 8 هيچ كدام از هشدارها و... 

بازار س��هام ديروز ب��از هم با 
ري��زش مواجه ش��د؛ برخي 
تحليل ها حاكي از آن است كه 
اين ريزش ناشي از نوساناتي 
اس��ت كه در نرخ ارز رخ داده 
و برخي ديگر از تحليل ها هم 
تحولات دروني بازار را دليل 
اي��ن نزول ش��اخص ارزيابي 
كردند. اما در ش��رايطي كه طي ماه ه��اي اخير فراز و 
نش��يب هاي فراواني در بازار سرمايه كش��ور رخ داده 
است، بسياري به دنبال يافتن پاسخي براي اين پرسش 
هستند كه اولا ريشه نوسانات بازار سهام به چه دليل 
اس��ت و مهم تر از آن اين نوس��انات تا چه زماني تداوم 
خواهند داش��ت؟ با توجه به اينكه در آستانه برگزاري 
مجامع طي خردادماه تا پايان تيرماه قرار داريم، چند 
نكته وج��ود دارد كه بايد به آنها توجه كرد. يكي اينكه 
در بطن قيمت ها، مقوله سود مجمعي وجود دارد كه 
نبايداز آن غافل بود. ش��رايط بازار ها هم امروز متاثر از 
پارامترهاي مختلفي است، از يك طرف، بخشي از اين 
وضعيت به ح��دود پول و نقدينگي باز مي گردد كه در 
بازار وجود دارد، بخشي از آن هم مرتبط با تحركات و 
تصميمات اشخاص حقيقي است كه اطلاعاتي از نظم 
و نظامات بازارها ندارند و تابع هيجانات بازار هستند. به 
همين دليل است كه نوسانات منفي و مثبت با توجه به 
اخبار سياس��ي و اقتصادي پر رنگ تر مي شود و بازار را 
دچار فراز و فرود مي كنند. در واقع بازار هيجان و تپش 
بيشتري پيدا مي كند و فراز و فرودها افزون تر مي شود. 
مساله بعدي آن است كه بخشي از بازار ايران مبتني بر 
قيمت دلار است. ولي اثر رواني و ظاهري نمايان است، 
چرا كه هيچ كدام از سهم هاي بازار با دلار قيمت گذاري 
نشده بودند كه كاهش ۳ الي 4 هزار توماني قيمت دلار 
بخواهد باعث ريزش بورس شود. در خوش بينانه ترين 
ش��رايط قيمت دلار ۵۱ هزار تومان بود كه به 48 هزار 
تومان رسيده است. اين كاهش نمي تواند اثري در نرخ 
سهام داشته باشد و تنها ريشه هاي رواني تحولات است 
كه ممكن است اثرگذار باشند. معتقدم هنوز سهم هاي 
بازار ايران با نرخ دلار ۲8 و ۵۰۰ توماني قيمت گذاري 
مي ش��وند. بنابراين نبايد نوس��انات نرخ ارز را اثر گذار 
بدانيم. موضوع ديگري كه ممكن است اثرگذار باشد آن 
است كه گزارش هاي شركت هاي ايران در حال نهايي 
شدن است، بسياري از شركت هاي ايران مثل صنعت 
بانكداري، گزارش هاي سه ماهه خوبي را ارايه خواهند 
كرد. با نمايان شدن اين گزارش ها، نوسانات فروكش 
مي كنند و تحليل هاي منطقي جاي هيجان را مي گيرد. 
بنابراين ريزش ها تداوم نخواهند داشت و به زودي بهبود 
مي يابند. تحليل هاي تكنيكال هم با اين تحليل ها تطابق 
دارد. اصلاح بازار سهام ايران اصلاح خاص يا طولاني يا 
عميقي نخواهد بود و طي يك الي دو روز آينده ثبات به 
ادامه در صفحه 8 بازار باز مي گردد.  

علي فراقييحيي آل اسحاق

رضا حسيني
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»تعادل« گزارش مي دهدرييسي در گفت وگوي تلفني با مكرون تاكيد كرد

صفحه 3    صفحه 2    

 پرهيز از سياسي كاري 
در مذاكرات رفع تحريم ها 

چرا توافق موقت، مناسب 
اقتصاد ايران نيست

۱( پرونده هس��ته اي 
ايران با غ��رب در چه 
مرحل��ه اي ق��رار دارد 
و آي��ا موض��وع توافق 
موقت ك��ه اخي��را به 
عنوان يك گ��زاره در 
مذاكرات ورود كرده، 
ام��كان تحق��ق دارد؟ 
اين ابهامات اي��ن روزها به تن��اوب در فضاي 
سياس��ي كش��ور وجود دارند و افكار عمومي 
ايران به دنبال يافتن پاسخي براي اين ابهامات 
هس��تند. واقعيت آن اس��ت كه انتشار اخبار 
مثبت از مذاك��رات و گفت وگوه��اي ايران و 
آژانس آثار مستقيمي در بهبود شاخص هاي 
اقتصادي دارد، بنابراين، برخي افراد و جريانات 
تلاش مي كنند، فض��اي مثبت تري پيرامون 
مذاك��رات و گفت وگوه��اي هس��ته اي ايجاد 
كنند. اين اتمسفر مثبت به دليل تاثيري است 
كه بازارهاي اي��ران از فضاي مذاكرات و اخبار  
بيروني مي گيرند. ه��ر خبر مثبت يا منفي در 
خصوص مذاكرات و توافق، آثار مستقيمي بر 
ش��اخص هاي اقتصادي دارد. بنابراين عجيب 
نيست كه فضاي مثبتي از مذاكرات ارايه شود. 
پس از گزارش مثبت آژانس در خصوص ايران، 
نش��انه هايي از بهبود در وضعي��ت مذاكراتي 
نمايان ش��د؛ ش��رايطي كه فع��لا نمي توان با 
قاطعيت در خصوص چش��م انداز آن صحبت 
ك��رد. به طور كلي هر ن��وع توافقي ميان ايران 
و آژانس مبارك و مثبت اس��ت و مي تواند در 

رسيدن به يك توافق اثرگذار باشد. 
۲( مدت هاس��ت دش��منان ايران از مشكلات 
ايران و آژانس به عن��وان بهانه اي براي اعمال 
فشار بيشتر به ايران استفاده مي كنند، گزارش 
آژان��س اي��ن بهانه ها را از دس��ت دش��منان 
مي گيرد. هر ان��دازه ابهام��ات كمتري ميان 
ايران و آژانس وجود داش��ته باشد، فضا براي 
رسيدن به يك درك مش��ترك ميان ايران با 
كشورهاي ۱+4 و امريكا بيش��تر خواهد بود. 
در گذش��ته هم بارها  تاكيد كرده ام كه ۳ابهام 
كل��ي در روابط ايران و آژانس وجود داش��ت. 
يكي بحث غني سازي هسته اي 84درصدي، 
ديگري بحث نظارت ه��اي آژانس در ورامين 
و دورغوزآب��اد. از اي��ن ۳ابهام تا ب��ه امروز به 
يك ابهام پاس��خ داده ش��ده اس��ت و دو ابهام 
ديگر در مس��ير رفع شدن است. بايد گفت كه 
بحث غني سازي بالا از ابتدا ريشه هاي واقعي 
نداشت، موضوع اصلي در غني سازي، انحراف 
در كليت زنجيره اس��ت، ن��ه در يك بخش از 
زنجي��ره. در بخش هايي از زنجي��ره، به اندازه 
بسيار اندكي غني سازي 84درصدي مشاهده 

شده بود كه اين ابهامات بر طرف شد. 
۳( در اين ميان امريكا از توافق موقت س��خن 
مي گوي��د، امريكا ب��ه دنبال آن اس��ت كه در 
ش��رايطي كه تواف��ق كامل محتمل نيس��ت، 
زمينه براي توافق موقت فراهم ش��ود. توافقي 
مبتني بر اين گزاره كلي كه ايران غني سازي 
را به زير 6۰درصد برس��اند و امريكا هم زمينه 
آزادس��ازي دارايي ه��اي مس��دودي ايران را 
فراهم كند. اخباري كه در خصوص آزادسازي 
۲4ميليارد دلار دارايي هاي مس��دودي ايران 
منتشر ش��ده ناش��ي از يك چنين اتمسفري 
اس��ت. اي��ران اما مي دان��د كه تواف��ق موقت 
معناي��ي ندارد، چ��را كه فع��الان اقتصادي و 
س��رمايه گذاران خارجي فقط زماني حاضر به 
مشاركت در ايران و طرح هاي اقتصادي مرتبط 
ب��ا ايران مي ش��وند كه تواف��ق كاملي صورت 
گرفته باش��د، بنابراين اي��ران تلاش مي كند 
توافقي كامل را محقق كند. اظهارنظرهايي كه 
در خصوص رد ايده توافق موقت مطرح مي شود 

ناشي از اين ايده كلي است.
4( در اي��ن مي��ان و از گذش��ته تا ب��ه امروز 
موضوعات مش��تركي ميان دو كش��ور ايران 
و امريكا وجود داش��ته كه بحث از كانال هاي 
مختلف در خصوص آنها جريان داشته است. 
برخي زندانيان امريكا و كش��ورهاي غربي در 
ايران حضور دارند و برخي زندانيان ايراني هم 
در كش��ورهاي غربي زنداني هستند. طبيعي 
اس��ت دو ط��رف ب��راي آزادي زندانيان خود 
مذاكره كنند ام��ا تعمي��م دادن اين بحث به 
مذاكرات دوجانبه برجام��ي و گفت وگوهاي 
مس��تقيم، چندان ريش��ه در واقعي��ت ندارد.

معتقدم موضوع مذاكرات را از موضوع تبادلات 
احتمال��ي زندانيان باي��د جدا بداني��م. البته 
منظور اين نيس��ت كه اين م��وارد ارتباطي با 
بهبود ش��اخص هاي مذاك��رات ندارند، بلكه 
موضوع اين اس��ت كه اهميت آنها بنيادين و 

مستقيم نيست. 

حسن بهشتي پور

»تعادل« گزارش مي دهديادداشت-1

 زنگ خطر بورس 
به صدا درآمد!

روز گذش��ته درحالي معاملات بورس شروع شد كه 
نمايش��گاه صنعت مالي به پايان رسيده بود و قيمت 
دلار بازار آزاد نيز روند كاهشي داشت و صنايع بانكي و 
پالايشي بيشترين سقوط را متحمل شدند. كارشناسان 
دلايل مختلفي را براي ش��دت عرضه ها در بازار اولين 
روز كاري هفته و كاهش سنگين نماگرهاي اصلي تالار 
شيشه اي عنوان مي كنند اما در اين بين به نظر مي رسد 

كه دو دليل، اثرگذاري بسيار بيشتري را در اين موضوع 
داش��ته  و نگراني ها را از احتمال تشديد ناملايمتي ها 
براي بورس افزايش داده اند. از سمت ديگر كاهشي كه 
روز شنبه شاخص كل بورس به ثبت رساند، وضعيت 
تكنيكالي بازار را نيز در محدوده ضعيف تري قرار داده 
و اين اتفاق نيز مي توان��د كار را براي روزهاي پيش رو 
صفحه 4 را بخوانيد سخت تر از قبل كند.   

گروه راه و شهرسازي| همه چيز پس از انتشار لايحه 
برنامه هفتم توسعه در اوايل خردادماه سال جاري علني 
شد؛ برنامه اي كه پيشنهاد انتزاع دبيرخانه كميسيون 
ماده پنج شهر تهران از شهرداري پايتخت و انتقال آن به 
وزارت راه و شهرسازي را مطرح كرده است. اين پيشنهاد 
اما بلافاصله با واكنش مهدي چمران، رييس شوراي شهر 
تهران مواجه شد و او در دوم خرداد سال جاري نسبت به 

اجرايي شدن اين پيشنهاد به دولت هشدار داد و گفت، 
»آنچه در برنامه هفتم پيش بيني شده، عملا به معناي 
قفل كردن همه شهرداري ها و انداختن مردم به جان آنها 
اس��ت«  در آخرين روز هفته گذشته اما در يك گزارش 
مطبوعاتي با تيتر »حراج پايتخت؟« اسناد و نامه هايي 
از مبدا وزارت راه و شهرسازي دولت سيزدهم به مقصد 
صفحه 5 را بخوانيد شهرداري تهران افشا شد كه...  

 جدال بر سر كنترل كميسيون ماده 5 
يا تلاش براي توقف شهرفروشي؟

 »پاتك« شهرداري 
به »تك« دولت

به نظر مي رس��د كه پس از س��ال هاي طولاني بحث 
بر س��ر اين موضوع ك��ه مرجع اصلي اراي��ه آمارهاي 
اقتصادي كدام نهاد دولتي يا حاكميتي اس��ت، هنوز 
حتي ميان قواي س��ه گانه كش��ور نيز در اين زمينه 
اتفاق نظر وجود ندارد و حالا س��ازمان برنامه و بودجه 
در پاس��خ به خبرهايي كه حكايت از تورم 7۲ و حتي 
8۵ درصدي در اقتصاد ايران داش��ت، اعلام كرده كه 
فقط آنچه كه مركز آمار مي گويد صحت دارد. هرچند 
در توضيحات س��ازمان برنامه، نام��ي از نهاد يا مركز 
ارايه كننده ديگر آمارها نيامده اما احتمالا تنها گزينه 
موجود مركز پژوهش هاي مجلس است كه چند روز 
قبل، در گزارشي اعلام كرده بود كه تورمي كه مردم در 
واقعيت احساس كرده اند، بسيار با ارقام اعلامي دولت 

تفاوت دارد. 
در بخش هايي از گ��زارش مركز پژوهش ها آمده بود: 
در مرداد سال گذش��ته ميانه نرخ تورم احساس شده 
توسط مردم 86 درصد بوده؛ در حالي كه بانك مركزي 
و مركز آمار نرخ تورم نقطه به نقطه اين ماه را به ترتيب 
46 و ۵۱ درصد اعلام كردند. اين مركز با تأكيد بر اينكه 
سياست گذار براي اجراي سياست پولي بايد نرخ تورم 

احساس ش��ده افراد را به طور مستمر رصد مي كند، 
آورده اس��ت: الگوي مصرف متفاوت افراد و گروه هاي 
جمعيتي مختلف )مثل نرخ تورم مستاجرها، نرخ تورم 
افراد داراي فرزند، نرخ تورم خانوارهاي زن سرپرست 
و ...( نشان داد نرخ تورم كه ميانگيني از رشد قيمت ها 
در كل اقتصاد اس��ت، لزوماً تورم گروه هاي مختلف را 
نمايندگي نمي كند. بر اين اساس مركز پژوهش هاي 
مجلس پيشنهاد كرده است: نرخ تورم براي گروه هاي 
جمعيتي هم محاسبه شود. همچنين نحوه محاسبه 
شاخص به روش پلوتكراتيك )در اين روش متوسط 
هزينه ه��ر كالا يا خدمت نس��بت به متوس��ط كل 
هزينه هاي مصرفي خانوارها سنجيده مي شود و سهم 
آن كالا ي��ا خدمت در هزينه ه��اي مصرفي خانوار به 
دست مي آيد( و همچنين ذهنيت متفاوت افراد درباره 
نحوه لحاظ رش��د قيمت مس��كن در شاخص قيمت 
مصرف كننده از ديگر دلايل تفاوت در نرخ اس��ت. در 
ادامه اين گزارش آمده است: افراد براي بيان درك خود 
از تورم به رشد قيمت كالاهايي رجوع مي كنند كه به 
صورت متداول خريداري مي كنند. اين موضوع سبب 
شده شاخص قيمت روزمره معرفي و با استفاده از آن 

نرخ تورم روزمره محاسبه شود. علاوه بر اين مطالعات 
مختلف نشان مي دهند افراد در زمان اعلام احساس 
خود از نرخ تورم در مقايس��ه با قيمت هاي كاهشي يا 
ثابت اغلب به قيمت هاي افزايش يافته توجه مي كنند. 
بر اين اس��اس در اين گزارش در ش��اخص الس��پيرز 
تعديل يافته براي قيمت هاي افزايشي وزن بيشتري 
در نظر گرفته ش��د كه بر اين اساس »شاخص قيمت 
درك شده« و »نرخ تورم درك شده« محاسبه شد. اين 
مركز در گزارش خود توصيه كرده محاسبه و انتش��ار 
نرخ تورم براساس گروه هاي جمعيتي مختلف )مثل 
نرخ تورم مستاجرها، نرخ تورم افراد داراي فرزند، نرخ 
تورم خانوارهاي زن سرپرست و ...( انجام و همچنين 
شاخص قيمت روزمره و شاخص قيمت درك شده به 

صورت ماهيانه محاسبه و منتشر شود.
به اي��ن ترتيب مجل��س از لزوم ايج��اد تفكيك در 
آمارهاي تورمي گفته بود و بر اين موضوع تاكيد كرده 
بود كه در صورتي كه آمارها به شكل جزئي ارايه شود، 
ارقام بسيار با اعداد رس��مي تفاوت دارد. اين چالش 
در حالي ب��ه وجود آمده كه از چند ماه قبل نيز ميان 
ادامه در صفحه 2 آمارهاي ارايه شده از...  



ادامه از صفحه اول| س��وي مسوولان دولتي، بحث و 
اختلاف نظر ديده مي ش��د. يعني از سويي دولت بر اين 
تاكيد داشت كه تورم را حتي تا 20 درصد نيز پايين آورده 
اما گزارش هاي مركز آمار به عنوان يك نهاد دولتي از اين 
حكايت مي كرد كه ن��ه تنها تورم پايين نيامده كه حتي 
افزايش نيز يافته است. در سال جاري نيز همچنان ابهام ها 
نامشخص است و در حالي كه بسياري از مقامات دولتي 
براي نشان دادن كاهش تورم بر آمار بانك مركزي تاكيد 
داشته اند، حالا سازمان برنامه و بودجه مي گويد كه مرجع 
اصلي اعلام نرخ تورم تنها مركز آمار كشور است. سازمان 
برنامه و بودجه كشور در واكنش به خبر منتشر شده در 
فضاي مجازي با عنوان »اس��تاد برجس��ته اقتصاد، آمار 
دولتي جمهوري اس��لامي را رد كرد؛ تورم واقعي يك و 
نيم برابر رقم اعلامي است«، اعلام كرد: قبل از پرداختن و 
تشريح نكات فني در مورد خبر منتشر شده، ذكر اين نكته 
ضروري است كه بر اساس منشور اخلاقي مركز آمار ايران، 
اين مركز در جمع آوري، پردازش و انتشار اطلاعات آماري 
تكليف قانوني و اصل حفظ محرمانگي اطلاعات فردي 
را رعايت كرده و به دور از تعصب و با بي طرفي از هرگونه 
سوءاستفاده از اين اطلاعات جلوگيري مي كند. همچنين 
اين مركز، لزوم رعايت قوانين و مق��ررات، بهره گيري از 
روش ها و فناوري هاي نوين، داشتن رويكردهاي علمي و 
كارشناسي و استفاده از توصيه هاي بين المللي را وظيفه 
هميشگي خود مي داند و با جديت از فعاليت هاي آماري 
و گزارش هاي مستدل و مستند خود دفاع مي كند. با اين 
رويكرد، مركز آمار ايران با به كارگيري توان كارشناسي و 
علمي بالاي خود، اقدام به اجراي طرح هاي آمارگيري و 
محاسبه شاخص هاي اقتصادي مي كند. بخش ذي ربط 
مرك��ز آمار كه وظيفه سياس��تگذاري، مديريت و انجام 
عمليات مرتبط ب��ا طراحي، برنامه ريزي و هماهنگي در 
تهيه شاخص قيمت ها در حوزه هاي مختلف بر عهده دارد، 
در اجراي تمامي اين فعاليت ها، همواره منشور اخلاقي 
را مدنظر قرار مي دهد و تمامي محاسبات شاخص هاي 
اقتصادي توسط اين بخش، بر اساس آخرين استانداردهاي 
بين المللي و روش هاي پيشرفته علمي صورت مي گيرد كه 
نتايج آن نيز همواره مورد قبول و استناد مجامع بين المللي 
آماري بوده است. بر اساس توضيحات ذكر شده، نكات فني 
ذيل درباره نحوه محاسبه شاخص قيمت مصرف كننده 
به استحضار مي رسد: مركز آمار ايران براي محاسبه نرخ 
ت��ورم هر ماهه، قيمت ۴۷۵ قلم كالا و خدمت را در نقاط 
شهري و روستايي ۳۱ استان كشور گردآوري مي كند، 
به طوري كه ماهانه بيش از ۴00 هزار مظنه قيمتي مبناي 

محاس��بات نرخ تورم قرار مي گي��رد؛ همچنين براي به 
دست آوردن ضرايب اهميت اقلام، طرح هاي جداگانه اي 
با عنوان هزينه و درآمد خانوار در نقاط شهري و روستايي 
كشور اجرا مي شود. براي محاسبه نرخ تورم سالانه نيز كه 
بر طبق گزارش مركز آمار ايران در ارديبهشت ماه ۱۴02 
به رقم ۴۹.۱ درصد رسيده، نياز به دسترسي به داده هاي 
قيمتي ۴۷۵ قلم كالا و خدمت مورد نظر در 2۴ ماه گذشته 
منتهي به ماه مورد نظر است كه اين امكان جز براي مركز 
آمار ايران براي دستگاه يا شخص ديگري وجود ندارد؛ لذا 
ادعاي محاس��به دقيق نرخ تورم آن هم بدون دسترسي 
ب��ه داده هاي خام مظنه هاي قيمت��ي و همچنين اوزان 
اين كالاها و خدمات در سبد مصرف كننده، به لحاظ فني 
و كارشناسي غير ممكن اس��ت. در مركز آمار ايران هم 
مانند ساير سازمان هاي آماري دنيا، تمامي فرآيندهاي 
گردآوري داده ها تا محاس��به شاخص قيمت و نرخ تورم 
بر اس��اس اس��تانداردهاي علمي و دس��تورالعمل هاي 
بين المللي مورد توافق كشورها صورت مي گيرد تا امكان 
مقايسه بين المللي نرخ تورم وجود داشته باشد؛ لذا ادعاي 

محاسبه نرخ تورم ۷2.2۴ درصدي براي اقتصاد ايران به 
لحاظ فني و كارشناسي، به هيچ عنوان مورد تأييد نيست 
و عدد منتشر شده بيشتر جنبه سياسي و غيرفني دارد. 
به اين ترتيب بايد ديد كه آيا سرانجام مقامات دولتي خود 
به گزارش هاي مركز آم��ار تن مي دهند يا بار ديگر براي 
ارايه گزارشي از وضعيت مثبت به گزارش هايي ديگر روي 
مي آورند. البته در رابطه با مركز آمار نيز همواره اين بحث 
مطرح بوده كه با توجه به دولتي بودن اين نهاد، امكان فشار 
آوردن از بيرون براي كاهش نرخ ها وجود دارد، موضوعي 
كه رييس اين سازمان چندي قبل بار ديگر آن را رد كرد. 

جوادحسين زاده در پاس��خ به سوالي مبني بر اينكه چه 
اختلافات آماري فاحش��ي بين آمارهايي كه مركز آمار 
منتشر مي كند با آمارهايي كه ديگر متوليان مانند بانك 
مركزي اعلام مي كنند وجود دارد و آيا فشارهاي سياسي 
دليل آن است، اظهار كرد: طبق بررسي هاي صورت گرفته 
حدود ۹۸ درصد مراكز آماري در دنيا زيرمجموعه نهادهاي 
دولتي هستند و مابقي آنها يا زيرمجموعه پارلمان آن كشور 
بوده يا به صورت هيات امنايي اداره مي شوند. وي افزود: 

ساختار كنوني مركز آمار ايران نيز در قاطبه كشورهاي دنيا 
وجود دارد و حتي اگر به فرض محال فشارهاي سياسي هم 
باشد امكان تغيير در شاخص ها وجود ندارد، چرا كه اگر 
بخواهيم بر اساس يك فشار سياسي آماري را تغيير دهيم 
هماهنگي در نظام آماري به صورت كلي به هم مي ريزد. 
رييس مركز آمار تصريح كرد: البته شخصا از زماني كه در 
مركز آمار كارشناس بودم تا امروز كه به رياست اين مركز 
رسيده ام در محصولات آماري توليد شده به ويژه در توليد 
شاخص هاي اصلي مانند نرخ تورم، نرخ رشد اقتصادي و ... 
نقش و حضور داشتم و به هيچ وجه در هيچ زماني فشاري 
براي اينكه عددي تغيير كند را احساس نكردم. از سوي 
ديگر از آنجا كه توليد اين محصولات به صورت گسترده و 
استاني با جزييات صورت مي گيرد اگر فشار سياسي هم 
وجود داشته باشد امكان اعمال آن نيست. بايد ديد كه آيا 
اساسا دو طرف اين اختلافات را به شكل رسمي مي پذيرند 
و مجلس در واكنش به اين گزارش توضيحي ارايه خواهد 
كرد يا با مسكوت گذاشتن دعوا، بار ديگر چالش ها از جاي 

ديگري خود را نشان خواهند داد. 
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رييسي با مكرون گفت وگو كرد
روساي جمهور ايران و فرانسه در گفت وگويي تلفني، 
علاوه بر بررسي راه هاي توسعه روابط دوجانبه، درباره 
تحولات منطقه اي و همچنين مذاكرات رفع تحريم ها 
گفت وگو كردند. امانوئل ماكرون، رييس جمهور فرانسه 
بعد از ظهر روز شنبه در تماسي تلفني با سيد ابراهيم 
رييسي، رييس جمهوري اسلامي ايران گفت وگو كرد. 
روساي جمهور دو كشور در اين گفت وگوي تلفني كه 
۹0 دقيقه ادامه داشت، علاوه بر بررسي راه هاي توسعه 
روابط دوجانبه، درباره تحولات منطقه اي و همچنين 
مذاكرات رفع تحريم ها گفت وگو كردند. رييس��ي در 
رابطه با توس��عه روابط دو جانبه، با اشاره به محاسبات 
غلط برخي دولت هاي اروپايي درباره ملت ايران، آن را 
ناشي از گرفتار شدن اين دولت ها در دام اطلاعات غلط 
گروه هاي تروريستي، تجزيه طلب و معاندان دانست و بر 
پرهيز از مداخله در امور داخلي و احترام به اصل حاكميت 
ملي تاكيد كرد. رييس جمهور همچنين با اش��اره به 
آخرين وضعيت مذاكرات رفع تحريم ها، همكاري هاي 
ايران و آژانس و تاييدات مكرر اين سازمان بر پايبندي 
كشورمان به تعهدات قانوني خود را يادآور شد و بر پرهيز 
از هرگونه سياسي كاري و اقدام غيرسازنده در مذاكرات 
رفع تحريم ها تاكيد كرد. موضوع جنگ در اوكراين نيز 
بخشي از گفت وگوهاي دو رييس جمهور در موضوعات 
منطقه اي بود كه دكتر رييس��ي ضمن اعلام سياست 
قاطع جمهوري اس��لامي مبني بر مخالفت با جنگ، 
بهترين راه حل را ديپلماس��ي دانست. رييس جمهور 
فرانس��ه نيز در اي��ن مكالمه تلفني با تاكي��د بر اينكه 
فرانسه به دنبال تعامل با جمهوري اسلامي ايران است، 
تداوم گفت وگوها ميان مقامات دو كشور براي تقويت 
تعاملات فيمابين را خواس��تار شد. مكرون با تاكيد بر 
تداوم مذاكرات رفع تحريم تا رسيدن به نتيجه، جمهوري 
اسلامي ايران را بخشي از راه حل بحران اوكراين دانست 

و ايفاي نقش بيشتر ايران در اين زمينه را خواستار شد.

گفت وگوي غير مستقيم ايران 
و امريكا در عمان

يك پايگاه خبري امريكايي در گزارشي ادعايي به نقل از 
منابع آگاه مدعي شد كه مقامات ايران و امريكا ماه گذشته 
)ميلادي( در گفت وگوهايي غيرمس��تقيم در عمان 
شركت كرده اند. پايگاه خبري آكسيوس در گزارشي به 
نقل از سه منبع آگاه مدعي شد كه مقامات ايران و امريكا 
در ماه مه )ماه گذشته ميلادي( به طور غير مستقيم با 
يكديگر در عمان گفت وگو كرده اند. به نوشته آكسيوس، 
اين گفت وگوها كه پيش از اين گزارشي درباره آن منتشر 
نشده بود، اولين تعامل غيرمستقيم مشخص شده ميان 
ايالات متحده و ايران از اين طريق در چند ماه گذشته 
است. اين گفت وگوها همچنين در بحبوحه نگراني هاي 
فزاينده در كاخ سفيد نسبت به پيشرفت هاي هسته اي 
ايران انجام شده است. آكسيوس هفته گذشته گزارش 
داده ب��ود كه برت مك گ��ورك، هماهنگ كننده امور 
خاورميانه در كاخ سفيد، در تاريخ ۸ مه به طور محرمانه 
به عمان س��فر كرد تا با مقامات عماني در مورد ارتباط 
ديپلماتيك احتمالي با ايران درخصوص برنامه هسته اي 
اين كشور گفت وگو كند. به گفته اين منابع آگاه، مك 
گورك و مقامات ايراني با يكديگر ملاقات نكردند و دو 
طرف در مكان هاي جداگانه اي حضور داشتند و مقامات 
عماني بين آنها رفت و آمد داشته و پيام هايي را رد و بدل 
مي كرده اند. اين منابع آگاه همچنين گفته اند كه يكي از 
پيام هاي اصلي امريكا در اين گفت وگوها بر بازدارندگي 
متمركز بوده است و آنها به صراحت درباره غني سازي 
اورانيوم در سطح ۹0 درصد در ايران هشدار داده اند. بنابر 
گزارش ادعايي آكسيوس، اين منابع آگاه گفته اند كه 
هدف از تبادل غيرمستقيم پيام هايي بين دولت بايدن و 
ايران، دستيابي به يك »تفاهم« در مورد راه هاي كاهش 
تنش درخصوص برنامه هسته اي ايران، سياست ايران 
در منطقه و آنچه دخالت اين كشور در جنگ اوكراين 
عنوان شده است، بود. آكسيوس در ادامه افزود: دستيابي 
به چنين تفاهمي و تنش زدايي در منطقه مي تواند بعدها 
به عنوان مبنايي براي مذاك��رات آينده در مورد توافق 
هسته اي جديد بين طرفين مورد استفاده قرار گيرد. با 
اين حال، هنوز مشخص نيست كه آيا دو طرف به حصول 

اين فهم مشترك نزديك هستند يا خير.

توصيه نامه امريكا درخصوص 
پهپادهاي ساخت ايران

وزارت امورخارج��ه، وزارت بازرگان��ي، وزارت 
دادگس��تري و خزانه داري امريكا به طور مشترك 
يك بيانيه به اصطلاح توصيه اي خطاب به جامعه 
بين الملل، بخش خصوصي و مردم منتشر كردند و 
در آن نسبت به خريد، توسعه و تكثير هواپيماهاي 
 بدون سرنشين ايران هش��دار دادند. بنابر گزارش 
وب سايت وزارت امورخارجه امريكا، اين توصيه نامه 
با ادعاي اينكه خريد، توسعه و تكثير پهپادهاي ايران 
خطري رو به گسترش براي امنيت و صلح بين الملل 
اس��ت به صنعت خصوصي مرتبط با هواپيماهاي 
بدون سرنش��ين اطلاع مي دهد كه ايران به دنبال 
توس��عه برنامه پهپ��ادي خ��ود و نهادهاي دخيل 
در تهيه، تولي��د و تكثير پهپادهاي ايراني اس��ت. 
اين توصيه نام��ه همچني��ن راهنمايي هايي را به 
صادركنندگان، توليدكنندگان، توزيع كنندگان و 
موسسات مالي در اجراي بررسي دقيق و كنترل هاي 
داخلي موث��ر به ويژه مرتبط با فعاليت هاي مرتبط 
با پهپ��اد ايران براي اطمين��ان از انطباق با الزامات 
قانوني قابل اجرا در كل زنجيره تامين و جلوگيري 
از مشاركت ناخواسته در برنامه هاي پهپادي ايران 
ارايه مي كند. در اي��ن توصيه نامه با تاكيد بر اينكه 
ايالات متحده متعهد به مقابله با برنامه پهپادي ايران 
است، آمده است كه واشنگتن از طريق جلوگيري از 
سوء استفاده از سيستم مالي ايالات متحده و ايجاد 
اختلال در خريد قطعات خارجي در راس��تاي اين 

هدف تلاش خواهد كرد.

3 ميليارد دلار  طلب ايران از 
عراق آزاد شد

رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق از آزادسازي 
بخشي از طلب ايران از عراق خبر داد و گفت: آزادسازي 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران در عراق به ثبات بازار 
ارز كمك قابل توجهي خواهد كرد. به گزارش رس��انه 
بانك مركزي، يحيي آل اسحاق، رييس اتاق بازرگاني 
مشترك ايران و عراق، از آزادسازي بخشي از طلب ايران 
در عراق خبر داد و اظه��ار كرد: مقداري از منابع بلوكه 
شده ايران در عراق براي نياز هاي حجاج تخصيص يافته 
است و بخشي از پول ها نيز براي تامين كالا هاي اساسي 
پرداخت شد. وي ادامه داد: شنيده ها حاكي بر اين است 
كه مبلغ پرداختي حدود سه ميليارد دلار است. رييس 
اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و عراق با اشاره به مجوز 
پرداخت بخشي از طلب هاي ايران توسط عراق، تاكيد 
كرد: اين اتفاق به طور قطع تاثير مثبتي بر بازار ها خواهد 
داش��ت چرا كه هم نياز هاي بانك مركزي مرتفع و هم 
كالا هاي اساسي خريداري شده است. آل اسحاق تصريح 
كرد: در واقع اين گشايش ارزي مي تواند به ثبات بازار ارز و 
همچنين كالا هاي اساسي كمك قابل توجهي كند. طي 
هفته هاي گذشته توافقات بين المللي و مالي زيادي ميان 
ايران و كشورهاي منطقه انجام شده است كه آزادشدن 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران، جزئي از اين توافقات 

است، طلب ايران از عراق حدود ۷ ميليارد دلار است.

كاهش قيمت خودرو ادامه دارد
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: قيمت 
خودرو اين روزها كاهشي اس��ت و اين روند با توجه به 
برنامه هاي وزارت صمت ادامه خواهد داشت. به گزارش 
خبرگزاري فارس س��يد مهدي نيازي درباره با آخرين 
تصميمات درباره واردات خودرو كاركرده، اظهار داشت: 
كميسيون تخصصي واردات خودرو كاركرده در مجلس 
شوراي اسلامي برگزار شده است و اين موضوع، هفته 
آينده در صحن علني مجلس نيز مطرح مي شود كه اگر 
واردات خودروي كاركرده راي بياورد، ما مشكلي براي 
واردات آن نخواهد داشت.  وي درباره آخرين وضعيت 
واردات خودرو نيز بيان داش��ت: امسال واردات خودرو 
خواهيم داش��ت و نسبت به ثبت سفارش انجام شده و 
تامين ارز، خودرو به گمرك وارد ش��ده است كه حدود 
يك هزار دس��تگاه از اين خودروه��ا در حال ترخيص 
از گمركات است. سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در خصوص قيمت خودرو نيز بيان داشت: قيمت 
خودرو كاهش��ي بوده و با توجه به برنامه وزارت صمت 
براي افزايش عرضه خودروهاي داخلي و عرضه سريع تر 
خودروه��اي وارداتي، پيش بيني مي كنيم كه كاهش 
قيمت خودرو ادامه داش��ته باشد. نيازي اضافه كرد: در 
صورت واردات خودروهاي كاركرده فكر مي كنيم ديگر 
مساله اي تحت عنوان قيمت خودرو نخواهيم داشت.  وي 
افزود: انتظار ما اين است كه قيمت بازار خودرو در روزها و 

ماه هاي آينده نيز كاهشي خواهد بود. 

افت 93 درصدي صادرات 
ايران به امريكا

اكوايران| دفتر آمار امريكا در تازه ترين گزارش خود 
اعلام كرد، در ۴ماهه نخس��ت 202۳، ارزش صادرات 
ايران به اين كش��ور افت ۹۳درصدي داش��ته و به 0.۳ 
ميليون دلار رسيده است. در مقابل ارزش واردات ايران 

از امريكا در اين مقطع رشد 2۹درصدي داشته است.
به گزارش اكوايران، در ماه هاي ژانويه تا آوريل سال 2022 
بالغ بر ۱۸.2 ميليون دلار كالا بين دو كشور مبادله شده 
بود. بر اس��اس اين گزارش در ماه ه��اي ژانويه تا آوريل 
202۳ ارزش صادرات امريكا به ايران رشد 2۹درصدي 
داشته است. در ۴ماهه نخست سال 2022 بالغ بر ۱۳.۵ 
ميليون دلار كالا از امريكا به مقصد ايران صادر ش��ده 
بود كه اين رقم در مدت مشابه امسال به ۱۷.۵ ميليون 
دلار افزايش يافته اس��ت. اما واردات اين كشور از ايران 
در ۴ماهه نخس��ت 202۳ افت ۹۳درصدي داشته و به 
0.۳ ميليون دلار رسيده است. امريكا در ماه هاي ژانويه 
تا آوريل س��ال قبل ۴.۷ ميليون دلار كالا از ايران وارد 
كرده بود. در مجموع مبادلات تجاري ايران و امريكا در 
۴ ماه نخست سال جاري ميلادي به ۱۷.۸ ميليون دلار 
رسيده است. اين رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
از آن 2 درصد كاهش داشته است. ميزان تجارت ايران 
و امريكا در مقايس��ه با كل مبادلات تجاري دو كش��ور 
با جهان رقم قابل توجهي نيس��ت. اي��ران بين مقاصد 
صادراتي امريكا در ۴ماهه 202۳ رتبه ۱۷2 و بين منابع 
تأمين كالاهاي وارداتي اين كشور رتبه 2۱2 را به خود 

اختصاص داده است.

رشد صادرات زعفران
عضو هيات رييسه شوراي ملي زعفران با اشاره به اينكه 
برخي از صادركنندگان غير حرفه اي و غيرمتخصص وارد 
عرصه صادرات زعفران شده اند، گفت: اين صادركنندگان 
باعث اشباع بازارهاي هدف صادراتي مي شوند كه بايد 
اجازه داد صادركننده تخصصي صادرات را انجام  دهد. 
علي حسيني در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه صادرات 
زعفران در ابتداي سال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد خوبي داشته است، گفت: اگر اين ميزان صادرات 
در ماه هاي آينده نيز تداوم داش��ته باش��د اتفاق بسيار 
خوبي خواهد بود و به نفع كشاورزان و در نهايت اقتصاد 
كشور خواهد شد. وي ادامه داد: عوامل متعددي در رشد 
صادرات دخيل اس��ت. اول اينكه منبع تامين ارز براي 
برخي از وارد كننده ها ش��ده است. مثلا واردكننده اي 
مي خواهد قطعه اي وارد كند اول مقداري زعفران صادر 
مي كند و از محل ارز حاصل از صادرات اقدام به واردات 
كالاي مورد نظر خود مي كند. در اين بين حتي ممكن 
است صادركنندگان زعفران هم وارد عرصه كار نشوند، 
ولي براي تامين ارز مورد نياز اقدام به اين كار مي كنند. 
عضو هيات رييسه شوراي ملي زعفران اضافه كرد: اينكه 
برخي از صادركنندگان غيرحرفه اي وارد عرصه صادرات 

زعفران شوند به نوعي بازارهاي هدف اشباع مي شوند.

سازمان برنامه و بودجه به مركز پژوهش هاي مجلس پاسخي قاطع داد

چقدر كالا در دوماهه امسال روانه بازارهاي خارجي شده است؟ 

دوگانه تورم دولتي و تورم احساسي

شوراي رقابت به روزرساني كرد

قيمت جديد 28 خودرو

سهم همسایگان از صادرات ایران

یارانه خرداد ماه واریز شد

ش��وراي رقابت قيمت 2۸ محصول ايران خودرو را به 
روزرساني كرد. ايران خودرويي ها اين امكان را دارند تا 
قيمت هاي جديد شوراي رقابت را از اول تير ۱۴02 در 
فاكتورهاي فروش خودر اعمال كنند. از 2۸ خودرويي 
كه قيم��ت جديد براي آنها اعلام ش��ده، قيمت س��ه 
محصول آبي هاي جاده مخصوص كاهشي بوده است. 
يكي از اين محصولاتي كه قيمت خود را در كارخانه از 
دست داده پژو 20۷ با موتور TU۳ است. اين مدل جديد 
در دور اول فروش خودرو با مكانيزم بدون قرعه كشي در 
دس��ترس متقاضيان قرار گرفت. ديروز ليست جديد 
قيمتي محصولات ايران خودرو كه به تصويب شوراي 
رقابت رسيده منتشر شد. ايران خودرويي ها مي توانند 
قيمت هاي جديد را از تير ۱۴02 در فاكتورهاي فروش 

خود اعمال كنند. ليس��ت جديد قيمتي ش��امل 2۸ 
خودرو مي ش��ود. 2۵ خودروي ايران خودرو اين امكان 
را پيدا كردند با توجه به توليد بر اساس استارنداردهاي 
جديد افزايش قيمت را به خود ببينند. اما س��ه خودرو 
نيز با كاهش قيمت روبرو ش��دند. دن��ا پلاس با رينگ 
فولادي، پژو 20۷ با موت��ور TU۳ و پژو 20۷ معمولي 
س��ه خودرويي هس��تند كه بايد از قيمت كارخانه اي 
خود بكاهند. اعضاي شوراي رقابت در حالي حدود ۱0 
ميليون و ۵00 ه��زار تومان از قيمت پژو 20۷ با موتور 
TU۳ كم كردند ك��ه ايران خودرويي ها روز ۱۷ خرداد 
۱۴02 از قيمت كارخانه اي آن رونمايي كردند. آبي هاي 
جاده مخصوص ب��راي پژو 20۷ با موتور TU۳ قيمتي 
حدود ۳2۳ ميليون و ۸00 هزار تومان را اعلام كردند. 

متقاضياني كه براي در اختيار گرفتن اين خودرو از مسير 
س��امانه يكپارچه فروش در دور اول عرضه محصولات 
خودروس��ازان با ساز و كار نوبت دهي اقدام كرده بودند 
ت��ا 2۸ خرداد فرص��ت دارند تا مبلغ اعلامي از س��وي 
ايران خودرو را به حس��اب اين خودروساز واريز كنند. 
خريداران پ��ژو 20۷ با موتور TU۳ در حالي بايد مبلغ 
۳2۳ ميليون و ۸00 هزار تومان را براي در اختيار گرفتن 
اين خودرو تا 2۸ خرداد به حس��اب ايران خودرو واريز 
كنند و گرنه فرصت خريد اين خودرو به قيمت كارخانه 
را از دست مي دهند كه قيمت كارخانه اين خودرو از اول 
تير امسال حول و حوش ۳۱۳ ميليون و ۸00 هزار تومان 
خواهد شد.  همچنين در شرايطي قيمتي حدود ۳2۳ 
 TU۳ ميليون و ۸00 هزار تومان براي پژو 20۷ با موتور
اعلام ش��ده بود كه مشتريان اين تصور را داشتند كه با 
توجه به اس��تفاده از موتور TU۳ براي پژو 20۷ قيمت 
اين خودرو كاهش يابد. موتور TU۳ پيش تر روي پژو 
206 استفاده مي شد و ايران خودرويي ها قصد داشتند 

با عرضه پژو 20۷ با موتور TU۳ به تدريج زمينه را براي 
به موزه فرس��تادن پژو 206 تي��پ دو و پژو 206 تيپ 
دو با سقف پانوراما )شيش��ه اي( فراهم كنند. بنابراين 
خري��داران پژو 20۷ ب��ا موتور TU۳ ب��ا دو ضرر روبرو 
هستند. پرداخت مبلغي حول و حوش ۳2۳ ميليون و 
۸00 هزار تومان براي خودرويي به مراتب ضعيف تر به 
 TU۵ لحاظ قدرت موتور در حالي كه پژو 20۷ با موتور
در سبد محصولاتي ايران خودرو با قيمتي حدود ۳۱۸ 
ميليون توماني حضور دارد. ض��رر ديگر نيز مربوط به 
كاهش قيمت كارخانه اي اين خودرو از اول تير ۱۴02 
مي شود در حالي كه آنها بايد قيمت قديم را كه حدود ۱0 
ميليون و ۵00 هزار تومان را براي در اختيار گرفتن پژو 
20۷ با موتور TU۳ به حستب ايران خودرو واريز كنند. 
البته هنوز قيمت بازاري اين خودرو نيز مشخص نيست 
و اين احتمال وجود دارد با توجه به به فاصله قيمتي كم 
ميان بازار و كارخانه خريداران اين خودرو ضرر سوم را 

نيز بابت خريداري اين خودرو متحمل شوند.

از صادرات هفت و نيم ميليارد دلاري كشور در دو ماه نخست 
امسال، سه ميليارد و ۷۳۵ ميليون دلار كالا به كشورهاي 
همسايه صادر شده كه اين ميزان ۵0 درصد از كل صادرات 
غيرنفتي بوده اس��ت. به گزارش »تعادل«، س��يد روح الله 
لطيفي، سخنگوي كميسيون روابط بين الملل و توسعه 
تجارت خانه صنعت، معدن و تج��ارت ايران، در خصوص 
تجارت غيرنفتي با كشورهاي همسايه اظهار داشت: در دو 
ماهه نخست امسال ۱۳ ميليون و ۱۴۷ هزار و ۸۴0 تن كالا 
به ارزش هفت ميلي��ارد و ۴6۵ ميليون و ۷2۸ هزار و 2۹۳ 
دلار بين ايران و كش��ورهاي همسايه تبادل شد )مجموع 
صادرات و واردات( كه اين ميزان، سهم ۵۱ درصدي در وزن 
و ۴۸.۳ درصدي در ارزش كل تجارت غيرنفتي كشور را به 
خود اختصاص داده است. وي افزود: از 2۱ ميليون تن كالاي 
صادره از كشور به ارزش هفت ميليارد و ۵۱۳ ميليون دلار تا 

پايان ارديبهشت، ده ميليون و ۱۵۹ هزار تن كالا به ارزش سه 
ميليارد و ۷۳۴ ميليون و ۷۷۸ هزار و 6۷ دلار به كشورهاي 
همسايه صادر شده، كه همسايگان سهم ۴۸.۴ درصدي از 
وزن و ۵0 درصدي از ارزش كل صادرات را به خود اختصاص 
داده اند؛ با وجود عدم تغيير در وزن صادرات به همسايگان، 
متأسفانه ۱۷ درصد ارزش كالاهاي صادره نسبت به مدت 
مشابه كاهش يافته است. لطيفي در خصوص پنج مقصد 
نخست صادرات كالاهاي ايراني به كشورهاي همسايه گفت: 
۱۴ كشور از ۱۵ كشور همسايه ايران خريدار كالاي ايراني 
در دو ماهه اخير بودند كه عراق با خريد يك ميليارد و 22۸ 
ميليون دلار )كاهش 6.۵ درصدي( در رتبه نخست، تركيه 
با خريد ۸۳۴ ميليون دلار )رشد ۹ درصدي(، امارات با ۷۴۹ 
ميليون دلار )كاهش ۵0 درصدي(، پاكستان با 2۸۳ ميليون 
دلار )رشد 6۸ درصدي( و افغانستان با 2۴2 ميليون دلار 

)رشد ۷.۳ درصدي( پنج مقصد اول صادرات كالاي ايراني در 
بين همسايگان بودند. وي افزود: عمان با خريد ۱6۱ ميليون 
دلار، روسيه با ۱۳۱ ميليون دلار، آذربايجان با ۷۱.۳ ميليون 
دلار، ارمنستان با 66 ميليون دلار، تركمنستان با 6۵ ميليون 
دلار، قزاقستان با 2۹ ميليون دلار، كويت با 22 ميليون دلار، 
قطر با ۱۴ ميليون دلار و بحرين با ۸2۹ هزار دلار در رتبه هاي 
بعدي قرار دارند. سخنگوي كميسيون توسعه تجارت خانه 
صمت در خصوص واردات دو ماهه از كشورهاي همسايه 
گفت: از مجموع چهار ميليون و ۷۳2 هزار تن كالاي وارده به 
كشور به ارزش هفت ميليارد و ۹۴۱ ميليون دلار، دو ميليون 
و ۹۸۹ هزار تن كالا به ارزش سه ميليارد و ۷۳۱ ميليون دلار 
از كشورهاي همسايه بوده كه اين ميزان 6۳ درصد وزن و ۴۷ 
درصد ارزش واردات كشور در اين دو ماه اخير بوده كه نسبت 
به مدت مشابه با كاهش دو درصدي همراه بوده است. لطيفي 

افزود: در دو ماهه نخست امسال امارات با فروش دو ميليارد 
و ۳0۱ ميليون دلار )رش��د 2.۵ درص��دي(، تركيه با ۸۷۳ 
ميليون دلار )كاهش دو دهم درصدي(، روسيه با 26۹.۳ 
ميليون دلار )كاهش ۱6 درصدي(، عمان با ۱۱۴ ميليون 
دلار )كاهش ۱۱ درصدي( و پاكستان با ۱0۵ ميليون دلار 
)كاهش ۱6 درصدي( پنج كشور نخست فروشنده كالا به 
ايران در بين همسايگان بودند. وي گفت: عراق با فروش 2۳ 
ميليون دلار كالا، قطر با ۱2 ميليون دلار، آذربايجان با ۹.6 
ميليون دلار، قزاقستان با ۹ ميليون دلار، تركمنستان با 6.۷ 
ميليون دلار، ارمنستان با چهار ميليون دلار، افغانستان با 2.۸ 
ميليون دلار، كويت با 2.۴ ميليون دلار و بحرين با ۳۴.۵ هزار 
دلار در رتبه هاي بعدي فروش كالا به ايران در بين همسايگان 
دارند و عربستان نيز در اين دو ماه، كالايي به ايران صادر يا از 

ايران وارد نكرده است.

يارانه كمك معيش��تي مرحله ۱۴۸ مرب��وط به خرداد 
ماه ۱۴02 به حس��اب كليه سرپرستان خانوار مشمول 
دريافت يارانه در سراس��ر كش��ور واريز و از س��اعت 2۴ 
روز ش��نبه 20 خرداد ماه قابل برداش��ت است. سازمان 
هدفمندس��ازي يارانه ها در اين اطلاعي��ه اعلام كرد كه 
»يارانه كمك معيشتي مرحله ۱۴۸ بر اساس دهك بندي 
اعلامي از س��وي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي، به 
حساب سرپرستان خانوار واريز و از ساعت 2۴ روز شنبه 
20 خرداد ماه قابل برداش��ت اس��ت. بر همين اس��اس، 
در صورتي كه سرپرس��تان خانوار ج��زو دهك هاي اول 
تا سوم هس��تند، مبلغ ۴00 هزار تومان به ازاي هر نفر و 
در صورتي كه جزو دهك هاي چه��ارم تا نهم قرار دارند، 
مبلغ ۳00 هزار تومان به ازاي هر نفر به حساب آنان واريز 
خواهد شد.« در ادامه اين اطلاعيه آمده است كه »چنانچه 

سرپرستان خانوار از كالابرگ الكترونيكي استفاده نكرده 
باشند رقم كامل يارانه براي ايشان قابل برداشت است و 
در صورت اس��تفاده به همان ميزان از يارانه خانوار كسر 
گرديده و باقي مانده مبلغ به حس��اب سرپرست خانوار 
واريز مي ش��ود.« بر اس��اس اين اطلاعي��ه »در صورتي 
كه سرپرس��تان خانوار پيش از اين نس��بت به دريافت 
تسهيلات قرض الحسنه ۱0 ميليون ريالي دوم كرونا اقدام 
نموده اند، باقي مانده اقساط اين تسهيلات از مبلغ واريزي 
به حساب آنان كس��ر خواهد شد. همچنين سرپرستان 
خانواري كه تسهيلات اعزام به عتبات عاليات )اربعين( 
را دريافت نموده اند اقساط اين تسهيلات به نسبت بعد 
خانوار از حس��اب ايشان كسر خواهد ش��د.« در بخش 
ديگري از اطلاعيه سازمان هدفمندسازي يارانه ها درباره 
جاماندگان و ثبت نامي هاي جديد آمده اس��ت: »در اين 

مرحله، سرپرستان خانواري كه اقدام به ثبت نام نموده اند 
چنانچه در آزمون وسع انجام شده توسط وزارت رفاه جزو 
دهك هاي اول تا نهم قرار گرفته باشند، يارانه خرداد ماه 
را مطابق دهك بندي اعلام ش��ده دريافت خواهند كرد. 
همچنين سرپرس��تان خانواري كه يارانه نقدي آنها در 
ارديبهشت ماه ۱۴0۱قطع شده بود و درخواست بازبيني 
خود را در سامانه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي ثبت 
كرده بودند، چنانچه در بازبيني انجام شده توسط وزارت 
رفاه جزو دهك هاي اول تا نهم قرار گرفته باش��ند، يارانه 
خرداد ماه ۱۴02 را مطابق دهك بندي اعلام شده دريافت 
خواهند كرد.  متقاضيان بازبيني دهك بندي اعلام شده، 
مي توانند جهت ثبت يا پيگيري درخواست خود به سامانه 
 اعلام��ي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي به آدرس 
https: //hemayat.mcls.gov.ir مراجعه نموده يا 

با تلفن گوياي 0۹200006۳6۹ تماس بگيرند. ثبت نام 
از افرادي كه تاكنون از دريافت يارانه نقدي جا مانده اند يا 
متقاضي جديد دريافت يارانه هستند نيز همچنان ادامه 
دارد. اي��ن افراد مي توانند با مراجع��ه به تارنماي پنجره 
 https: //my.gov.ir ملي خدمات هوشمند به آدرس
نسبت به ثبت نام خانوار خود اقدام كنند. جهت ثبت نام 
در اين سامانه، در اختيار داشتن شماره تلفن همراه به  نام 
سرپرست خانوار، كد ملي، كد پستي، تاريخ تولد و شماره 
شباي بانكي مربوط به سرپرست خانوار متقاضي جديد يا 
جامانده از يارانه، ضروري است. تمامي اشخاص مي توانند 
جهت كس��ب اطلاع از آخرين وضعيت يارانه خانوار، كد 
دستوري #كد ملي٭۴۳۸۵۷٭۴٭ )س��تاره ۴ ستاره 
۴۳۸۵۷ ستاره كد ملي مربع( را با شماره تلفن همراه به  

نام خود شماره گيري كنند.



گلناز پرتوي مهر |
مجموعه هايي كه در س��طح كلان به سرمايه گذاري 
در حوزه نفت مي پردازند ممكن است به بازارياب هاي 
جديد فروش نفت كشور تبديل ش��وند. البته انتظار 
نمي رود كه سرمايه گذاران خرد بتوانند چنين چيزي را 
رقم بزنند اما سرمايه گذاران كلان مي توانند اين موضوع 
را پيش ببرند و تنوع بخشي به مبادي فروش نفت كشور 
را داشته باشيم. گواهي سپرده كالايي نفتي كه به عنوان 
بستري براي تنوع بخش��ي به روش هاي فروش نفت 
كشور مطرح شده است، مي تواند نقدينگي جامعه را 

مديريت كند.
به گ��زارش خبرنگار »تع��ادل« در قال��ب اين طرح 
خريداران داخلي نيز به معاملات نفتي كش��ور ورود 
مي كنند و سهمي هم براي آنها ديده مي شود. بنابراين، 
بستري براي سرمايه گذاري بخش خصوصي داخلي به 
وجود مي آيد و سرمايه گذاران مي توانند از مزيت هاي 
آن بهره مند شوند. س��رمايه گذاران معمولًا به دنبال 
گزينه هايي براي س��رمايه گذاري هستند كه تا الان 
در جامعه وجود نداشته است. گواهي سپرده كالايي 
نفتي نيز طرح جديدي است كه براي جذب نقدينگي 
كش��ور مطرح ش��ده اس��ت. اين طرح مي تواند براي 
س��رمايه گذاران به وي��ژه صندوق ها و ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري كه مي توانند پوشش ريسك داشته 

باشند، جذاب باشد.
عرضه نفت در بورس انرژي داراي مزاياي زيادي ديگري 
نيز است كه مي تواند براي عرضه  كننده و تقاضاكننده، 
نفت مفيد باشد. عرضه نفت در بورس انرژي مي تواند 
بهبود ش��فافيت در بازار نفت و قيمت گ��ذاري آن راه 
به همراه داشته باش��د. با داش��تن اطلاعات دقيق و 
به روز در م��ورد تقاضا و عرضه نفت، توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان مي توانند تصميمات بهتري در مورد 
توليد و مصرف نفت بگيرند و از افزايش شفافيت در بازار 

نفت بهره مند شوند. همچنين وجود بازار بورس انرژي، 
مي تواند الاستيسيته بازار را افزايش دهد. با توجه به 
اينكه بازار بورس انرژي تحت تأثير ش��رايط بازار قرار 
مي گيرد، مي تواند ب��ازار نفت را از تقلب و تلاش براي 
تعيين قيمت بيشتر يا كمتر از ميزان واقعي توسط يك 

گروه كوچك از بازيكنان محدود كند.
شايد بتوان گفت مهم ترين مزيت عرضه نفت در بورس 

انرژي از طريق اوراق گواهي سپرده كالايي نفت خام، 
حضور بخش خصوصي در تجارت نفت خام كش��ور 
است؛ اين عرصه طي سال هاي اخير به شدت انحصاري 
بوده است و به همين دليل نيز به يك بازار غيررقابتي 
تبديل شده بود كه بيشترين ضربه را نيز از همين محل 
دريافت كرد و به دليل عدم متنوع سازي مبادي فروش 
با مشكلات جدي در طرف عرضه نفت مواجه شديم و 

با شروع تحريم ها به دليل انحصار مبادي فروش و نبود 
عدم مبادي فروش متنوع، در نهايت موجب ش��د كه 
فروش نفت خام ايران به پايين ترين ميزان خود برسد. 
بنابراين از اين جهت حضور بخش خصوصي در تجارت 
نفت خام كشور بسيار با اهميت است و موجب خواهد 
شد كه تحريم ها اثرگذاري كمتر و حداقلي بر تجارت 

انرژي كشور داشته باشد.

تحليل

خبر

رويداد

خبر کوتاه
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آيا ايران بايد پرونده
صادرات گاز به اروپا را ببندد؟

تحليلگر موسس��ه بين المللي كپلر گف��ت: در ايران 
نتوانستيم پيشروي بازار گاز طبيعي را خوب جلو ببريم، 
در حال حاضر سهم ايران از بازار جهاني گاز كمتر از ۱ 
درصد اس��ت، تنها به عراق و تركيه صادرات داريم كه 

آنها هم در خطر هستند.
همايون فلكش��اهي در گفت وگو با ايلنا، درباره نقش 
و جايگاه كشورهاي ش��رق مديترانه در تحولات بازار 
گاز جهان اظهار داش��ت: نقش كشورهاي منطقه در 
بازار بين المللي گاز در راه رش��د اس��ت و دليل آن نيز 
موفقيت در اكتشافات در ۱۵ سال اخير و تصميمات 
دولت هاي منطقه بر تشويق كردن توسعه اين منابع 
گازي اس��ت. در بين كش��ورهاي منطقه اس��راييل 
بزرگ ترين پتانس��يل رش��د صادرات گاز را دارد زيرا 
مصرف داخلي كم��ي دارد و ذخاير گازي عظيمي در 
آب هاي اين كشور كشف شده اند، بنابراين اميدهاي 
زيادي بر نقش رژيم صهيونيستي در بازار گاز طبيعي 
ايجاد شده است. همچنين روابط سياسي خوب بين 
اسراييل و كشورهاي غربي باعث شده تا امكان اينكه 
گس��ترش روابط اقتصادي از طري��ق گاز طبيعي به 
واقعيت تبديل ش��ود، زياد است. علاوه بر اين، جنگ 
روسيه و اوكراين و كاهش صادرات گاز روسيه به اروپا 
اهميت منطقه شرق مديترانه را برجسته كرده است. 
البته با اين حساب منطقه شرق مديترانه با چالش هاي 
زيادي مواجه است و سهم آن در تامين گاز اروپا هنوز 
چشمگير نيس��ت. در آينده اهميت منطقه بر اساس 
قيمت هاي جهاني و خواست سياسي دولت ها تعيين 
خواهد شد، زيرا احداث خط لوله بين شرق مديترانه 
و اروپا نياز به سرمايه گذاري عظيم دارد و اگر قيمت ها 
به ميزان كافي نباشند؛ مي تواند جلوي اقتصادي بودن 

چنين پروژه هايي را بگيرد.
وي درباره اينكه آيا در آينده اروپا مي تواند روي انرژي 
گازي خاورميانه حساب كند، گفت: در اين منطقه فعلا 
فقط مصر جزو تامين كنن��دگان گاز اروپا از طريق دو 
كارخانه ال ان جي داميئتا و ادكو در شمال اين كشور 
است. س��ال گذش��ته ميلادي از صادرات كلي ۷.۱۴ 
ميليون تني مصر، ۵.۰۵ ميليون تن به اروپا صادر شد. 
ميزان ماهيانه صادرات مصر به اروپا در س��ال جاري 
تاكنون بين ۵۰۰ و ۶۰۰ هزار تن است. اما نكته جالب 
اين تجارت اين است كه كشور مصر براي تامين بازار 
داخلي خود از اسراييل گاز وارد مي كند. بنابراين مصر 
فقط در صورت وارد كردن گاز از اسراييل مي تواند به 
عنوان صادركننده گاز طبيعي مايع شده به اروپا نقش 
ايفا كند.  تحليلگر موسسه بين المللي كپلر در ادامه با 
بيان اينكه هفته گذشته شركت يوناني انگليسي انرژئان 
)energean( ميدان گازي جديدي به نام كاتلان را 
كشف كرده است، گفت: در سال ۲۰۲۲ سهم مصر از 
واردات كلي ال ان جي اروپا ۴درصد يعني ۵ ميليون تن 
از كل ۱۲۴.۶ ميليون تن بوده و اين رقم در سال جاري 
به ۳ درصد افت كرده است. در بلندمدت مي شود اين 
انتظار را داش��ت كه صادرات اين منطقه به اروپا رو به 
افزايش داشته باش��د اما براي اين كار نياز به افزايش 
توليد گاز و توس��عه ساخت زيرس��اخت ها است كه 
مي تواند به صورت خط لوله يا كارخانه ال ان جي باشد.

 مديران بانكي متخلف
  بركنار مي شوند

وزير اقتصاد خطاب به مديران دستگاه هاي تابعه اين 
وزارتخانه در اس��تان ها با يادآوري اينكه اين واحدها 
نقطه تماس با فع��الان اقتصادي و توليدكنندگان در 
استان ها هستند تأكيد كرد: آنچه در دايره اختيارات 
هست و شما مي توانيد در استان ها نقش متفاوتي را 
ايفا بكنيد، مواردي است كه قانونگذار در اختيار شما 
قرار داده است و مي توانيد استفاده كنيد. وي با اشاره 
به ابلاغيه وزارت اقتصاد و رييس جمهور و تخلفاتي كه 
گاه به بازرسي وزارتخانه گزارش مي شود، گفت: براي 
نمونه درباره اعتبارسنجي براي وام هاي خرد تكليف 
مشخص است اما بعضاً گزارش مي رسد كه در استان ها 
موارد متعدد به خلاف اين آيين نامه عمل مي شود كه 
به قصور همكاران شما در شبكه بانكي بازمي گردد كه 
چهره ش��بكه بانكي دولت را مخدوش مي كند و اين 
قابل قبول نيس��ت. وزير اقتصاد خاطرنش��ان كرد: از 
معاون جديد امور بانكي، بيمه و ش��ركت هاي دولتي 
وزارتخانه هم خواس��تم هر موقع كه افراد اين شرايط 
را احراز داش��تند و توانستند از اين مجموعه مصوبات 
اس��تفاده كنند، ش��بكه بانكي درنگ نكنند و رييس 
شعبه متخلف را بركنار كنند چرا كه باعث بي اعتباري 
ابلاغيه و مصوبات مي شود. وي ادامه داد: در همه اين 
موارد براي اينكه آقايان نگويند تكليف مالايطاق است، 
اعض��اي هيات مديره بانك را مكلف كرديم كه در اين 
زمينه اقدام كنند. وزير اقتصاد گفت: مس��اله ديگري 
كه گزارش��ات متعدد از تخلف آنها مي رس��د، مساله 
مربوط به بخشش ۶درصدي است كه در سطح شعبه 
بدون نياز به كسب تكليف بايد انجام گيرد تا زماني كه 
توليدكننده اصل و سود را برگرداند و بانك از ۶ درصد 

جريمه بگذرد.
خاندوزي يادآور شد: مصداق سوم موضوع اقاله است 
و شما آقايان وظيفه داريد كه اجرا و عدم اجراي آن را 
بررسي و پايش كنيد و در نشست شوراي اداري استان 
گزارش كنيد و به طور مصداقي اجتهاد نكنيد چرا كه 
شما در مقام اجراي چيزي هستيد كه در هيات مديره 
بانك تصميم گرفته شده و درخواست دولت و وزارت 
اقتصاد اس��ت. وي افزود: انتظار مي رود اين موارد به 
بهترين نحو در س��طوح و لايه هاي اجرايي پيگيري 
شود، حداكثر كمك را بكنيد تا بتوانيم در تنگنايي كه 
سياست هاي كنترل نقدينگي و اصلاح ترازنامه بانك ها 
با آن مواجه هستند در عمل به آنچه گفته مي شود به 

عنوان خواسته دولت جامه عمل بپوشانيم. 

»تعادل«گزارشميدهد

وزیرنفتخبرداد

تجارت انرژي كشور در دستان بازارياب هاي جديد!

بهره برداري از ۶۴ طرح نيمه تمام و جديد به ارزش ۱۴،۵ ميليارد دلار در صنعت نفت

امریكا۳ميليونبشكهدیگرنفتبرايذخایراضطراريميخرد

وزير نفت از بهره برداري از ۶۴ طرح نيمه تمام و جديد 
اولويت دار صنعت نف��ت به ارزش ۱۴.۵ ميليارد دلار و 
شروع عمليات اجرايي ۱۵ طرح جديد به ارزش ۱۴.۳ 
ميليارد دلار در س��ال جاري خبر داد و گفت: مجموع 
ارزش س��رمايه گذاري اين ۷۹ ط��رح و پروژه به ۲۸.۸ 
ميليارد دلار مي رس��د. به گزارش ايسنا، جواد اوجي 
در حاشيه ديدار با جمعي از مديران ارشد وزارت نفت 
اظهار كرد: وزارت نفت به رغم شرايط سخت تحريم ها 
و مشكلات ناشي از آنها از جمله دشواري هاي مربوط 
ب��ه تأمين مالي يا تأمين بعضي تجهيزات حس��اس و 
پيچيده، از س��رمايه گذاري در اين صنعت راهبردي و 
پيشران اقتصاد ملي غافل نبوده است. وي با بيان اينكه 
بر اين اساس امسال ۶۴ طرح نيمه تمام راكد و جديد 
اولويت دار به ارزش ۱۴.۵ ميليارد دلار به بهره برداري 
مي رسد، اظهار كرد: روند س��رمايه گذاري در صنعت 
نفت بايد بدون وقفه دنبال شود و همانطور كه قبلًا نيز 
بارها گفته ام، صنعت نفت به سرمايه گذاري كلاني نياز 
دارد و نبايد از ياد ببريم كه بازدهي اين سرمايه گذاري ها 
در صنعت نفت براي اقتص��اد ملي از ديگر بخش هاي 
اقتصادي با فاصله زيادي بيشتر است. وزير نفت با بيان 
اينكه بر اين اساس ش��روع عمليات اجرايي ۱۵ طرح 

جديد نيز در س��ال جاري رقم خواهد خورد كه ارزش 
سرمايه گذاري آنها در مجموع ۱۴.۳ ميليارد دلار خواهد 
بود، گفت: مجموع ارزش سرمايه گذاري پروژه هايي كه 
امسال به بهره برداري مي رسند يا عمليات اجرايي آنها 

شروع مي شود به ۲۸.۸ ميليارد دلار بالغ مي شود. وزير 
نفت با بيان اينكه صنعت پتروشيمي با ۲۰ پروژه كوچك 
و بزرگ بيشترين تعداد پروژه هاي قابل بهره برداري در 
سال جاري را دارد و شركت ملي نفت ايران نيز بيشترين 

تعداد پروژه هايي را كه عمليات اجرايي آنها در س��ال 
جديد آغاز مي شود به خود اختصاص داده است، ادامه 
داد: البته از نظر ارزش سرمايه گذاري وضع متفاوت است 
و به ترتيب بالاترين ارزش پروژه هاي قابل بهره برداري و 
آغاز عمليات اجرايي به شركت ملي نفت ايران و شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي اختصاص دارد. 
به گفته اوجي اين پروژه ها با هدف افزايش توليد نفت و 
گاز، افزايش ظرفيت پالايشي كشور، افزايش ظرفيت 
توليد محصولات پتروشيمي و فرآورده هاي نفتي اجرا 
مي شوند. وي با اشاره به رشد اقتصادي ۱۵.۴ درصدي 
بخش نفت در پاييز ۱۴۰۱ كه عملًا بخش مهمي از بار 
رشد اقتصادي كشور را به تنهايي به دوش كشيده است، 
تصريح كرد: همانطور كه سرمايه گذاري در پروژه هاي 
صنعت نفت بالاترين بازدهي را براي اقتصاد ملي دارد 
و بخش مهمي از رش��د اقتصادي مثبت سال گذشته 
ناشي از رشد بخش نفت بوده است، عدم سرمايه گذاري 
در اين بخش هم قطعاً به كند ش��دن رشد اقتصادي و 
ايجاد چالش هاي مهمي منجر خواهد شد و به همين 
دليل همه دستگاه هاي مسوول در كشور بايد در جهت 
تسهيل گري س��رمايه گذاري در اين بخش گام هاي 

جدي بردارند و كمك كنند.

وزارت انرژي امريكا اعلام كرد قصد دارد سه ميليون 
بش��كه ديگر نفت ب��راي ذخاير نفت اس��تراتژيك 
خريداري كند. به گزارش ايسنا، وزارت انرژي امريكا 
در بيانيه اي اعلام كرد درخواست قبلي براي خريد 
حدود س��ه ميليون بشكه نفت، انعقاد قراردادهايي 
با پنج ش��ركت را در پي داش��ت و نفت با ميانگين 

قيمت حدود ۷۳ دلار در هر بش��كه خريداري شد 
ك��ه كمتر از ميانگين حدود ۹۵ دلار در هر بش��كه 
در زمان فروش ذخاير نفت اس��تراتژيك در س��ال 
۲۰۲۲ بود و معامله خوبي را براي ماليات دهندگان 

تضمين مي كند.
 با اين اق��دام، تلاش وزارت ان��رژي امريكا براي پر 

ك��ردن دوباره ذخاي��ر اضطراري پس از برداش��ت 
بيش از ۲۰۰ ميليون بش��كه نفت در سال ميلادي 
گذشته، س��رعت مي گيرد. اين فروش كه با هدف 
كنترل قيمت ها انجام گرفته بود، سطح ذخاير را به 
پايين ترين ركورد از سال ۱۹۸۴ رسانده و نگراني ها 
نس��بت به امنيت انرژي را برانگيخته بود. بر اساس 

گزارش بلومبرگ، اي��ن وزارتخانه اعلام كرد كه در 
مناقصه جديد، پيش��نهادهاي ف��روش نفت ترش 
را تا ۲۰ ژوئ��ن مي پذيرد و قرارداده��ا تا ۳۰ ژوئن 
براي تحويل در س��پتامبر منعقد خواهد شد. نفت 
خريداري ش��ده براي ذخاير نفت اس��تراتژيك به 

پايگاه بيگ هيل در تگزاس تحويل داده مي شود.

رمزگشایيازتاثيرجنگاوكراینبراحيايروابطگازيایرانوتركمنستان
رييس موسسه مطالعات بين المللي انرژي با اشاره به فرصت 
افزايش س��هم ايران از تجارت گاز با تركمنستان گفت: با 
وقوع جنگ اوكراين، بازار گاز تركمنس��تان در روس��يه و 
چين آسيب ديد و ايران را در جايگاه مطمئن ترين بازار گاز 

اين كشور قرار داد.
محمدصادق ج��وكار در گفت وگو با خبرگزاري فارس، با 
اش��اره به احياي قرارداد گازي ايران و تركمنستان براي 
واردات ۱۰ ميليون متر مكعب در روز عنوان كرد: در كنار 
تلاش ها و ديپلماسي فعالانه دولت سيزدهم براي احياي 
روابط گازي با تركمنس��تان، برخي تح��ولات جديد در 
عرصه بين الملل رقم خورد كه به اين موضوع كمك كرد و 
تركمنستان را به اين نتيجه رساند كه ايران مطمئن ترين 

بازار گازي در دسترس است.
وي افزود: ديپلماسي انرژي عرصه استفاده از فرصت هاست 
و بايد بتوان با رصد تحولات بين المللي، تمركز ديپلماسي 
را بر فرصت ها ق��رار داد. يكي از اين تحولات كه به احياي 
روابط ايران و تركمنستان كمك كرد، وقوع جنگ و بحران 
اوكراين بود كه از دو جهت به نزديكي دو كشور كمك كرد.

جوكار اظهار داش��ت: نكته اول اينكه شركت تركمن گاز 
با ش��ركت گازپروم براي صادرات سالانه ۵.۵ ميليارد متر 
مكعب از س��ال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۴ قرارداد داشت. هم اكنون 
روس��يه ديگر خواهان اين گاز نيست، زيرا اين گاز را براي 
تامين نياز داخلي و افزايش صادرات به اروپا از طريق خط 

لوله نورداستريم ۲ نياز داشت.

موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: ولي پس از جنگ 
اوكراين صادرات گاز روسيه به اروپا محدود شده است. در 
حال حاضر روسيه به ميزان حدود ۷۵ الي ۸۵ ميليارد متر 
مكعب قفل شدگي گازي دارد و نمي داند اين گاز را در كجا 

مصرف كند.
وي ادامه داد: نكته دوم اينكه روسيه در مواجهه با تحريم 
نفتي غرب توانست براي نفت خود بازار جديد پيدا كند اما 
براي گاز هنوز اين موضوع ميسر نشده و روس ها براي حل 
اين چالش تمركز خود را بر صادرات گاز به چين گذاشته اند. 
هر چند روس ها هنوز نتوانس��ته اند گاز توليدي از غرب 
كشور را به سمت آسيا منحرف كنند اما براي گاز توليدي از 
شرق كشور قصد دارند كه با تقويت خط لوله پاور-سيبري 
اين كار را كنند. جوكار تاكيد كرد: روس ها در حال افزايش 
سهم خود در بازار چين هستند و طبيعتا تقاضاي چين به 
گاز نامحدود نيست و اين موضوع باعث كاهش سهم ساير 
بازيگران از جمله تركمنستان مي شود. موسسه مطالعات 
بين المللي انرژي گفت: چيني ها نيز به دنبال محدود كردن 
تامين گاز خود از آسياي مركزي هستند. از خطوط لوله 
 B و A چهارگانه واردات گاز از آسياي مركزي كه خط لوله
آن مربوط به تركمنس��تان و C آن مربوط به واردات گاز از 
ازبكستان-قزاقستان، چيني ها هيچگاه به سمت عملياتي 

كردن خط لوله چهارم اقدام نكردند.
وي عنوان كرد: پس با وقوع جنگ اوكراين، بازار تركمنستان 
هم در روسيه آسيب ديد و هم حالا در چين با حضور يك 

رقيب قوي به نام روس��يه مواجه است كه اتفاقا راهكارش 
 Strategic ب��راي افزايش تعاملات ب��ا چين از طري��ق

partnership يا شراكت راهبردي است.
جوكار توضيح داد: جداي از جنگ اوكراين، روي كار آمدن 
طالبان نيز تحول ديگري است كه در نهايت منجر به هدايت 
تركمنستان به سمت ايران شد. برخلاف همه پيش بيني ها 
كه ادعا داشت طالبان در افغانستان ثبات ايجاد مي كند اما 
طالبان يك مقوله كليدي را دارا نيست و آن فقدان شناسايي 
بين المللي است. يعني اصلا دولتي در افغانستان وجود ندارد 
كه بخواهد خط لوله تاپي براي انتقال گاز تركمنستان به 

پاكستان و هند را تكميل كند.
موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: كدام بانك جهاني 
حاضر است براي سرزميني كه هنوز حكومت رسمي ندارد، 
تامين مالي پروژه را برعهده بگي��رد و خط لوله تاپي را راه 

بيندازد و تركمن ها اين موضوع را متوجه هستند.
وي افزود: بازار ديگر تركمنس��تان، صادرات گاز به اروپا از 
طريق خط لوله ترانس كاسپين و عبور از درياي خزر است 
كه فارغ از اينكه رژيم حقوقي خزر اجازه نمي دهد، اين پروژه 
براي تركمن ها اقتصادي نيست. زيرا تركمن ها بايد گاز را از 
عرض درياي خزر به آذربايجان و سپس گرجستان و سپس 
تركيه و خط لوله تاناپ شرقي و غربي متصل كنند و سپس 
به اروپا گاز صادر كنند. جوكار تاكيد كرد: خب در اين مسير 
تركمنستان بايد سه الي چهار هزينه ترانزيتي پرداخت 
كند و عملا اين سناريو با توجه به چشم انداز قيمت گاز اصلا 

اقتصادي نيست. هم اكنون تركمنستان براي صادرات گاز 
به چين نيز دارد دو هزينه ترانزيت از قزاقستان و ازبكستان را 
پرداخت مي كند و مجموع اين رقم يك سوم درآمدي است 

كه از صادرات گاز به چين به دست مي آورد.
موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: در نتيجه بحران 
اوكراين و استقرار طالبان در افغانستان دو تحول مهمي بود 
كه تركمنس��تان را به اين نتيجه رساند كه آنها نيز بازاري 
مطمئن تر از ايران براي صادرات گاز ندارند و ايران مي تواند 
از اين فرصت براي حل ناترازي گاز و افزايش سهم تجارت 

گاز در منطقه استفاده كند.
وي افزود: اگر تركمنستان بازاري براي صادرات نداشته باشد 
حتي توليد گازش هم دچار مشكل مي شود و قراردادهاي 
توسعه ميادين اين كشور به مشكل مي خورد، زيرا اين كشور 
هيچ چش��م انداز جدي براي توسعه صنايع پايين دستي 
نيز ندارد. پس به نظر مي رس��د با توج��ه به اين تحولات، 
تركمنس��تان روز به روز به افزايش تعام��ل گازي با ايران 
راغب تر مي شود هر چند كه ما بنابر توصيه رهبر انقلاب 
در تعاملات برادرانه با همسايگان هيچ گونه قصدي براي 

سوءاستفاده نخواهيم داشت.
جوكار تاكيد كرد: البته اشاره من به اين تحولات به هيچ وجه 
به معناي انكار ديپلماس��ي فعالانه دولت و بهانه زدايي از 
تركمنس��تان از طريق تس��ويه بدهي نيست بلكه بدين 
معناست كه از اين فرصت ها با ديپلماسي انرژي به خوبي 

بهره برداري شده است.

كاهش توليد عربستان
مانع كاهش هفتگي نفت نشد

قيمت نفت در پي انتشار آمارهاي نااميدكننده در چين 
كه به ترديدها نسبت به رشد تقاضا براي سوخت افزود، در 
معاملات روز جمعه بيش از يك دلار در هر بشكه كاهش 
يافت و دومين كاهش هفتگي متوالي را به ثبت رساند. 
بهاي معاملات نفت برنت با يك دلار و ۱۷ سنت معادل ۱.۵ 
درصد كاهش، در ۷۴ دلار و ۷۹ سنت در هر بشكه بسته 
شد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با يك 
دلار و ۱۲ سنت معادل ۱.۶ درصد كاهش، در ۷۰ دلار و 
۱۷ سنت در هر بشكه بسته شد هر دو شاخص روز پنج 
شنبه پس از انتشار گزارش هايي درباره توافق هسته اي 
قريب الوقوع امريكا، بيش از سه دلار سقوط كرده بودند 
اما پس از اينكه اين خبر از سوي هر دو كشور تكذيب شد، 
بخشي از اين كاهش را جبران كردند. جيوواني استانوو، 
تحليلگر موسس��ه مالي »يو بي اس« در اين باره گفت: 
تحركات قيمت در معاملات روز پنجشنبه نشان داد كه 
نفت تا چه حد شكننده است. عربستان سعودي با اعلام 
كاهش توليد داوطلبانه، قيمت ها را اندكي افزايش داد و 
پس از آن صحبت از بازگشت احتمالي نفت ايران، باعث 
كاهش شديد قيمت شد. سرمايه گذاران خريدار احتمالا 
تا زماني كه كاهش بيشتر ذخاير نفت بيشتر نمايان شود، 
در حاشيه بازار مي مانند. قيمت نفت اوايل هفته گذشته 
پس از آنكه عربستان سعودي كاهش توليد به ميزان يك 
ميليون بشكه در روز را علاوه بر كاهش توليد اوپك پلاس 
اعلام كرد، روند صعودي پيدا كرده بود. با اين حال، رشد 
ذخاير س��وخت امريكا و آمار صادرات ضعيف چين، بر 
قيمت ها تاثير منفي گذاشت. راب هاورث، استراتژيست 
ارشد سرمايه گذاري در بانك »مديريت دارايي امريكا« 
اظهار كرد: همچنان كه به فصل رانندگي تابس��تان در 
نيمكره شمالي وارد مي شويم، تقاضا يك عامل كليدي 
در تعيين اين موضوع خواهد بود كه آيا ذخاير محدود، 
قيمت ها را افزايش مي دهد يا تقاضاي ضعيف، به كاهش 
قيمت ها منتهي مي ش��ود. قيمت ه��اي درب كارخانه 
چين در ماه مه، با سريع ترين روند در هفت سال گذشته 
و سريع تر از پيش بيني ها، كاهش پيدا كرد زيرا تقاضاي 
كمتر بر فعاليت راكد بخش توليدي تاثير گذاشته و بر روند 
احياي شكننده اقتصادي، سايه افكنده است. بعضي از 
تحليلگران انتظار دارند كه اگر فدرال رزرو امريكا، افزايش 
نرخ بهره را در نشس��ت بعدي خود در روزهاي ۱۳ و ۱۴ 
ژوئن متوقف كند، قيمت نفت افزايش پيدا خواهد كرد. به 
گفته اين تحليلگران، تصميم بانك مركزي امريكا مي تواند 
بر حركت بعدي عربستان سعودي هم تأثير بگذارد. بر 
اس��اس گزارش رويترز، كريگ ارلام، تحليلگر شركت 
OANDA در اين باره گفت: مساله مهم اين است كه با 
وجود تغييرات در توليد، نفت زير ۸۰ دلار مي ماند كه بدون 
ترديد، باعث نااميدي سعودي ها خواهد شد. آنچه در آينده 
پيش مي آيد ممكن است به آمار تورم و تصميمات نرخ بهره 

در هفته هاي آينده بستگي داشته باشد.

توليد روزانه نفت اوپك پلاس 
۶۷۰ هزار بشكه كاهش يافت

جديدترين نظرسنجي پلاتس نشان داد توليدكنندگان 
گروه اوپك پلاس در ماه مه كه جديدترين دور محدوديت 
عرضه را آغاز كردند، توليدشان را مجموعا ۶۷۰ هزار بشكه 
در روز كاهش دادند. به گزارش ايسنا، اوايل آوريل، يك 
روز قبل از نشست كميته نظارتي مشترك وزيران اوپك 
پلاس، توليدكنندگان بزرگ اين گروه، در مجموع ۱.۱۶ 
ميليون بشكه در روز كاهش جديد توليد را اعلام كردند 
كه مقرر شد در فاصله ماه مه تا دسامبر ۲۰۲۳ انجام شود. 
اين كاهش علاوه بر كاهش ۵۰۰ هزار بش��كه در روز از 
سوي روسيه است كه تا پايان سال تمديد شد. در كاهش 
اوپك پلاس، عربستان سعودي اعلام كرده بود كه توليد 
نفت خود را ۵۰۰ هزار بشكه در روز كاهش خواهد داد و 
اين اقدام را اقدامي پيش��گيرانه با هدف حمايت از ثبات 
بازار نفت خوانده بود. در نشست وزيران اوپك پلاس كه 
يكشنبه هفته گذشته برگزار شد، كاهش داوطلبانه توليد 
تا سال ۲۰۲۴ تمديد شد و همزمان، عربستان سعودي 
كاهش يكجانبه توليد به ميزان يك ميليون بشكه در روز 
در ژوئيه را اعلام كرد كه ممكن است تمديد شود.  طبق 
يافته هاي نظرسنجي پلاتس، در ابتداي دور جديد كاهش 
توليد در ماه مه، توليد نفت اوپك، با ۴۴۰ هزار بشكه در روز 
كاهش، به ۲۸.۱۶ ميليون بشكه در روز رسيد، در حالي 
كه توليدكنندگان غيراوپك، توليدشان را به ميزان ۲۳۰ 
هزار بشكه در روز كاهش داده و به ۱۳.۱۷ ميليون بشكه در 
روز رساندند. عربستان سعودي به تعهد خود براي كاهش 
توليد ۵۰۰ هزار بشكه در روز از ابتداي ماه مه، پايبند بود 
و براساس اين نظرسنجي، ميانگين توليد اين كشور در 
ماه ميلادي گذشته، به ۱۰ ميليون بشكه در روز رسيد. 
نظرسنجي رويترز كه هفته گذشته منتشر شد، نشان داد 
كه عربستان سعودي و ساير توليدكنندگان بزرگ منطقه 
خليج فارس كه وعده كاهش توليد از ماه مه را داده بودند، 
به تعهدات خود پايبند بودند. عربستان سعودي، كويت 
و امارات ماه گذشته تا حد زيادي، به كاهش توليد اعلام 
ش��ده خود را اجرا كردند. بر اساس گزارش اويل پرايس، 
نظرسنجي رويترز و پلاتس نشان داد عراق، كه يكي ديگر 
از توليدكنندگان بزرگ عضو اوپك است كه وعده كاهش 
توليد داده است، بسيار پايين تر از سهميه نفت توليد كرد 
زيرا در ماه مه مانند آوريل، بن بست صادرات نفت شمال 
عراق از طريق بندر جيهان تركيه ادامه يافت و باعث توقف 

توليد منطقه نيمه خودمختار اقليم كردستان شد.



روز گذشته درحالي معاملات بورس شروع شد كه نمايشگاه 
صنعت مالي به پايان رسيده بود و قيمت دلار بازار آزاد نيز 
روند كاهشي داشت و صنايع بانكي و پالايشي بيشترين 
سقوط را متحمل ش��دند. كارشناسان دلايل مختلفي را 
براي شدت عرضه ها در بازار اولين روز كاري هفته و كاهش 
سنگين نماگرهاي اصلي تالار شيشه اي عنوان مي كنند 
اما در اين بين به نظر مي رسد كه دو دليل، اثرگذاري بسيار 
بيشتري را در اين موضوع داشته  و نگراني ها را از احتمال 
تشديد ناملايمتي ها براي بورس افزايش داده اند. از سمت 
ديگر كاهشي كه روز شنبه شاخص كل بورس به ثبت رساند، 
وضعيت تكنيكالي بازار را نيز در محدوده ضعيف تري قرار 
داده و اي��ن اتفاق نيز مي تواند كار را براي روزهاي پيش رو 

سخت تر از قبل كند. 
روز چهارشنبه هفته گذشته بود كه ايران خودرو با انتشار 
نامه اي خطاب به سازمان بورس، خبري بد به بازار مخابره 
كرد و ورند سرمايه گذاري در معاملات را نيز تا حدود زيادي 
تغيير داد. قصه از جايي شروع شده بود كه طي تلاش هاي 
صورت گرفته از سمت سازمان بورس و مذاكراتي كه با دولت 
صورت گرفته بود، مقرر شد كه دولت زيان تحميل شده بر 
شركت ها به واسطه قيمت گذاري دستوري را جبران كند و 
همين اميد موجب شد تا ايران خودرو در صورت هاي مالي 
۹ ماهه سال ۱۴۰۱، سود قابل توجهي را به عنوان مطالبه از 
دولت شناسايي كند اما نامه اي كه هفته گذشته منتشر شد 

خبرهاي خوشي را به همراه نداشت.
در نامه ايران خودرو به سازمان بورس عنوان شده است كه 
در نهايت دولت پرداخت اين زيان وارد ش��ده به شركت را 
قبول نكرده و ايران خودرو به ناچار ۲۰ هزار ميليارد تومان 
از سود خود را در ۹ ماهه سال گذشته تعديل و كاهش داده 
است. اين موضوع از آن جهت براي بورس تهران اهميت 
دارد كه بحث قيمت گذاري دستوري در بسياري از صنايع 
همچنان تداوم داشته و نشاني از رفع آن نيز ديده نمي شود 
)تعادل در سلسله  گزارش هايي تاثير قيمت گذاري دستوري 
روي بازار سرمايه را بررسي كرده( . سياست گذاري دستوري 
و كنترلي نه تنها در ش��ركت هايي مانند خودروس��ازي، 
لاستيك، شوينده و... پابرجاست بلكه حتي شركت هاي 
بزرگ كشور كه محصولات خود را در بورس كالا به فروش 
مي رسانند، مدتي است كه با مداخلات زيادي مواجه شده اند 
و تمامي اينها خبر از تلاطم هاي شديد در سياست گذاري 
اقتصادي كشور دارد كه در همان ابتدا بيشترين آسيب را به 

شركت هاي مختلف وارد مي كند.
از نيمه دوم بهمن ماه سال اخير شاهد رشد قيمت دلار بوديم 
كه اين موضوع باعث شده بود بازار سرمايه روندي جديد را 
تجربه كند و خود را با افزايش ها را وقف دهد از سوي ديگر 
افزايش نرخ فروش محصولات در بورس كالا و بهبود قيمت 
كاموديتي ها در بازارهاي جهاني بود كه توانست روند سهام 
را صعودي كند. اكنون اما شرايط متفاوت تر از فصل زمستان 
سال گذشته دنبال مي شود. بر اس��اس گزارش بورسان؛ 
ن��رخ دلار در بازار آزاد به زير ۵۰ ه��زار تومان كاهش پيدا 

كرده است، سياست هاي حاكم بر بورس كالا كنترل گري 
بيشتري را نشان مي دهد و قيمت كاموديتي ها نيز افت نسبتا 
زيادي را تجربه كرده اند و چشم اندازها از اقتصاد جهاني نيز 
شرايط سخت تري را نشان مي دهد. از اين رو انتظار مي رود 
كه عملكرد عملياتي و مالي شركت ها در فصل بهار ۱۴۰۲ 
به خوبي فصول گذشته نباشد و همين موضوع چشم انداز 
سودآوري ش��ركت ها را با چالش بيشتري نسبت به قبل 
همراه مي كند كه مي تواند تقاضا براي خريد سهام را نيز 
كاهش دهد. عوامل بسياري براي كاهش قيمت ارز در بازار 
مي توان برشمرد كه برخي از آنها به عنوان اقدامات بانك 
مركزي نقشي پررنگ تر در اين اتفاق داشته اند. كاهش فشار 
تقاضا بر منابع ارزي بانك مركزي، امكان دسترسي سريع به 
منابع پايدار جديد ارزي، كوچك شدن بازارهاي حاشيه اي 
و كوچ تقاضا به بازارهاي رسمي باعث شده تا قدرت بانك 

مركزي براي حضور در بازار ارز ايران بيشتر شود.

   معاملات بورس در روز اخير
در معاملات روز شنبه ۲۰ خرداد ۱۴۰۲، شاخص بورس 
تهران 73 هزار و 37۱ واحد نسبت به روز كاري گذشته افت 
كرد و تا سطح ۲ ميليون و ۲۱۵ هزار و 66 واحد پايين آمد.

ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با كاهش ۲۵ هزار و 833 
واحدي در رقم 7۵۰ هزار و 8۱۲ واحدي ايستاد.شاخص 
كل فرابورس نيز با ريزش ۹۰۲ واحدي به رقم ۲8 هزار و 6۰ 

واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با افت ۵ 
هزار و ۱۰۰ واحد به سطح ۱37 هزار و ۵8۴ واحد رسيد. 

روز ش��نبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
سهام منفي شد و هزار و ۵۹3 ميليارد تومان پول حقيقي 
از بازار سهام خارج ش��د. در اين روز نماد فملي بيشترين 
خروج را داش��ت كه ارزش آن ۴۱ ميليارد تومان بود. پس 
از فملي، نمادهاي حكش��تي و وتجارت بيشترين خروج 
پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين ورود پول 
حقيقي به نمادهاي ثفارس، حفاري و كهمدا اختصاص 
داشت.همچنين اغلب نمادهاي بازار با افت قيمت مواجه 
بودند. در ميان گروه هاي بزرگ، سه گروه معدني، پالايشي 
و بانكي  يكدست قرمزپوش شدند. نمادهاي فولاد، فملي و 
شپنا نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 
در افت شاخص كل بورس داشتند. شستا، فارس، وغدير، 
وبملت و شبندر ديگر نمادهايي بودند كه شاخص را پايين 
كش��يدند. در فرابورس نيز نمادهاي آريا، وسپهر، خاور و 
هرمز بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
عاليس، ثباغ و غگلپا بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل 
فرابورس داشتند.در بين نمادهاي پرتراكنش بورس اولين 
روزكاري هفته نيز پي پاد بيشترين تراكنش را داشت و شستا 
و وبملت در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز 

زفجر، عاليس و خاور بيشترين تراكنش را داشتند.
در اولين روزكاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 

۱۲ هزار و ۴۹۹ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه هزار و ۲ ميليارد تومان بود كه 8 درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل مي شود. 
ارزش معاملات خرد نيز با افزايش 6 درصدي به نسبت روز 

معاملاتي قبل به رقم 8 هزار و 33۹ ميليارد تومان رسيد.
در معاملات اين روز نماد وبملت )بانك ملت( بيش��ترين 
ارزش معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن ۲۲۰ ميليارد تومان بود. پس از وبملت، ثفارس 
بيش��ترين ارزش معاملات را داش��ت و وبصادر رتبه سوم 
بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از 
آن، دو نماد وتجارت و شتران در رتبه هاي بعدي بيشترين 
ارزش معاملات قرار گرفتند. در حجم معاملات نيز سهام 
شستا )شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي( با تعداد 
8۱۵ ميليون و 3۲۴ هزار و 8۴6 سهم در صدر قرار گرفته 
است. وبصادر در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار 
گرفت و رتبه سوم به وتجارت تعلق داشت. دو نماد وبملت 
و شتران نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار داشتند.در معاملات شنبه، 6۴ نماد صف خريد 
داش��تند و ۲۱8 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با افت ۲۵ درصدي نس��بت به روز 
كاري قبل به 738 ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش ۴۴۲ درصدي به هزار 

و 637 ميليارد تومان رسيد.
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برنامه  بورس تهران براي 
عرضه هاي اوليه تا پايان سال ۱۴۰۲

ايرنا| محمدامين قهرماني، مدير پذيرش شركت بورس 
اوراق بهادار تهران به برنامه هاي ش��ركت بورس تهران 
براي افزايش ورود شركت هاي جديد به بازار اشاره كرد 
و افزود: يكي از راه هاي هدايت درست نقدينگي جذب 
منابع به سمت بازار اوليه است؛ با توجه به چنين مساله اي 
تقويت بازار سرمايه، يكي از اهداف اصلي فعاليت ما در 
شركت بورس تلقي مي شود. وي به پذيرش شركت هاي 
پروژه مح��ور در بورس تاكيد كرد و اظهار داش��ت: در 
بورس تهران تمركز خود را در حوزه شركت هاي پروژه 
محور گذاشته ايم كه حدود يك ماه گذشته نخستين 
ش��ركت را پذيرش كرديم و اكن��ون اقدامات آن براي 
اخذ مجوز پذيره نويسي و فعاليت هاي مربوط به سازمان 
بورس در حال انجام است. قهرماني اعلام كرد: در حوزه 
ش��ركت پروژه برنامه هاي جدي را در دستور كار قرار 
داديم و تمركز خ��ود را در اين زمينه گذاش��ته ايم. بر 
اساس برنامه ريزي هاي انجام ش��ده قرار شده تا پايان 
سال تصميمات ديگري را هم در اين زمينه اتخاذ كنيم.

مدير پذيرش شركت بورس اوراق بهادار تهران ادامه داد: 
براي سال ۱۴۰۲ برنامه داريم تا تعداد عرضه هاي اوليه 
نسبت به سال گذشته بيشتر باشد، اما لازمه انجام چنين 

اقدامي مهيا بودن شرايط و فضاي حاكم در بازار است.
قهرماني در ادامه اظهار داش��ت: همچنين اكنون يك 
هلدينگ در حال انجام اقدامات مربوط به عرضه اوليه 
اس��ت و در مرحله ارزش گذاري قرار دارد. به گفته وي، 
برنامه ش��ركت بورس تهران اين است كه تا پايان سال 
جاري ۱۰ عرضه اوليه در بازار داشته باشد. مدير پذيرش 
ش��ركت بورس اوراق بهادار تهران، به س��هولت ورود 
شركت ها در بورس اشاره كرد و گفت: براي ايجاد سهولت 
در عرضه اوليه نمي توان مسائل مهم را ناديده گرفت و 
فقط سرعت را مدنظر قرار داد، به هيچ عنوان چنين كاري 
را انجام نمي دهيم و سياست فعاليت شركت بورس در 
حوزه عرضه اوليه چنين مساله اي نيست. وي با تاكيد بر 
اينكه حاضر نيستيم كيفيت كار را فداي سرعت كنيم، 
ادامه داد: زماني كه مدارك و مستندات شركت ها براي 
عرضه اوليه در بازار مهيا باشد و به موقع اقدامات مربوطه 
را در دستور كار قرار دهند، روال كار سرعت بيشتري به 

خود مي گيرد.

افزايش نرخ بهره بانكي 
توسط فدرال رزرو

ب�ازار| هلدينگ بانك��ي بزرگ مورگان اس��تنلي در 
تازه ترين گ��زارش خود پيش بيني كرد كه به احتمال 
زياد، افزايش نرخ بهره بانك مركزي اروپا براي ماه جولاي، 
پايان سياست افزايش نرخ بهره بانكي در منطقه يورو 
خواهد بود. هلدينگ بانكي بزرگ مورگان استنلي در 
تازه ترين گزارش خود پيش بيني كرد كه به احتمال زياد، 
افزايش نرخ بهره بانك مرك��زي اروپا براي ماه جولاي، 
پايان سياست افزايش نرخ بهره بانكي در منطقه يورو 
خواهد بود. بر اس��اس اين گزارش، مورگان استنلي با 
پيش بيني افزايش مجموع نرخ بهره بانكي سالانه بانك 
مركزي اروپا به 3.7۵ درصد تا ماه جولاي، پيش بيني 
كرد كه اين آخرين مرحله افزايش نرخ بهره در اروپا بوده 
و ديگر افزايش جديد در دستور كار بانك مركزي اروپا 
نخواهد بود. اين در حالي است كه بانك مركزي اروپا هنوز 
واكنشي به اين گزارش مورگان استنلي نشان نداده و 
برنامه اي براي توقف افزايش نرخ بهره بانكي نيز در دست 
ندارد. موضوع افزايش نرخ بهره بانكي اگرچه در مراحل 
اوليه اجراي خود در امريكا و اروپا منجر به مهار تورم لجام 
گسيخته شكل گرفته در اين دو منطقه شد، اما ادامه آن 
منجر به شكل گيري دومينوي ورشكستگي بانكي در 
امريكا و ازوپا ش��ده و از سوي ديگر، مساله شكل گيري 
ركود احتمالي را نيز ايجاد نموده اس��ت. در امريكا نيز 
بسياري از كارشناسان معتقدند كه افزايش نرخ بهره 
بانكي توس��ط فدرال رزرو در آخرين ماه هاي خود قرار 
داشته و به احتمال زياد، بانك مركزي امريكا طي ماه هاي 

پيش رو اين سياست را متوقف خواهد كرد.

۲۴ هزار قرارداد آتي
در بورس كالا منعقد شد

كالاخبر| بررسي معاملات هفتگي بازار قراردادهاي 
آتي در بورس كالاي ايران نش��ان مي دهد بيش از ۲3 
هزار و ۹6۰ قرارداد به ارزش نزديك 36۰ ميليارد تومان 
در هفته سوم خرداد منعقد شد. قرارداد آتي زعفران به 
لحاظ حجم و قرارداد آت��ي واحدهاي صندوق طلا به 
لحاظ ارزش معاملات در رتبه نخست بازار قراردادهاي 
آتي ايستادند. ۲3 هزار و ۹6۰ قرارداد آتي به ارزش بيش 
از 3۵۹ ميليارد و 873 ميليون تومان در بازار مشتقه در 
هفته سوم خرداد منعقد شد. بيشترين سهم معاملات 
بازار قراردادهاي آتي به لحاظ حجم متعلق به زعفران با 
۱۲ ه��زار و ۱۱3 قرارداد به ارزش بيش از ۵۵ ميليارد و 
۱86 ميليون تومان براي 3 موعد تحويلي تير، شهريور و 
آبان ۱۴۰۲ بود. از سوي ديگر بيشترين سهم معاملات 
بازار قراردادهاي آتي به لحاظ ارزش متعلق به صندوق 
طلا با ۱۰ ه��زار و ۵۹7 قرارداد ب��ه ارزش بيش از 3۰۰ 
ميليارد تومان بود. اين تعداد قرارداد در 7 موعد تحويلي 
خرداد، م��رداد، مهر، آذر و بهم��ن ۱۴۰۲ و فروردين و 
خرداد ۱۴۰3 در هفته منتهي به ۱۹ خرداد منعقد شد. 
دارايي تازه وارد اين بازار يعني شمش طلا نيز شاهد انعقاد 
۹76 ق��رارداد به ارزش بيش از 3.۴ ميليارد تومان در ۴ 
موعد تحويل ۲۲ خرداد، ۵ تير، ۱7 تير و 3۱ تير ۱۴۰۲ 
بود. نقره هم با انعقاد ۲7۴ قرارداد به ارزش بيش از ۱.۲ 
ميليارد تومان در 3 موعد تحويلي خرداد، شهريور و آذر 
۱۴۰۲ روبه رو بود. سهم صندوق طلا از حجم معاملات 
۴۴ درص��د و از ارزش 8۴ درص��د بود؛ ب��ه اين ترتيب 
صندوق طلا به لحاظ حجم در جايگاه دوم و از نظر ارزش 
در جايگاه نخست ايستاد. زعفران با سهم ۵۱ درصدي در 
حجم و ۱۵ درصدي از ارزش كل معاملات قراردادهاي 
آتي از نظر حجم در جايگاه نخست ايستاد اما به لحاظ 

ارزشي بعد از صندوق طلا در رتبه دوم جاي گرفت.

 جزييات عرضه اوليه 
امروز بورس

ايس�نا| بورس تهران ام��روز ميزب��ان ۱۲ درصد از 
سهام گروه مالي شهر خواهد بود. امروز ۲۱ خردادماه، 
۱۲ درصد از سهام ش��ركت گروه مالي شهر به  عنوان 
ششصد و چهارمين ش��ركت پذيرفته  شده در بخش 
»سرمايه گذاري ها« و گروه و طبقه »ساير واسطه گري 
مالي« با كد صنعت »۵6۹۹« و در فهرست نرخ هاي بازار 
دوم بورس اوراق بهادار تهران و در نماد »شهر« به شيوه 
ثبت سفارش جهت كشف قيمت عرضه خواهد شد. بر 
اين اس��اس قيمت مبنا ۱67.3 تومان و قيمت سقف و 
كف به ترتيب ۱8۴ تومان و ۱۵۰.6 تومان تعيين شده 
است. حداكثر سهميه هر كد حقيقي و حقوقي 8۰۰۰ 

سهم خواهد بود.

دولت بايد از بازار حمايت كند 
تا نقدينگي سرازير شود

بورسنيوز| احمد اشتياقي كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص شرايط بازار و حمايت نكردن دولت اظهار 
كرد: فعالان بازار سرمايه علاقه مند نيستند نرخ دلار 
افزاي��ش پيدا كند ب��ه اين دليل كه افزايش��ي كه در 
شاخص ناشي از افزايش نرخ دلار اتفاق مي افتد، بازده 
اسمي بوده و واقعي نيست. وي افزود: اين يك عملكرد 
خوب براي شخصي است كه در بازار سرمايه فعاليت 
مي كند. به عنوان مثال: شاخص ابتداي سال ۲ ميليون 
تن و در انتهاي سال به س��ه ميليون برسد و نرخ دلار 
هم ۵۰ درصد افزايش پيدا كند عملًا شما كار خاصي 
انجام نداده ايد منتهي متغير اصلي افزايش ش��اخص 
كل دلار اس��ت و افزايش نرخ دلار هم به واسطه تورم 
ايجاد مي شود. نه تن ها سهم هاي دلاري افزايش پيدا 
مي كند بلكه به تدريج سهم هاي ريالي هم به دليل تورم 

ايجادشده با افزايش درآمد همراه مي شوند.
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: مجموعاً بازار با 
رش��د مواجه مي شود و يك قاعده كلي وجود دارد كه 
بازار سرمايه عمدتاً افزايش هاي خوب خود را مبتني بر 
ايجاد تورم است كه بر افزايش نرخ ارز بايد تخليه كند. 
بازار سرمايه خيلي رشد محور، توسعه محور و بهره وري 
محور نيست. اين كل ذات اقتصاد ايران است كه وقتي 
گفته مي شود رشد توليد، رشد سرمايه گذاري و رشد 
اقتصادي كشور نزديك به صفر است پس آنچه باقي 
مي ماند افزايش نرخ دلاري است كه ناشي از افزايش 
نرخ تورم است. اين افزايش منجر به رشد شاخص كل 
مي ش��ود و بازار هم به درستي اين اتفاق را تشخيص 
داد اما؛ اينكه چرا شرايط بازار به اين شكل است بايد به 
اين موضوع بپردازيم زماني كه دلار روند ثبات به خود 
مي گيرد يا انتظار كاه��ش دارد انتظارات تورمي هم 
كاهش پيدا مي كند. همچنين زماني كه انتظار تورمي 
در بازار كاهش پيدا كند باعث مي شود ورود پول به بازار 
سرمايه متوقف ش��ود، چون انتظارات تورمي تعديل 
مي ش��ود بنابراين بازار ديگر قدرت گذشته را ندارد و 
با توجه به اينكه با ورود وجه نقد مواجه نمي ش��ويم؛ 
بنابراين بازار مي تواند در ش��رايط تعادل قرار بگيرد. 
اشتياقي خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه اكثر فعالان 
بازار سرمايه نوسان گير هس��تند و چون اين افراد به 
قصد نگهداري س��هام و حضور در مجام��ع را ندارند؛ 
بنابراين توجه زيادي به بنيان س��هم هاي موجود در 
بازار نمي ش��ود و تمام اين موارد دس��ت به دست هم 
مي دهند وضعيت بازار به اين صورت شكل بگيرد. بازار 
سرمايه محل سرمايه گذاري بلندمدت بوده و با حضور 
در مجامع و منتفع شدن از سود تقسيمي شما نسبت 
ب��ه بازار هاي موازي در مدت زمان ۵ س��اله مي توانيد 
بيشتر بازده كسب كنيد. اين فرآيند براي عموم مردم 
ملموس نيست. به عنوان مثال يك ميليون ثبت نام در 
خودرو صورت مي گيرد كه اين موضوع باعث مي شود 
پول جديد به بازار تزريق نشود. وي درباره تاثير كاهش 
نرخ دلار بر سود شركت ها بيان كرد: با فرض هرگونه 
توافق كه منجر به كاهش قيمت دلار شود اثر منفي در 
سودآوري ش��ركت ها به وجود نمي آيد. اما بحث هاي 
مرتبط با كاهش انتظارات تورمي منجر به عدم ورود 
پول جديد به بازار مي شود كه بازار را در روند منفي قرار 
مي دهد. زماني كه ترس سرمايه گذاري در بازار سرمايه 
كاهش پيدا كن��د انتظارات تورمي مطرح مي ش��ود 
كه تاثيرگذار اس��ت. بازار هايي كه بايد از كاهش دلار 
بترس��ند بازار هاي موازي هستند. بازار سرمايه اتفاقاً 
با گش��ايش هايي كه در تجارت انجام مي شود، سهام 
ريالي مثل بانك ها مي توانند عملكرد بهتري نسبت به 
فضاي باز سياسي ناشي از توافق داشته باشند؛ بنابراين 
كليت بازار سرمايه نمي تواند به اين شكل باشد كه چون 
دلار كاهش مي يابد به دنبال آن سهام هم كاهش پيدا 
كند. فق��ط كاهش انتظار تورمي باعث مي ش��ود كه 
نقدينگي به س��مت بازار نيايد و حجم معاملات روند 
كاهشي پيدا كند. اين عوامل بر كاهش روند بازار تأثير 
مي گذارد. اش��تياقي ادامه داد: متأسفانه بازار سرمايه 
مورد بي مهري قرارگرفته و آن چيزي كه مهم است، 
متغير هاي كلان اقتصاد اي��ران در بحث هاي مرتبط 
باقيمت گذاري دس��توري اس��ت. اگر بانك مركزي 
اعلام كند ديگر دخالتي صورت نمي گيرد حداقل در 
روند هاي كاهشي كه انتظار تورمي كاهش مي يابد و 
ورود پول نخواهيم داش��ت و باعث مي ش��ود كه بازار 
ريزش پيدا كند حال اگر معكوس اين جريان رخ دهد و 
دلار روند افزايشي گرفت آيا بورس پتانسيل رشد دارد؟ 
اجازه مي دهند صادركنندگان دارندگان دلار صادراتي 
كه در بورس حاضر هس��تند دلارهايشان را بر اساس 
رقابت بدهند؟ الآن مش��كل اين است، ولي اگر اعلام 
كنند كه اين ش��رايط وجود دارد بازار اعتماد مي كند 
و از بازار هاي موازي عقب نمي ماند و اين عوامل مهم 
هستند براي بازار كه دخالت ها در بازار حداقل برسد 
تا بازار بر اساس سازوكار عرضه و تقاضا قيمت گذاري 
شود و اگر اين موضوع اعلام شود بهترين خبر براي بازار 
سرمايه است. بازار مي تواند جايگاه خودش را پيدا كند 
و پول هم قطعاً متوجه اين بازار مي شود و به اين شكل 
بازار مي تواند جايگاه خودش رو در اقتصاد ايران باز كند.

»تعادل«گزارشميدهد

زنگ خطر بورس به صدا درآمد!

مالكيت سرخابي ها با چه كسي است؟
يكي از اين سوالات، زمان اعلام تفكيك مالكيت دو باشگاه به 
كنفدراسيون فوتبال آسياست. بر اساس آيين نامه AFC و 
در بخش قوانين مالكيت، تعيين تكليف مالكيت باشگاه بايد 
3ماه )دقيقا ۹۰روز( پيش از ارسال مدارك به مجوز دهنده 
باش��د. بر اين اساس، تفسيرها و گمانه زني هاي مختلفي 
پيرامون زمان اعلام مالكيت سرخابي ها وجود دارد. برخي 
معتقدند طبق آيين نام��ه AFC تعيين تكليف مالكيت 
باش��گاه ها بايد ۹۰ روز قبل از آخرين مهلت اعلام شده از 
سوي AFC كه همان زمان آغاز بررسي مدارك بارگذاري 
شده است )۲۵خرداد( به اين نهاد اعلام مي شده، با توجه 
به اينكه خود روز بيست و پنجم در اين بازه قرار نمي گيرد، 
۹۰ روز پيش از تاريخ بيس��ت و چهارم خرداد، روز بيست 
و ششم اس��فند خواهد بود. يعني پس از اين تاريخ، هيچ 
مدرك مالكيتي پذيرفته نمي شود. بر اساس روند كاري 
تعيين ش��ده، مدارك باش��گاه ها در زمينه هاي مختلف 
مانند پرسنلي، زيرس��اختي و مالي در زمان هاي متفاوت 
بارگذاري مي شوند. مدارك مالكيتي نيز براين اساس بايد 
تا تاريخ 3۱ فروردين بارگذاري مي شد كه اين كار صورت 
گرفت.برداشت ديگر از قانون L.۰3 كه رييس كميته صدور 
مجوز حرفه اي فدراس��يون فوتبال اي��ران نيز در اعلامي 
رسمي به آن اش��اره كرده بود، تاريخ 3۱ فروردين آخرين 
مهلت بارگذاري مدارك مالكيتي دو باشگاه است. بر اساس 
پيگيري ها مشخص شد اين برداشت درست است و منظور 
اين بند قانوني اين است كه مالكيت  باشگاه ها بايد به روز شده 
و مربوط به بازه زماني ۹۰روز قبل از ارس��ال مدارك باشد. 
يعني مدارك مربوط به ۹۱روز قبل از 3۱فروردين پذيرفته 
نيست. به اين ترتيب تاريخ اول بهمن، مبدا زماني تعيين 
تكليف مالكيتي است. ميثم پيله فروش، معاون سازمان 
خصوصي س��ازي اعتراف و اعلام كرد: مالكيت ۹۰ درصد 
باشگاه استقلال و پرسپوليس همچنان به نام وزارت ورزش 
است. معاون سازمان خصوصي سازي گفت: مالكيت ۹۰ 
درصد سهام دو باشگاه استقلال و پرسپوليس به نام وزارت 
ورزش بوده و بابت واگذاري استقلال به وزارت اقتصاد، هنوز 
مصوبه هيات وزيران گرفته نشده است. اين افشاگري يك 
مقام رسمي دولتي، دروغ بودن ادعاي سجادي درباره اتمام 

جداسازي مالكيت سرخابي ها را اثبات مي كند.
معاون سازمان خصوصي س��ازي در جلسه ديروز مجمع 
سرخ ها در محل ساختمان اين باش��گاه، درباره برگزاري 
مجمع اس��تقلال و پرس��پوليس بدون حض��ور اعضاي 
هيات مديره دو باش��گاه اظهار داش��ت: در سال هاي قبل 
وزير اقتصاد، مجامع دو باشگاه استقلال و پرسپوليس را با 
حضور شخصي خودشان و وزير مربوطه و وزارت دادگستري 
برگزار مي كردند، اما در س��ال ۱۴۰۲ برگزاري مجامع به 
سازمان خصوصي سازي تنفيذ شد. اين سازمان به واسطه 

سهامي كه دولت در اين دو باشگاه دارد، مسوول برگزاري 
مجامع شده است. وي ادامه داد: از فروردين ماه هياتي در 
سازمان خصوصي سازي براي نظارت بر فرآيند واگذاري دو 
باشگاه شكل گرفت. در اين هيات، هم نمايندگان سازمان 
خصوصي س��ازي و هم نمايندگان وزارت ورزش حضور 
دارند. اولين دستورالعمل اين هيات بررسي وضعيت اعضاي 
هيات مديره استقلال و پرس��پوليس بود. شاخص هايي 
تعريف كرديم و گفتيم براساس آن، داوطلب هاي حضور 
در هيات مديره ارزيابي مي شوند. قرار شد مصاحبه هايي هم 
با داوطلبان عضويت در هيات مديره اين دو باشگاه برگزار 
شود. حدود 3۰ نفر رزومه خود را تحويل دادند و قرار شد با 
آنها مصاحبه شود. بعضا اين مصاحبه ها بيش از يك ساعت 
طول كشيد. جمع بندي هايي انجام و قرار شد با برگزاري 
مجمع اعضاي جديد هيات مديره معرفي ش��وند. اينكه 
اعضاي هيات مديره معرفي شوند به معناي اين نيست كه 
اعضا تغيير مي كنند. اين دو موضوع با هم فرق دارد. معاون 
سازمان خصوصي سازي تصريح كرد: اصرار ما بر اين بود كه 
در تاريخ 3۰ ارديبهشت ماه مجامع استقلال و پرسپوليس 
برگزار شود، اما وزير ورزش درخواست كرد اين اتفاق بعد از 
ليگ رخ دهد و معاون وزارت ورزش تاريخ ديگري را تعيين 
كرد. بعد از آن تنفس��ي به اين تاريخ خورد و مجامع به ۱6 
خردادماه موكول شد. روز قبل )۱6 خرداد( وزير ورزش باز 
هم درخواست تنفس كرد تا بررسي  هاي بيشتري شود و 
به همين دليل به يكشنبه هفته آينده )۲۱ خرداد( موكول 
شد. اين خلاصه اي از اتفاقات رخ داده است، اما باز هم تاكيد 
مي كنم انتخاب اعضاي هيات مديره به معناي تغيير اعضاي 

هيات مديره نيست.

»تاكيد مي كنيد انتخاب اعض��اي جديد هيات مديره به 
معناي تغيير آنها نيست، اما شنيده مي شود قرار است چند 
نفر از اعضاي هيات مديره دو باشگاه تغيير كنند«. پيله فروش 
در واكنش به طرح اين سوال گفت: من پاسخي به سوال 
شما نمي دهم، ولي وقتي ارزيابي هايي از عملكرد يك تيم 
پنج نفره انجام مي شود، قطعا برخي  امتياز بالاتري دارند 
و برخي  امتياز كمتري. آيا اين به معناي اين اس��ت كه هر 
پنج نفر تغيير مي كنند يا هر پنج نفر ابقا مي شوند؟ قطعا 
اين طور نيس��ت. اجازه دهيم در فضايي آرام و با همكاري 
دو دس��تگاه تركيب جديد اعلام ش��ود. وي درباره اينكه 
عدم حضور اعضاي هيات مديره دو باش��گاه اس��تقلال و 
پرسپوليس در مجامع روز گذش��ته به نوعي اعتراض به 
اتفاقات رخ داده بوده و آيا با اين ش��رايط مجمع تاريخ ۲۱ 
خردادماه برگزار ش��ده و اعض��اي جديد معرفي خواهند 
شد، به تسنيم گفت: چاره اي جز برگزاري مجمع نداريم. 
به طور كلي مجامع با چندين هدف برگزار مي شوند؛ به طور 
مثال يك مجمع براي بررسي صورت هاي مالي است كه 
در آن اعضاي هيات مديره بايد حضور داش��ته باشند و از 
خود دفاع كنند اما گاهي يك مجمع براي انتخاب اعضاي 
هيات مديره برگزار مي ش��ود كه در آن اصلا دليلي ندارد 
اعضاي هيات مديره حضور داشته باشند. اگر حضور پيدا 
كنند شايد معذوريت هاي اخلاقي پيش بيايد. مجامع با 
حضور سهامداران شكل مي گيرد؛ خصوصا مجامعي كه 
براي انتخاب اعضاي هيات مديره برگزار مي شود. »چند 
وقت پيش اعلام شد ۹۰ درصد مالكيت باشگاه استقلال 
به وزارت اقتصاد و ۹۰ درصد مالكيت باشگاه پرسپوليس 
به وزارت ورزش واگذار ش��ده تا به اين ترتيب فعلا مشكل 

مالكيت مشترك اين دو باشگاه براي حضور در آسيا برطرف 
شود. اما مجامع هر دو باشگاه هنوز به شكل يكسان برگزار 
مي شود. آيا اين موضوع و عدم توجه به آن مي تواند براي دو 
باشگاه و حضور در آسيا مشكل ساز شود«؟ معاون سازمان 
خصوصي سازي در واكنش به طرح اين پرسش گفت: ما 
در مس��ائل فني ورود نمي كنيم. دستگاه هاي تخصصي 
ورزشي گفتند يكي از مشكلاتي كه با AFC داريم مالكيت 
مشترك دو باشگاه است. ما هم گفتيم كه دستگاه تخصصي 
نيستيم و شما نظر خود را اعلام كنيد. سپس آنها گفتند 
كه الان ۹۰ درصد س��هام دو باش��گاه به نام وزارت ورزش 
ثبت شده و مالكيت مشترك س��هام براي ما دردسرساز 
مي شود. پيله فروش افزود: در ادامه اعلام كردند براي حل 
اين موضوع مالكيت ۹۰ درصد سهام يكي از باشگاه ها را به 
نام وزارت اقتصاد بزنيم. به ما گفتند كه نظر شما چيست، 
چون اين شركت ها در ليست خصوصي سازي هستند بايد 
اجازه جابه جايي سهام از سوي سازمان خصوصي سازي 
داده شود. اعلام كرديم از نظر ما مشكلي ندارد و هر كسي را 
مي خواهيد معرفي كنيد تا سهام يكي از باشگاه ها به نام آن 
شركت واگذار شود. بعد هم وزارت امور اقتصادي و دارايي 
را معرفي كردند. معاون سازمان خصوصي سازي يادآور شد: 
در جلسه هيات واگذاري اين موضوع با حضور وزير اقتصاد 
مطرح شد و گفتند سهام باشگاه استقلال از وزارت ورزش 
به وزارت اقتصاد منتقل شود. سپس اعلام كردند چون اين 
اتفاق جابه جايي اموال بين دو دستگاه دولتي است بايد اين 
موضوع در هيات وزيران بررسي و تاييد شود كه اكنون در 
نوبت بررسي در هيات وزيران قرار دارد. ثبت مالكيت سهام 
به نام وزارت ورزش به معناي اين نيست كه مجمع را آنها 
بايد برگزار كنند. چون اين دو باشگاه در ليست واگذاري قرار 
دارند طبق ماده ۱8 قانون اصل ۴۴ اعمال حقوق مالكانه دو 
باشگاه برعهده وزير اقتصاد است. وي در پاسخ به اين پرسش 
كه »واگذاري ۹۰ درصد سهام باشگاه استقلال به وزارت 
اقتصاد به مرحله نهايي نرسيده و مالكيت سهام دو باشگاه 
فعلا برعهده وزارت ورزش است؟« گفت: بله، هنوز به مرحله 
نهايي نرسيده اس��ت. بايد كلمات را درست به كار ببريم؛ 
اكنون ۹۰ درصد سهام دو باشگاه پرسپوليس و استقلال 
به نام وزارت ورزش است. دستگاهي كه بايد اين موضوع را 
پيگيري كند وزارت ورزش است و بايد در هيات وزيران از 
طرح خود دفاع كند تا سهام دو باشگاه جدا شود. اين طرح 
مصوبه هيات واگذاري و خصوصي سازي را لازم داشت كه 
ما تقديم آنها كرديم. باز هم تاكيد مي كنم باشگاه استقلال 
و پرسپوليس چون در ليست واگذاري قرار گرفتند اعمال 
حقوق مالكانه آنها برعهده وزارت اقتصاد است. درباره بحث 
مالكيت سهام بايد خود وزارت ورزش اين موضوع را در هيات 

وزيران پيگيري كند.



گروه راه و شهرسازي|
همه چيز پس از انتشار لايحه برنامه هفتم توسعه در اوايل 
خردادماه سال جاري علني شد؛ برنامه اي كه پيشنهاد انتزاع 
دبيرخانه كميسيون ماده پنج ش��هر تهران از شهرداري 
پايتخت و انتقال آن به وزارت راه و شهرسازي را مطرح كرده 
است. اين پيشنهاد اما بلافاصله با واكنش مهدي چمران، 
رييس شوراي شهر تهران مواجه شد و او در دوم خرداد سال 
جاري نسبت به اجرايي شدن اين پيشنهاد به دولت هشدار 
داد و گفت، »آنچه در برنامه هفتم پيش بيني شده، عملا به 
معناي قفل كردن همه شهرداري ها و انداختن مردم به جان 
آنها است«  در آخرين روز هفته گذشته اما در يك گزارش 
مطبوعاتي با تيتر »حراج پايتخت؟« اسناد و نامه هايي از مبدا 
وزارت راه و شهرسازي دولت سيزدهم به مقصد شهرداري 
تهران افشا شد كه نشان داد، مديريت جديد شهري پايتخت 
تنها پس از چند ماه از اس��تقرار خود در خيابان بهشت با 
تذكرات پي در پي وزارتخانه يادشده مبني بر هشدار نسبت 
به شهرفروش��ي مواجه بوده است. اين همه در حالي است 
كه در طي حدود 20 ماه از فعاليت مديريت شهري جديد 
تهران، مسوولان شهرداري همواره هر گونه شهر فروشي و 
تخطي از قوانين بالادستي همچون طرح تفصيلي پايتخت را 
انكار كرده اند. توضيح آنكه كميسيون ماده 5 در شهر تهران 
به رياست شهردار برگزار مي شود و با حضور نماينده هايي 
از وزارتخانه هاي مختلف، وظيفه دارد پرونده تغييرات در 
طرح تفصيلي را بررسي كرده و با در نظر گرفتن مصلحت 
شهر، قانون، نظر كارشناسان و... اين پرونده ها را بررسي كند.  
ديروز اما عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت با برگزاري يك 
نشست خبري درباره »كميسيون ماده 5« تلاش كرد، بدون 
اشاره به اين پيشينه و جدال سرد و خاموش ميان وزارت راه 
و شهرسازي و شهرداري تهران در دوره حاكميت يكپارچه 
اصولگرايان بر كشور، مواضع خود را نسبت به اين موضوع 
روشن كند و به طور تلويحي دولت سيزدهم را به دنباله روي از 
سياست ها و رويكردهاي دولت هاي پيشين و »گران سازي« 

زندگي در تهران متهم كند.

   اجاره مسكن به »آرزو« تبديل شده است
شهردار تهران ديروز در نشست خبري خود گفت: امروز با 
حداقل دستمزد اجاره يك مسكن مناسب تبديل به آرزو 
و خريد آن به فراتر از آرزو تبديل شده است. عليرضا زاكاني 
افزود: موضوع مسكن جنبه رفاه و پايه اي براي خانواده ها 
و مردم محسوب مي ش��ود و از سوي ديگر نگاه پيشراني 
در اقتص��اد دارد. به جهت عبور از مش��كلات اقتصادي و 
ايجاد رونق ابعاد مختلف توليد مس��كن و تأمين مسكن 

حائز اهميت اس��ت. وي ادامه داد: امروز شرايطي را پشت 
سر مي گذاريم كه در س��ال ۹۹ اجاره نشيني در كشور از 
۱2 درصد گذشته به ۳۸ درصد رسيد و اين رقم در تهران 
۴۸ درصد بود كه پس از آن نيز كرج با ۴۱ درصد قرار گرفته 
است. قيمت اجاره نشيني نيز به صورت سرسام آور بالا رفته 
و امروز با حداقل دستمزد اجاره يك مسكن مناسب تبديل 
به آرزو و خريد آن به فراتر از آرزو تبديل شده است و بدترين 

وضعيت مربوط به زمان آقاي روحاني بوده است.

    رشد 70 درصدي قيمت مسكن
 در دولت رييسي

شهردار تهران تاكيد كرد: در ادوار پس از جنگ اگر بررسي 
انجام دهيم در دوره س��ازندگي با تورم سالانه 22 درصد 
قيمت مسكن ۳.۹ برابر ش��ده و يك ميليون و ۳00 هزار 
واحد مسكوني به بازار عرضه شده است. البته از سال ۶۸ تا 
۶۹ آماري وجود نداشته و اين آمار مربوط به سال ۷0 تا ۷۴ 
است. در دوره اصلاحات نيز تورم سالانه ۱۹ درصد قيمت 
مس��كن ۳.۷ برابر رشد پيدا كرد و دو ميليون و ۱00 واحد 
مسكوني عرضه شد و ۳۱۶ درصد رشد قيمت در اين دوره را 
شاهد بوديم. وي افزود: در دولت آقاي احمدي نژاد 2 ميليون 
و ۳00 هزار واحد مسكوني عرضه شد و قيمت ۴.۷ برابر شد. 
اين در حالي بود كه تورم سالانه نيز 25 درصد بود و در دولت 
تدبير و اميد هم با تورم سالانه ۳۳ درصد قيمت مسكن ۸.۷ 
برابر شده و بدترين وضعيت در ادوار دولت ها را شاهد بوديم 
به شكلي كه ۶۹0 درصد رشد قيمت داشته ايم. در انتهاي 
اين دوره قيمت مسكن به متري ۳0 ميليون تومان رسيد. 
در دولت اخير نيز ۷0 درصد رش��د قيمت داريم كه علت 

آن ادامه مسير گذشته و استمرار ركود در اين حوزه است.

    شهر را بايد به سمتي ببريم كه
 مردم از آن سود ببرند

وي ادامه داد: در مديريت شهري جديد بايد تصميم گيري 
مي كرديم كه تهران همانند چهار سال دوره قبل گران اداره 
شود يا تهران را به سمت ارزان سازي ببريم؟ همانند آنچه كه 
در روزهاي گذشته اعلام شده كه اگر قيمت بليت هواپيما 
ارزان شود مردمي كه از اتوبوس و قطار استفاده مي كردند 
سوار هواپيما مي ش��وند كه در حقيقت نظر برخي است 
كه هواپيما براي بخش خاصي است و مورد انتقاد نيز قرار 
گرفته شهر را بايد به سمتي ببريم كه مردم از آن سود ببرند.

در حوزه مهاجرت اعلام مي ش��ود كه ته��ران يكي از 
مهاجرپذيرترين استان هاي كشور است. البته اين در 
حالي است كه شهرستان هاي استان تهران مهاجرپذيري 

زيادي دارد و تفاوت ميان شهر تهران و شهرستان هاي 
تهران وجود دارد كه مورد غفلت قرار مي گيرد.

   مسير ما در تهران ارزان سازي بود
وي ادام��ه داد: در دهه ۷0 تفكري بود كه تهران بايد گران 
شود تا مردم به تهران نيايند. ما دست به انتخاب زديم چرا 
كه ايجاد رفاه و خدمت به مردم براي ما موضوعيت خاصي 
دارد. مردم با نگاه عناصر انقلابي، »سالار جامعه« هستند. 
لذا مسير ما ارزان سازي بود كه بخشي از آن ناظر به حوزه 
مسكن است. ش��هردار تهران با تاكيد بر اينكه ۴۳ درصد 
تهراني ها اجاره نشين هس��تند، افزود: در سال هاي اخير 
قيمت اجاره ها بسيار افزايش پيدا كرده و مهاجرت معكوس 
نيز به تبع آن افزايش داشته است. به شكلي كه طبق آمار 
در س��ال ۱۴00 در شهرستان كرج بيشترين مهاجرت از 
تهران بوده. لذا ما شكست اين سياست را در پيش گرفتيم و 
از طريق قرارگاه جهادي مسكن سالي ۱۸0 هزار مسكن را 

مي سازيم تا جبران گذشته را كنيم.

   از سال ۹0 سقوط صدور پروانه ها آغاز شد
وي اف��زود: تهران ۹۴0 قطعه اس��ت كه اگ��ر عمر مفيد 
ساختمان را 50 س��ال در نظر بگيريم عملا بايد سالانه 2 
درصد اين قطعات نوسازي شود تا تهران دچار فرسودگي 
نشود. يعني بايد سالانه حدود 20 هزار پروانه بدهيم تا مسير 
نوسازي شهر به صورت دقيق دنبال شود. اين در حالي است 
كه فاجعه اي از سال ۹0 در حوزه سقوط صدور پروانه ها آغاز 

شده كه حداقل آن در سال ۱۴00 بوده است.

   بايد به سمت نوسازي برويم 
به گفته ش��هردار تهران، در س��ال ۱۴0۱ اين سياست را 
شكس��تيم و جهت معكوس آن را محقق كرديم. تهران 
با چهار مخاطره جدي از جمله زلزله مواجه اس��ت كه از 
سوي ديگر ۱2 هزار هكتار بافت ناپايدار خطر عمده اي را 
براي مردم اين شهر به وجود آورده و افرادي كه در گذشته 
بودند مسير فرسودگي شهر را دنبال كرده بودند كه در سال 
۱۴0۱ مسير متفاوتي دنبال و شيب معكوسي محقق شد. 
ما معتقديم بايد به سمت نوسازي برويم و خطر را براي شهر 

و شهروندان به حداقل برسانيم.

   تاكيد جدي بر ساخت و ساز در تهران 
وي تاكيد كرد: پس از دهه ۹0 به سمت رشد صدور پروانه ها 
حركت كرديم. ساكنان تهران يك ميليون مسكن كم دارند 
در حالي كه مسكن براي مردم تهران كه ۱۶ درصد جمعيت 

كشور را شكل مي دهند امري حياتي است. بر همين اساس 
تاكيد جدي براي ساخت و ساز در تهران داريم.

    وظايف كميسيون ماده ۵ چيست؟
به گزارش ايسنا، زاكاني تاكيد كرد: يكي از ابزارهاي ما در 
قرارگاه جهادي مسكن كميسيون ماده 5 بود كه ارزش ذاتي 
دارد و مبتني بر آن مي توان شرايط خوبي را فراهم كرد. برابر 
قانون شوراي عالي شهرسازي و معماري مسوول تاييد و 
تصويب طرح هاي جامع شهر است و طرح هاي تفصيلي كه 
در قالب طرح هاي جامع تدوين مي شود در كميسيون ماده 
5 تصويب مي شود. در همه جاي كشور متولي كميسيون 
ماده 5 استاندار است اما در تهران استثنائا دبيرخانه آن در 
شهرداري و مسوول آن شهردار تهران است. وي ادامه داد: 
اتفاق بزرگي كه اتفاق سياسي بود در شهر ما روي داد. در 
ابتداي دهه ۹0 طرح تفصيلي در تهران تصويب شد و در 
حالي كه نياز نبود در شوراي عالي تكليف شود ولي آن را به 
شوراي عالي بردند و تصويب كردند. در دولت آقاي روحاني 
هدفگذاري بر گران سازي گذاشته شده بود و مسير براي 
ايجاد مهاجرت معكوس شكل گرفته بود. بر همين اساس 
قيدهايي در طرح تفصيلي وارد كردند كه محدوديت هايي 

را براي مردم ايجاد كرد.

   حناچي ابلاغيه هاي خود را قبول نكرد
ش��هردار تهران ادامه داد: در حقيق��ت امروز دخالت هاي 
نابه جاي شوراي عالي شهرس��ازي و معماري باعث شده 

كه مردم دچار محدوديت شوند. در دوره آقاي قاليباف به 
اين عناصر تن داده نشد و طرح تفصيلي اجرا شد. در دوره 
آقاي نجفي و افش��اني به اين عناصر تن داده نشد تا زمان 
آقاي حناچي كه با توجه به اينكه خودشان اين ابلاغيه ها 
را انج��ام داده بودند برخي از آنه��ا را قبول نكردند. يعني 
تعدادي از ابلاغيه هاي خود را قبول نكردند. به شكلي كه 
تا پيش از تير ماه سال ۹۸ مصوبات سيستمي نبود و پس 
از آن سيستمي شد كه تا ۷50 متر در تهران را يك طبقه 
اضافه مي دادند و تا ۱250 متر را دو طبقه اضافه مي دادند و 
تمام اين تصميم گيري ها در مناطق انجام مي شد و از سال 
۹۸ به بعد ترافيك كميس��يون ماده 5 افزايش پيدا كرد. 
بي ترديد نمي شود با زندگي مردم سياسي برخورد كرد و با 
جان مردم به عنوان يك ابزار برخورد كرد. شهردار تهران 
با تاكيد بر اينكه براي شهر افق جديدي ترسيم شده است 
كه در آن نوسازي شهر مورد توجه قرار گرفته، افزود: تلاش 
خواهيم كرد در اين حوزه مشكلاتي همچون بي مسكني، 
بد مسكني، ايمني شهر، توزيع خدمات مناسب در شهر 
و ... را حل كنيم. به كميس��يون ماده 5 افتخار مي كنيم و 
بزرگ ترين تغيير ما جلوگيري از رانت و نوسازي شهر است 
كه در قالب طرح هاي موضوعي و موضعي دنبال مي كنيم و 
اميد داريم كه از اين طريق به مردم خدمت كنيم. وي ادامه 
داد: هر جلسه  كميسيون ماده 5 مصوبات آن بر روي سايت 
بارگذاري مي ش��ود، اما يك ماه و نيم است كه كميسيون 
ماده 5 مصوبه اي نداشته است. وي افزود: ما براي معلمين 
و اساتيد شهر و تمام مجموعه هاي شبيه به اين، تفاهم نامه 

مي نويسيم و عامل اصلي اين امر كميسيون ماده 5 است 
كه گره از كار اقش��ار باز مي كند. لذا با وزراء، دس��تگاه ها و 
نهادها تفاهم نامه امضاء مي كنيم كه چرخ اقتصاد و زندگي 
مردم بچرخد. وي در خصوص تعداد مصوبات موردي در 
كميسيون ماده 5 گفت: سال ۹۸ وقتي بارگذاري سيستمي 
مصوبات كميسيون ماده 5 انجام شد در شرايطي بوديم 
كه در س��ال ۹۸ شهر قفل شد و مجبور شدند موضوعات 
را به كميسيون ماده 5 بياورند. قبل از سال ۹۸ تراكم ها در 
اختيار شهردار بود و در منطقه تصميمات گرفته مي شد 
و به ضابطه ها عمل نمي شد. وقتي سيستمي شد به يك 
گلوگاه تبديل شد لذا فعاليت كميسيون ماده 5 براي از بين 
بردن گلوگاه ها افزايش پيدا كرد. وي با تأكيد بر اينكه خيلي 
فرق بين شهر فروشي و بازسازي و بهسازي داريم و هريك 
قواعدي دارند، گفت: اگر تعداد پروانه ها در ش��هر افزايش 
پيدا كرد شهر فروشي نيست و راه افتادن چرخه اقتصاد و 
ايجاد رفاه در جامعه است و اگر كسي با آن مخالفت كند در 
مخالفت با رفاه كشور به سر مي برد.  شهردار تهران با بيان 
اينكه سال ۱۴0۱ ما ۳۴0 مصوبه داشتيم، تصريح كرد: ۶۶ 
طرح موضعي است كه ليست آن به رسانه ها داده خواهد 
شد. زاكاني با بيان اينكه مشكلات بزرگ شهر تهران را كه 
۱0 ها سال مردم را زجر داده بود با كميسيون ماده پنج حل 
كرديم، ادامه داد: برخي عادت دارند مردم را آزار دهند. ما 
بافت چيذر، فرحزاد، ده ونك، حصارك، اسلام آباد و محلاتي 
كه مردم ساليان سال رنج مي بردند و هيچ كسي به آن توجه 

نمي كرد و اسم آن تدبير بود را ساماندهي كرديم.

جدال بر سر كنترل كميسيون ماده 5 يا تلاش براي توقف شهرفروشي؟

»پاتك« شهرداري به »تك« دولت
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وزير گردشگري تأكيد دارد بايد حداقل خدمات گردشگري 
به گردش��گران داده شود و س��يم كارت بدون فيلتر يكي 
از همين خدمات حداقلي است. او همچنين اعتقاد دارد 
اين موض��وع جاافتاده و يك اقناع عموم��ي نيز درباره آن 
صورت گرفته اس��ت؛ اين در حالي اس��ت كه مردم عادي 
و حتي كارشناس��ان حوزه فناوري، نس��بت به اينترنت 
طبقه بندي ش��ده و مخصوص براي گروه خاصي از مردم، 
اعتراض دارند و بارها اعت��راض خود را مطرح كرده اند؛ اما 
حالا و پس از چهار ماه از زماني كه موضوع اينترنت خاص 
گردشگران مطرح شده و همان زمان واكنش هاي منفي 
كاربران وزير ارتباطات را واداشت كه بگويد هنوز تصميمي 
درباره آن گرفته نشده، حالا به نظر مي رسد اين موضوع از 
حد پيشنهاد فراتر رفته و اقناع عمومي را هم كسب كرده 
است! اينترنت بدون فيلتر موضوعي با پيشينه چندساله 
است. متوليان اينترنت از س��ال ها پيش، عناويني چون 
تعيين »سطح دسترسي كاربران به اينترنت«، »اينترنت 
تخصصي«، »اينترن��ت رنگ بندي ش��ده«، »وي پي ان 
قانوني« و م��وارد ديگر را مطرح كرده اند كه در واقع همان 
مفهوم اينترنت طبقاتي را به ذهن متبادر مي كند. شايد 
يكي از مشهورترين اظهارنظرها مربوط به محمدجواد آذري  
جهرمي، وزير سابق ارتباطات و فناوري اطلاعات، باشد كه 
در مجلس ش��وراي اسلامي صراحتا بر سطح بندي شدن 
اينترنت تأكيد كرد و گفت: »در بحث ساماندهي عمومي 
دسترسي ها بايد گفت كه سطح سيستم براي يك پزشك، 
دانشجو يا يك كودك هشت ساله بايد متفاوت باشد اما در 
شرايط كنوني اين هم سطحي انجام نمي شود.« ايده ارايه 
اينترنت به گروه هاي خاص، از همان ابتداي مطرح شدن، با 
موج گسترده انتقادات كارشناسان اقتصادي و فعالان بخش 
خصوصي مواجه شد؛ طرحي كه اگرچه وزير ارتباطات آن را 
»دسترسي هاي خاص« براي برخي اقشار نام مي گذاشت، 
اما نام »اينترنت طبقاتي« كه بسياري از متخصصان اين 

حوزه بر آن گذاشتند، بيشتر متناسب با آن بود.

   خون رنگين تر گردشگران، خبرساز شد
ارايه س��يم كارت بدون فيلتر ويژه گردشگران يكي ديگر از 
جلوه هاي اينترنت طبقاتي است كه از سوي دولت سيزدهم 
و وزير ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي پيگيري 
مي شود. در همين راس��تا، عزت الله ضرغامي در گفت وگو 
بارادي��و گفت وگو به آخرين وضعي��ت ارايه اينترنت بدون 
فيلتر براي گردشگران خارجي اشاره كرد و گفت: »در اين 

مورد ما استدلال داريم و معتقديم كه بايد حداقل خدمات 
گردش��گري به گردش��گران داده ش��ود و فقط هم بحث 
س��يم كارت بدون فيلتر نيس��ت. به نظر بنده، اين موضوع 
جاافتاده است و افرادي هم كه نظرات كارشناسي دارند، اين 
را پذيرفته اند. همچنين كميسيون هايي مسوول رسيدگي 
به اين موضوعات هستند كه ما در اين كميسيون ها شركت 
كرديم و توضيح داديم.« او با تصور بر اينكه يك اقناع عمومي 
براي ارايه اينترنت بدون فيلتر به گردش��گران خارجي در 
ايران صورت گرفته است، اظهار كرد كساني كه اين خدمات 
را در داخل كشور به گردشگران خارجي ارايه مي دهند، بايد 
بتوانند تا زماني كه سكوهاي )پلتفرم( داخلي عموميت پيدا 
كنند، اين خدمات را ادامه دهند: »چون نبايد گردشگري ما 
دچار مخاطره شود.« ضرغامي در آخر اعلام كرد كه درحال 
پيگيري هستند تا اين كار انجام شود. او ابراز اميدواري كرد كه 
بزودي ارايه سيم كارت بدون فيلتر به گردشگران محقق شود. 

   استارت ارايه سيم كارت خاص 
براي گردشگران

ارايه سيم كارت خاص براي توريست ها جهت استفاده بهتر 
از فضاي مجازي در سفر به ايران براي اولين بار اسفندماه 
سال گذشته از زبان وزير ارتباطات مطرح شد؛ موضوعي كه 
وزير گردشگري اعلام كرد توسط او پيشنهاد شده و پيگير 
آن است؛ چرا كه به باور ضرغامي، ارتباطات بين الملل مثل 
نان شب و هوا براي گردشگر بين المللي واجب است. همان 

زمان وزير ارتباطات با اعلام اينكه توريست ها و گردشگران 
خارجي در سفر خود به ايران به خاطر فيلتر شدن اينستاگرام 
و واتس��اپ با مش��كلاتي همراه ش��ده اند، از طراحي يك 
»سيم كارت خاص« براي اين دسته از افراد خبر داد؛ البته 
پس از واكنش ه��اي منفي به اين موضوع، وزير ارتباطات 
در اظهارنظري جديد اعلام كرد بحث س��يم كارت خاص 
براي گردشگران خارجي »در حد پيشنهاد بوده و درباره 
آن تصميم گيري نشده است«؛ اما حالا به نظر مي رسد اين 
مساله از حد پيشنهاد فراتر رفته و از ديد وزير گردشگري، 
اقناع عمومي هم كسب كرده است. پيش از آن هم موضوع 
اينترنت بدون فيلتر براي اساتيد دانشگاه مطرح شده بود؛ 
در عين حال در اين ماه ها، انواع اينترنت خاص با اس��امي 
»اينترنت باز« و امثال آن براي برنامه نويس��ان و برخي از 
شركت هاي فناوري، مطرح شده است و اگرچه كارشناسان 
اين موضوع را »اينترنت طبقاتي« مي دانند؛ هرچند وزير 
ارتباطات بارها تأكيد كرده كه اين نام گذاري درست نيست 
و آنها تنها كاري مي كنند تا اقشار بتوانند بنا به نياز خود، از 

اينترنت استفاده بهتري داشته باشند.

   اينترنت مسوولان، مثل سلاح پليس است؟
البته اخيرا، اظهارنظر ديگري از س��وي سخنگوي دولت 
سيزدهم هم جنجال آفرين شده بود. علي بهادري جهرمي، 
در پاس��خ به انتقادات دامنه دار دانش��جويان در خصوص 
فيلترينگ گسترده اينترنت و پلتفرم ها در دولت سيزدهم، 

اينترنت را مشابه »سلاح« قلمداد كرد و گفته بود: »عموم 
مردم به سلاح دسترسي ندارند، اما پليس به آن دسترسي 
دارد يا براي سلاح شكاري نيز مي توان تحت شرايطي مجوز 
گرفت. درخصوص سكوها و پلتفرم ها هم اينگونه است و در 
عموم كشورها اين موضوع وجود دارد. همانطور كه اسلحه 
در دس��ت برخي افراد و جريانات ممكن است خطرناك و 
كشنده باشد، »اينترنت« هم در دست اقشار مختلف جامعه 
همين گونه است و ممكن است منشأ خطرات فراواني شود. 
يك پلتفرم اجازه فعاليت ندارد، اما مثلا وزارت امور خارجه 
براي بيان اظهارنظرهاي خود اجازه دسترسي به آن را دارد. 
صرف نظر از خارجي هايي كه مي خواهيم براي آنها اعلام 
موضع كنيم. ما چند ميليون ايراني خارج از كشور داريم، 
مقامات رسمي بايد بتوانند از طريق پلتفرم ها با آنها صحبت 
و اظهارنظر رسمي كنند.« كه بلافاصله پس از اين اظهارنظر 
دامنه وسيعي از انتقادات نسبت به قياس سخنگوي دولت 
سيزدهم جريان يافت. از يك طرف كاربران فضاي مجازي 
با بازنشر اين اظهارات و صحبت هاي قبلي ابراهيم رييسي و 
بهادري جهرمي در ايام انتخابات ۱۴۰۰ به تناقضات جدي 
در اظهارات اين دو مقام در قبل و بعد از انتخابات اشاره كردند 
و از س��وي ديگر برخي حقوقدانان و وكلاي كشور با اشاره 
به نص صريح قانون و حقوق ملت، نگاه دولت را نسبت به 

طبقاتي شدن اينترنت غيرقانوني ارزيابي كردند.
در كنار كسب و كارهاي مجازي كه با وجود ذي نفع بودن 
برخي شان از طرح وزارت ارتباطات، خودشان هم درباره 
ايجاد رانت در اين طرح دغدغه و نگراني دارند، چهره هاي 
علمي و دانشگاهي نيز نظرات فراواني در اين باره داشته اند 
كه قابل تامل اس��ت. دكتر »مهدي شامي« دانشيار گروه 
مديريت فناوري اطلاعات دانشگاه تهران و رييس موسسه 
تحول ديجيتال دانشگاه تهران، معتقد است واژه »اينترنت 
طبقاتي«، كليدواژه »آپارتايد ديجيتال« را در ذهن تداعي 
مي كند كه مفهوم تبعيض را در خود دارد. او در گفت وگو با 
شبكه دانشگاه تهران گفته: »در جهان امروز، اينكه تصور 
كنيم يك استاد دانشگاه بيشتر از يك كارگر به اينترنت نياز 
دارد، كاملا تفكر غلطي است و بايد اين نگاه را اصلاح كرد«. 
دكتر شامي معتقد است: »در عصري كه اطلاعات و فناوري، 
مبناي كسب ثروت و قدرت است، وقتي ما روي دسترسي 
به اينترنت محدوديت مي گذاريم، يعني خودمان داريم 
يك عده را از م��دار قدرتِ آگاهي و ثروت خارج مي كنيم، 
پس اينترنت طبقاتي تبعيضي آشكار و نقض كننده جدي 

آزادي شهروندان در اين عصر است«.
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طرح درآمدزايي توييتر
از چند هفته آينده اجرا مي شود

ايلان ماسك مي گويد توييتر طي چند هفته آينده روند 
پرداخت پول به توليد كنندگان محتو را آغاز مي كند و 
براي اولين مرحله ۵ ميليون دلار در نظر گرفته است. 
به گزارش پيوس��ت، ماس��ك كه پي��ش از اين هم در 
توييت هاي خود به درآمدزايي از توييتر و تاثير آن براي 
جذب توليد كنندگان محتوا اشاره كرده بود ديروز ۱۰ 
ژوئن در توييتي گفت از چند هفته آينده توييتر درآمد 
تبليغاتي خود را با توليد كنندگان محتوا به اش��تراك 
مي گذارد. به گفته ماسك درآمد حاصل از تبليغاتي كه 
در بخش پاسخ هاي توييت منتشر مي شود با نويسنده 
توييت تقسيم مي شود. گفتني است كه براي شركت در 
طرح درآمدزايي توييتر بايد ابتدا حساب خود را وريفاي 
كنيد و هزينه اشتراك بلو را بپردازيد. اشتراك ۸ دلاري 
توييتر براي دريافت تيك آبي و وريفاي حساب مدت ها 
است كه جنجال بسياري در اين شبكه اجتماعي به پا 
كرده و بس��ياري از روند ساده جعل هويت در سيستم 
جديد اظه��ار نگراني كرده اند. توييت��ر در حالي براي 
جذب توليد كنندگان محتوا با فراهم كردن بس��تري 
براي درآمدزاي��ي آنها تلاش مي كند ك��ه متا، مالك 
فيسبوك و غول شبكه اجتماعي جهان، به تازگي عرضه 
اپليكيشني براي رقابت مستقيم با توييتر را در جلسه اي 
با كاركنان خود تاييد كرده است. مديران متا مي گويند 
كاربران خواستار يك شبكه اجتماعي ميني بلاگري 
همانند توييتر هستند كه به صورت عاقلانه مديريت 
شود. اين شركت براي راه اندازي جايگزين توييتر كه از 
طريق اينستاگرام عرضه مي شود با چهره هاي متعددي 
مذاكره كرده اس��ت و افرادي همچون اوپرا وينفري به 

حضور در اين پلتفرم متعهد شده اند. 

نسخه جديد سيستم عامل اپل از 
كدام مدل  آيفون پشتيباني نمي كند؟
اپل علاوه محصولات سخت افزاري جديد، پيش نمايش 
سيستم عامل iOS ۱۷ را نمايش داده است كه با بعضي 
از مدل هاي آيفون سازگار نخواهد بود. به گزارش ايسنا، 
افرادي كه مدل هاي جديدتر آيفون را دارند، به راه هاي 
جديد اشتراك گذاري و مشاهده موقعيت مكاني يك 
فرد، سفارشي سازي بيشتر تماسهاي تلفني، استيكر 
لايو ساخته ش��ده با تصاوير شخصي، اشتراك گذاري 
تماس با ايردراپ، ابزاري براي مقابله با تصاوير نامناسب 
 ،)Autocorrect( ناخواسته و بهبود تصحيح خودكار
دسترسي خواهند داشت. كريگ فدريگي، نايب رييس 
 iOS ارشد مهندسي نرم افزار اپل در بيانيه اي گفت: در
۱۷، با در نظر گرفتن ويژگي هايي كه همواره به آنها اتكا 
داريم، آيفون را شخصي تر و شهودي تر كرده ايم. تلفن، 
فيس تايم و پيام ها در نحوه برق��راري ارتباط ما نقش 
اساسي دارند و iOS ۱۷، مملو از به روزرساني هايي است 
كه فكر مي كنيم كاربرانمان دوست خواهند داشت. اپل 
در وب سايت خود تصريح كرد كه جديدترين ويژگي ها 
فقط براي بعض��ي از مدل هاي آيفون در دس��ترس 
خواهد بود. مدل هاي سازگار با iOS ۱۷ از آيفون ۱۴ 
تا آيفون ايكس آر، آيفون اس ئي را شامل مي شوند و بر 
اساس گزارش پايگاه خبري هيل، كاربران مدل هاي 
ديگر آيف��ون همچنان از iOS ۱۶ اس��تفاده كرده و 
هرگز اعلان ارتقاء به نسخه جديد سيستم عامل اپل را 

دريافت نخواهند كرد.

يارانه ۸  ميليارد يورويي اروپا 
براي فناوري تراشه بومي

در راستاي تلاش براي تقويت زنجيره تامين تراشه 
اتحاديه اروپا، پروژه هاي تحقيقاتي نيمه رس��انا با 
هش��ت ميليارد يورو )۸.۶ ميلي��ارد دلار( بودجه 
عمومي توسط كميس��يون اروپا تاييد شدند. به 
گزارش ايس��نا، كميس��يون اروپا اعلام كرد اين 
پروژه ه��ا كه با بودج��ه خصوصي بال��غ بر ۱۳.۷ 
ميليارد يورو حمايت مي ش��وند، ب��ه ۲۲ ميليارد 
يورو مي رس��د. در مجموع، ۶۸ پروژه مهم داراي 
منافع مشترك اروپايي از سوي ۵۶ شركت در ۱۹ 
كشور از جمله نروژ، مجوز گرفته اند. تيه ري برتون، 
كميس��ر بازار داخلي اتحاديه اروپا در يك پست 
وبلاگي نوشت: اروپا سرنوشتش را در دستان خود 
مي گيرد. اتحاديه اروپا با تسلط بر پيشرفته ترين 
نيمه رس��اناها، به يك قدرت صنعتي در بازارهاي 
آينده تبديل خواهد شد. اين كميسيون اوايل سال 
۲۰۲۲، قانون تراشه هاي اتحاديه اروپا را پيشنهاد 
كرد و براي توليد ۲۰ درصد از نيمه رساناها جهان 
تا سال ۲۰۳۰ هدف گذاري كرد. »پروژه هاي مهم 
داراي منافع مشترك اروپايي«، يكي از بخش هاي 
اين طرح را تش��كيل مي دهد و به دولت ها اجازه 
مي دهد براي تاسيس��ات تولي��د، بودجه فراهم 
كنند. تاكنون شركت هايي نظير اينتل، اينفئون، 
اس تي مايكروالكترونيكس ان وي، گلوبال فوندريز 
و ولف اسپيد، س��رمايه گذاري هاي جديد را اعلام 
كرده اند. ش��ركت تايواني  TSMC هم به دنبال 
س��اخت يك پايگاه توليد در آلمان اس��ت. با اين 
حال، برخي از شركت ها از مهلت زماني لازم براي 
تاييد پروژه هاي اين طرح انتقاد كرده اند. بر اساس 
گزارش بلومبرگ، رابرت هابك، وزير اقتصاد آلمان، 
از اين تصمي��م تمجيد و اعلام ك��رده كه آلمان، 
۳۱ پروژه در ۱۱ منطق��ه دارد. وي در يك بيانيه 
مطبوعاتي نوشت: بنابراين، مي توانيم تاب آوري را 
در سراس��ر اروپا در اين عرضه مهم افزايش داده و 

ايجاد ارزش و اشتغال زايي را تضمين كنيم.

سم آلتمن براي قانون گذاري هوش 
مصنوعي خواستار كمك چين شد

مديرعامل اوپن اي آي مي گويد چين مي تواند در 
ش��كل دادن به محافظت هاي هوش مصنوعي و 
تضمين امنيت سيستم هاي جديد نقش كليدي 
ايفا كند. به گزارش پيوس��ت به نقل از بلومبرگ، 
آلتمن كه شركتش با عرضه ChatGPT در سال 
گذشته آغازگر جريان هوش مصنوعي بود طي يك 
س��خنراني ويديويي در كنفرانس پكن گفت: »با 
پيدايش سيستم هاي قدرتمند هوش مصنوعي، 
همكاري جهاني بيش از هميش��ه اهميت دارد.« 
هم در چين و هم در س��يليكون ولي اس��تعداد ها 
و س��رمايه به س��مت ه��وش مصنوعي س��رازير 
شده اند و اين حوزه استراتژيك مي تواند به رقابت 
عميق بي��ن دو اقتصاد بزرگ جهان ش��كل دهد. 
پيش��رفت  تكنولوژي هاي نوپا مشكلات دولت ها 
در قانون گذاري اين بخش را نش��ان مي دهد و به 
گفته ش��ي جي پينگ اين بخش نيازمند نظارت 
بالاي دولتي براي جلوگي��ري از خطرات امنيت 
ملي است. آلتمن به شركت كنندگان اين مراسم كه 
توسط آكادمي هوش مصنوعي پكن برگزار شده بود 
گفت: »چين برخي از بهترين استعداد هاي جهان 
در حوزه هوش مصنوعي را دارد و اساس��ا با توجه 
به مشكلات تنظيم سيستم هاي پيشرفته هوش 
مصنوعي، اين كار تمام بهترين ذهن هاي سراسر 
جهان را مي طلب��د.« از آنجايي كه آكادمي هوش 
مصنوعي جاي��گاه قدرتمن��دي در بخش هوش 
مصنوعي چين براي خود قائل اس��ت، سخنراني 

آلتمن از اهميت بالايي برخوردار است. 

وزیر گردشگري: در مورد اعطاي اینترنت بدون فيلتر به گردشگران یك اقناع عمومي صورت گرفته است

همه راضي از اينترنت طبقاتي؛ به جز مردم عادي

تدوين نقشه راه ملي براي توسعه هوش مصنوعي در كشور
با توجه به پيشرفت چشمگير و فزاينده هوش مصنوعي 
در ساير كش��ورها و ايران، وزير ارتباطات به تازگي اعلام 
كرده اس��ت اين وزارتخانه از يك س��ال و نيم قبل مركز 
توس��عه هوش مصنوع��ي را در پژوهش��گاه ارتباطات و 
فناوري اطلاعات راه اندازي و يك نقشه راه ملي نيز براي 
توسعه هوش مصنوعي در كشور تدوين كرده و در اختيار 
مراكز سياس��ت گذار و تصميم گير قرار داده اس��ت. به 

گزارش ايسنا، با يكپارچه شدن فزاينده هوش مصنوعي با 
فناوري هاي اطلاعات و ارتباطات )ICT( كه سهم مهمي 
در تجارت، جوامع و زندگي ما دارد، رگولاتورها با وظيفه 
پيچيده به حداقل رس��اندن تهديدات و حداكثر كردن 
منافع مواجه هستند. هوش مصنوعي به طور فوق العاده اي 
كاربردي است؛ هوش مصنوعي در حال تعبيه شدن در هر 
كجاست. مهم نيست كه آيا شما در حرفه پزشكي مشغول 

هستيد يا در توليد يا حتي در كشاورزي، شما با برنامه هاي 
كارب��ردي هوش مصنوعي س��ر و كار خواهيد داش��ت. 
ماشين هاي داراي هوش مصنوعي قادرند حجم عظيمي 
از داده هاي به دس��ت آمده از منابع مختلف را براي انجام 
طيف گسترده اي از وظايف، بررسي كرده و آنها را به كار 
ببرند. گسترش هوش مصنوعي دوگانگي هاي متعددي 
نظير خطرات و فرصت ها، انسان و ماشين، محدوديت ها 
و توانمندسازها ايجاد كرده است. رگولاتورها بايد با اين 
موضوعات و عدم اطمينان براي ايجاد زيرساختي امن و 
ايمن براي توسعه هوش مصنوعي تعامل داشته باشند. از 
يك نگاه هوش مصنوعي به جاي اينكه جايگزين انسان 
شود، به ما امكان مي دهد با انجام وظايف سنگين و روزمره، 
از آنچه كه انسان مي تواند تعريف كند، فراتر برويم و فراتر 
از آنچ��ه كه مي توانيم تصور كني��م را ببينيم. در همين 
رابطه، به تازگي عيسي زارع پور- وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات- درباره گس��ترش استفاده از هوش مصنوعي 

گفت: ش��وراي عالي فض��اي مجازي به عن��وان مرجع 
تصميم گيري در اين حوزه روي تدوين سند توسعه هوش 
مصنوعي كار مي كند. وي افزود: ما هم در وزارت ارتباطات 
از يك س��ال و نيم قبل مركز توس��عه هوش مصنوعي را 
در پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات راه اندازي و 
يك نقش��ه راه ملي نيز براي توسعه هوش مصنوعي در 
كش��ور تدوين كرديم و در اختيار مراكز سياست گذار و 
تصميم گير قرار داديم كه بر اساس آن همه دستگاه هاي 
مكلف هستند ظرفيت هاي خود براي استفاده از هوش 
مصنوعي براي هوشمندس��ازي ارايه خدمات را احصاء 
كنند. به اعتقاد كارشناس��ان، هوش مصنوعي مانند هر 
فناوري جديدي باعث افزايش قدرت و ارتقاي بهره وري 
مي شود و از منظر ايجاد قدرت، حكومت ها بايد با در نظر 
گرفتن قوانين استفاده نادرست و خلاف مصالح انسان ها 
را محدود كنند و با ايجاد پيمان هاي بين المللي جلوي 

اثرات مخرب آن را بگيرند.

منطقه ۹ عمليات انتقال گاز در نظر دارد مناقصه با مشخصات زير را به تامين کننده ذيصلاح و واجد شرايط واگذار نمايد. 
1 -نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار : شرکت انتقال گاز ايران ) منطقه ۹عمليات انتقال گاز ( ساری-بلوار طالقانی، نرسيده به ميدان هلال احمر

2-موضوع و محل اجرای پروژه:  تأمين لوله ۳۰ اينچ کلاس D - پلرود گيلان
3-مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:  مبلغ ۴.۷۵۰.۰۰۰.۰۰۰) چهار ميليارد و هفتصد و پنجاه ميليون ريال( به صورت يکی از تضامين مذکور در جدول شماره ۱ آيين نامه تضمين در معاملات دولتی

4-برآورد اولیه مناقصه و مبانی آن : ۹۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰)نود و پنج  ميليارد ريال( بر اساس قيمت بازار 
5-محل، زمان و مهلت دریافت اسناد مناقصه: از مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ الی ۱۴۰۲/۰۳/۲۵ صرفا از طريق سامانه ستاد امکان دانلود )دريافت( اسناد مناقصه امکان پذير است.

6-تحویل پیشنهادات و اسناد مناقصه : تا مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۰ صرفا از طريق سامانه ستاد بارگذاری اسناد امکان پذير است.
7- محل و زمان گشایش پیشنهادات : ساری - بلوار طالقانی- نرسيده به ميدان هلال احمر - سالن کنفرانس ساختمان مرکزی منطقه ۹ عمليات انتقال گاز – تاريخ گشايش پيشنهادات پس از انجام 

فرايند ارزيابی کيفی متعاقباً اعلام خواهد شد.
8-مدت اعتبار پیش�نهادات : با توجه به اينکه مناقصه گران می توانند تا آخرين روز مهلت ارائه پيشنهاد اعلام شده در سامانه ستاد، نسبت به جايگزينی و اصلاح قيمتهای خود اقدام نمايند لذا  قيمت 

پيشنهادي مناقصه گر  بمدت ۶ ماه از زمان بازگشايي پاكات مالي معتبر می باشد.
9-فرایند مناقصه : يک مرحله ای با ارزيابي كيفي

10-شرایط شرکت در مناقصه:
الف( ارائه گواهي نامه ساخت يا توليد از وزارت صنعت، معدن و تجارت و يا سازمان هاي صنفي مربوطه يا ارائه مجوز بازرگاني از سازمان ها و نهادهاي مربوطه 

ب( دارا بودن روزنامه رسمی و آخرين تغييرات شرکت
تذکر: قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت، ارائه گردد.

آگهی فراخوان تجديد مناقصه عمومی
شماره مناقصه: ۸۸720013

روابط عمومی منطقه 9 عملیات انتقال گاز

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1506310

شركت انتقال گاز ایران
منطقه9عملیات انتقال گاز

شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي در نظر دارد مناقصه عمومي اجرای پروژه تکميل آسفالت قسمتي از معابر شهرک صنعتي تربت حيدريه۲ 
با مشخصات زير را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشايي پاكتها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه 

محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه در سامانه ۱۴۰۲/۰۳/۲۱ مي باشد.
آخرین مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۲۵

مهلت زماني ارائه پیشنهاد: ساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۰۵
زمان بازگشایي پاكتها: ساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۰۶

اطلاعات تماس شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكتهاي 
»الف« : مشهد- بلوار خیام- بعد از خیام 35- تلفن: 37642005- نمابر 37642003

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مركز تماس ۱۴۵۶
مشخصات کار: اجراي حدود ۱۳۰۰ مترمکعب اساس و ۴۲۵۰۰ مترمربع سانتيمتر آسفالت بيندر.
مبلغ برآورد: ۲۰.۰۰۵.۸۳۹.۵۲۸ ريال بر اساس فهارس بهاي سال ۱۴۰۲ )اعتبار طرح عمراني(.

مدت انجام كار: 4 ماه.
تضمین شركت در مناقصه: يک ميليارد و سيصد هزار ريال به صورت تضامين قابل قبول مربوط مندرج در آيين نامه تضمين معاملات دولتي به 

شماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ه� مورخ ۹۴/۹/۲۲.
رشته و پایه تشخیص صلاحیت پیمانكاران: راه و ترابري -  هر يک از پايه ها.

فراخوان مناقصه عمومي

روابط عمومی شركت شهركهاي صنعتي خراسان رضوي

نوبت اول
شناسه آگهي : 1509593

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده قانون3  و ماده13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره140160320001012329 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک یاس�وج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم گودرز نوری علی آباد 
فرزند جعفر به شماره شناسنامه 359صادره از بویراحمد در یک باب خانه به مساحت 
199.86 مترمربع  پلاک  فرعی 23 از 826 اصلی مفروز ومجزی شده از پلاک0 فرعی 
826اصلی قطع�ه 2 واقع در بخش 26 فارس خریداری از مالک  رس�می آقای/خانم  
ش�یروان روان خواه محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله15 روز آگهی می ش�ود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2  ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواس�ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 
انقضا مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1402.03.06           تاریخ انتشار نوبت دوم:1402.03.21
توضیحات: پلاک اصلی826 تاج امیر کشی می باشد.

حسین فرخی 
رئیس ثبت اسناد و املاک یاسوج

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان ساری

براب�ر رای ش�ماره 140260310456000984 و 140260310456000983 م�ورخ 
1402/2/30 ک�ه در هی�ات موضوع قان�ون تعیین تکلیف وضعیت ثبت�ی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه 2 ساری تصرفات مالکانه
س�یده سمن ناز ستاری و س�ید مرتضی ستاری فرزند س�ید مهدی به شماره ملی 
2092085311 و 2090213779 هر یک نس�بت به سه دانگ مشاع ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ٣٩٤ متر مربع قسمتی از 23 اصلی واقع در 

قریه فرح آباد بخش ٥ ثبت ساری .
لذا ب�ه منظور اطلاع عموم مرات�ب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش�ود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را مرجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 1499377
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/03/21

بهنام سراج پور،  مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری

شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی مربوط  به خرید پیچ و مهره در سایز هاي مختلف  شماره) 2002092660000073(را 
از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری فراخوان ارزيابی از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابی کيفی تا ارسال دعوتنامه جهت ساير مراحل مناقصه، 
از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت 
مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد 1402/03/17 الی 1402/03/20 می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه 

عمومی پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه از طريق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتياز ارزيابي كيفي 55 امتياز مي باشد.
شرکت ها و موسسات دانش بنيان در مناقصات و عرضه کالاهای دانش بنيان ساخت داخل دستگاه های اجرايی حائز اولويت می باشند و همچنين کالای پيشنهادی الزاما می بايست از فهرست 

بلند منابع واحد دستگاه مرکزی وزارت نفت)AVL(تامين گردد. 
مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی تاريخ : 1402/03/31

مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی تاريخ : 1402/04/14
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : آدرس : گچساران - فلكه الله - شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران -  تلفن : 07431922394 – 32224411 - 074

مرکز تماس سامانه ستاد : 021-41934
دفتر ثبت نام سامانه ستاد : 88969737 و 85193768

فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی 
شماره 25/ج د/1402

نوبت اول
شناسه آگهي : 1508379

شركت ملي نفت ایران
شركت ملي مناطق نفتخیزجنوب

شركت بهره برداري نفت وگازگچساران 
» سهامي خاص «

خريد پيچ و مهره در سايز هاي مختلف  مربوط به درخواست شماره 0100631



تعادل |
لايحه تشكيل س��ازمان توسعه س��واحل مكران با قيد 
دو فوريت راهي بهارس��تان مي ش��ود. بنابر توضيحات 
دبير شوراي توسعه س��واحل مكران، اين سازمان جنبه 
حاكميتي دارد و تم��ام دارايي ها و پروژه هاي منطقه به 
سازمان توس��عه سواحل مكران منتقل ش��ده تا درباره 
آن تصميم گيري شود. بنابراين تمام آنچه كه در مناطق 
آزاد اجرا مي شود، در سواحل مكران نيز عملياتي خواهد 
ش��د. سه مرحله برنامه براي اين س��ازمان تعريف شده، 
كه مرحله نخست براي س��ال ۱۴۰۴، مرحله دوم براي 
۱۴۰۸ و مرحله سوم براي ۱۴۰۸ به بعد است كه تا ۱۴۱۵ 
تخمين زده شده است. اما از آنجايي كه در سواحل مكران 
بحث تحريم وجود دارد، اين پرس��ش مطرح شد كه آيا 
كش��ورهاي خارجي تمايلي براي سرمايه گذاري در اين 
منطقه دارند؟ حسين دهقان در اظهاراتي عنوان كرد كه 
پيشنهادهاي زيادي براي سرمايه گذاري از »چيني ها، 
آس��ياي ميانه و كش��ورهاي اروپايي« مطرح ش��ده كه 
به طور مشخص چيني ها علاقمند به سرمايه گذاري در 
بخش هايي چون »حمل ونقل، نفت و گاز و پتروشيمي« 
هستند. البته او جزييات بيشتري درباه نحوه چگونگي 
فرود سرمايه خارجي يا داخلي در اين منطقه ارايه نكرد. 

    جزييات تشكيل يك سازمان جديد
براساس تاكيد رهبر انقلاب در سال هاي گذشته مبني بر 
توجه و توسعه سواحل مكران، هيات دولت هفتم خرداد با 
هدف توسعه سواحل مكران مصوب كرد تمامي اختيارات 
لازم براي پيشرفت و توسعه منطقه، به سازماني كه براي 
مكران فعال خواهد شد، اعطا شود. همچنين پيشنهاد 
ش��ده كه همه امكان��ات، دارايي ها، ام��وال و اختيارات 

دستگاه هاي اجرايي به همين سازمان واگذار شود.
حال حسين دهقان دبير شوراي توسعه سواحل مكران 
در نشس��تي خبري، ب��ه بيان توضيحات��ي درباره نحوه 
شكل گيري سازمان توسعه مكران و اهداف آن پرداخت. او 
در ابتداي صحبت هاي خود بيان كرد: در سال ۸۷ موضوع 
اهميت اين منطقه توسط رهبري مطرح شد و در دولت 
احمدي نژاد اولين گام هاي عملياتي سازي و محقق سازي 
توسعه سواحل مكران شروع ش��د، يك كارگروه شكل 
گرفت و اقدامات اوليه انجام ش��د در س��ال ۹۵ قانوني را 
مجلس پشت سر گذاش��ت كه گام مهمي بود و مبناي 
همه اقداماتي كه اكنون در راستاي سواحل مكران انجام 
مي دهيم بنابراين به دليل مطالبات رهبري مجلس كمك 

كرد و ماده ۶۸ قانون احكام دايمي را تدوين كرد.
بنابر توضيحاتي كه دبير شوراي توسعه سواحل مكران 
ارايه كرد: ماده ۶۸ قانون احكام دايمي چند ركن اساسي 
دارد؛ اول اينكه مقرر شده است يك سازمان براي توسعه 
سواحل مكران شكل بگيرد و همين سازمان توسعه اي در 
قالب يك شركت دولتي تشكيل مي شود كه اين سازمان 
وظيفه طراحي، برنامه ريزي، اجرا و نظارت بر همه مسائل 
توسعه اي منطقه را بر عهده خواهد داشت و همه اختيارات 
دستگاه هاي اجرايي در اين منطقه كه در قانون آمده است 

به اين سازمان منتقل مي شود.
به گفته دهقان، اين سازمان جنبه حاكميتي دارد و يك 
تجربه جديد از حكمراني اس��ت. طبق اساس��نامه تمام 
دارايي ها و پروژه هاي منطقه به اين سازمان منتقل شده 
تا درباره آن تصميم گيري شود. البته بنا نداريم در مقابل 
دستگاه هاي اجرايي قرار بگيريم يا به آنها مرخصي دهيم؛ 
اما مي دانيم كه در فرآيند اجراي اين برنامه ها مشكلاتي 
وجود دارد و اين س��ازمان براي رفع اين مشكلات ايجاد 
مي ش��ود. نماينده ويژه رييس جمهور در ادامه توضيح 
داد: به منظور تشكيل اين سازمان يك رديف بودجه اي 
در قانون بودجه كشور براي آن در نظر گرفته شده است. 
در دولت قبل تلاش هايي براي تنظيم اساسنامه صورت 
گرف��ت اما به دلايل مختلف اين كار ب��ه تعويق افتاد. در 
نتيجه توسعه س��واحل مكران در قالب اصل ۱۳۸ قانون 
اساسي پيگيري مي شد. او با بيان اينكه اساسنامه تشكيل 

س��ازمان با قيد دو فوريت، به مجلس ش��وراي اسلامي 
تقديم مي شود، ابراز اميدواري كرد كه اين اساسنامه در 
دولت سيزدهم تصويب ش��ود تا بتوانيم از ظرفيت هاي 
اين سواحل بيشتر استفاده كنيم. دهقان دربخش بعدي 
اظهارات خود درباره متولي سازمان توسعه سواحل مكران 
نيز گفت: اين س��ازمان مستقيما زيرنظر رييس جمهور 
فعاليت خواهد كرد و رييس آن هم رييس جمهور و اعضاي 
آن هيات وزيران هستند. او همچنين در پاسخ به سوال 
ديگري درباره برنامه هاي تدوين شده براي تحقق اهداف 
سازمان توسعه سواحل مكران، بيان كرد: سه مرحله برنامه 
براي اين سازمان تعريف ش��ده، كه مرحله اول آن براي 
سال ۱۴۰۴، مرحله دوم براي سال ۱۴۰۸ و مرحله سوم 
براي سال ۱۴۰۸ به بعد است كه تا سال ۱۴۱۵ تخمين 
زده شده است. دهقان درباره ماهيت اين سازمان جديد 
تصريح كرد: اين يك نگاه جديد حكمراني است. البته با 
وجود متولي اقدام سرمايه گذاري و اجرايي در اين منطقه 
در پروسه و فرايند اجراي اين برنامه ها مشكلاتي وجود 

دارد و اين سازمان براي رفع مشكلات ايجاد مي شود. 

   تمايل خارجي ها براي سرمايه گذاري 
نماينده ويژه رييس جمهور درباره س��رمايه گذاري هاي 
خارجي و جذب س��رمايه گذار در اين منطقه هم اينطور 
توضيح داد: از كش��ورهاي مختلفي مثل روسيه، چين و 
كشورهاي آسياي ميانه پيشنهاد دريافت كرديم. براي 

مثال، چين براي س��رمايه گذاري در پروژه هاي حمل و 
نقل، نفت و گاز پيشنهاداتي داشته است. دهقان نخستين 
اقدامات در اين منطقه را ايجاد زيرس��اخت ها دانست و 
تأكيد كرد: فراهم كردن زيرساخت ها و زيربناها براي ورود 
سرمايه گذاران به عهده دولت است و اين اقدام در منطقه 
شروع شده است. او درباره نحوه تامين مالي در اين منطقه 
گفت: مشوق هايي براي بخش خصوصي ايجاد شده و تمام 
اين منطقه از ميناب تا چابهار مشمول قوانين مناطق آزاد 
خواهد ش��د به اين معنا كه معافيت هاي مناطق آزاد در 
اين محدوده هم به اجرا مي رس��د؛ اما مانند مناطق آزاد 
محصور نمي شود. دهقان البته اين نكته را يادآور شد كه 
هر كشور و شركتي براي انتفاع خود وارد مشاركت مي شود 
نه اينكه دلشان براي ما سوخته باشد. دبير شوراي توسعه 
سواحل مكران افزود: كوه مبارك در اين منطقه به عنوان 
يك پايانه نفتي و پتروپالايشگاهي خواهد بود تا زنجيره 

ارزش را كامل كنيم.

    بانك ها هم مي آيند
دبير شوراي توسعه سواحل مكران از طراحي سازوكاري 
براي حض��ور بانك ها براي س��رمايه گذاري در توس��عه 
س��واحل مكران خبر داد و گف��ت: بانك ها در اين منطقه 
سرمايه گذاري خواهند كرد و صندوق هاي بزرگ محلي 
ب��راي س��رمايه گذاري راه اندازي مي ش��ود. همچنين با 
سرمايه گذاران بخش خصوصي به صورت BOT همكاري 
خواهيم داشت و كشورهاي مبدا و مقصد در اين كريدور 
هم نسبت به ورود به پروژه هاي سواحل مكران ابزار استقبال 
كردند و با وجود تحريم ها پيشنهادهاي زيادي مطرح شده  
اس��ت.  او با تأكيد بر اينكه منطقه مكران موتور محركه و 
پشتيبان توسعه ملي اس��ت، گفت: اين منطقه ظرفيت 
كريدوري و ترانزيتي دارد و ما را به اروپا و آسياي مركزي و 
افغانستان و ساير كشورهاي همسايه متصل مي كند. اگر 
كريدور ش��مال -جنوب فعال شود، حمل و نقل تركيبي 
اين منطقه هم فعال مي ش��ود. دهقان همچنين با اشاره 
به به كارگيري نيروي كار بومي در اين مناطق، تأكيد كرد: 
محروميت زدايي محصول توسعه متوازن و پايدار در سواحل 
مكران خواهد بود و معتقديم هويت دهي به اين منطقه بايد 
بر مبناي ظرفيت محلي، تاريخ و جغرافياي اين منطقه باشد. 
او با بيان اينكه كلاس هاي آموزش به اين نيروها آغاز شده 
و برخي نيز در حال فعاليت هستند، گفت: سرمايه گذاران 
نيز براي ساخت مسكن براي افرادي در اين مناطق فعاليت 

خواهند كرد، برنامه دارند.

ویژهاخبار 7
.Sun  صنعت،معدن و تجارت Jun 11. 2023    2510   یکشنبه 21 خرداد 1402     22 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

3 ميليارد دلار 
طلب ايران از عراق آزاد شد

رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و عراق از آزادسازي 
بخشي از طلب ايران از عراق خبر داد و گفت: آزادسازي 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران در عراق به ثبات بازار 
ارز كمك قابل توجهي خواهد كرد. به گزارش رس��انه 
بانك مركزي، يحيي آل اسحاق، رييس اتاق بازرگاني 
مشترك ايران و عراق، از آزادسازي بخشي از طلب ايران 
در عراق خبر داد و اظه��ار كرد: مقداري از منابع بلوكه 
شده ايران در عراق براي نياز هاي حجاج تخصيص يافته 
است و بخشي از پول ها نيز براي تامين كالا هاي اساسي 
پرداخت شد. وي ادامه داد: شنيده ها حاكي بر اين است 
كه مبلغ پرداختي حدود سه ميليارد دلار است. رييس 
اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و عراق با اشاره به مجوز 
پرداخت بخشي از طلب هاي ايران توسط عراق، تاكيد 
كرد: اين اتفاق به طور قطع تاثير مثبتي بر بازار ها خواهد 
داش��ت چرا كه هم نياز هاي بانك مركزي مرتفع و هم 
كالا هاي اساسي خريداري شده است. آل اسحاق تصريح 
كرد: در واقع اين گشايش ارزي مي تواند به ثبات بازار ارز و 
همچنين كالا هاي اساسي كمك قابل توجهي كند. طي 
هفته هاي گذشته توافقات بين المللي و مالي زيادي ميان 
ايران و كشورهاي منطقه انجام شده است كه آزادشدن 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران، جزيي از اين توافقات 

است، طلب ايران از عراق حدود ۷ ميليارد دلار است.

كاهش قيمت خودرو ادامه دارد
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: قيمت 
خودرو اين روزها كاهشي اس��ت و اين روند با توجه به 
برنامه هاي وزارت صمت ادامه خواهد داشت. به گزارش 
خبرگزاري فارس س��يد مهدي نيازي درباره با آخرين 
تصميمات درباره واردات خودرو كاركرده، اظهار داشت: 
كميسيون تخصصي واردات خودرو كاركرده در مجلس 
شوراي اس��لامي برگزار شده است و اين موضوع، هفته 
آينده در صحن علني مجلس نيز مطرح مي شود كه اگر 
واردات خودروي كاركرده راي بياورد، ما مشكلي براي 
واردات آن نخواهيم داشت.  وي درباره آخرين وضعيت 
واردات خودرو نيز بيان داشت: امس��ال واردات خودرو 
خواهيم داشت و نس��بت به ثبت سفارش انجام شده و 
تامين ارز، خودرو به گمرك وارد ش��ده است كه حدود 
يك هزار دس��تگاه از اين خودروها در حال ترخيص از 
گمركات است. سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص قيمت خودرو نيز بيان داشت: قيمت خودرو 
كاهشي بوده و با توجه به برنامه وزارت صمت براي افزايش 
عرضه خودروهاي داخلي و عرضه سريع تر خودروهاي 
وارداتي، پيش بيني مي كنيم كه كاهش قيمت خودرو 
ادامه داشته باش��د. نيازي اضافه كرد: در صورت واردات 
خودروهاي كاركرده فكر مي كنيم ديگر مساله اي تحت 

عنوان قيمت خودرو نخواهيم داشت.  

دهقانجزیياتتشكيلسازمانتوسعهسواحلمكرانراتشریحكرد/لایحهدوفوریتيبهبهارستانميرود

فرود سرمايه خارجي در مكران؟

آگه�ی موضوع ماده ۳ قانون و م�اده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره ۱40260۳070500۱224 مورخ ۱402/02/۱9 هیات به 
شماره کلاس�ه 959_۱40۱ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین 
خاکپور فرزند موسی بشماره شناسنامه ۱6۳5۱ در ششدانگ یک باب 
منزل مس�کونی به مس�احت ۱97.۳۳ متر مربع از پلاک ۳۳28 فرعی 
 از ۱7۳ اصل�ی واقع در اراضی معص�وم زاده بخش دو بجنورد خریداری 
مع الواسطه از مالکیت رسمی آقای میر اسحق حسینی معصوم محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، دادخواس�ت خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۳/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/0۳/2۱

هيات موضوع قانون تعيين تکليف  وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی_رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 بجنورد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

شناسه آگهی:1502775

آگهی مزايده فروش خودروی مازاد
موضوع مزایده :  اداره کل بهزیستی استان گیلان در نظر دارد یک دستگاه خودروی سمند خود را با جزئیات مندرج در اسناد 
مزایده ، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی )www.setadiran.ir( با شماره مزایده ۱00200۳5۳000000۱ به صورت 

الکترونیکی به فروش برساند.

نوع و مبلغ تضمین: شرکت کنندگان در مزایده میبایس�ت مبلغ 80/000/000 ریال بعنوان سپرده شرکت در مزایده به شماره 
حساب 40520۳45075۳5605 و شماره شبای بانکی IR۳20۱000040520۳45075۳5605 بانک مرکزی تمرکز وجوه سپرده 

بهزیستی گیلان با شناسه واریز 98۳۱۳۱552۱۱400028708500000000۱  واریز نمایند.
زمان انتشار در سایت : ساعت 8 صبح روز یکشنبه تاریخ ۱402/0۳/2۱

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده : ساعت ۱۳  روز یکشنبه مورخ ۱402/0۳/28
تاریخ بازدید : از تاریخ ۱402/0۳/2۳ لغایت ۱402/04/0۳   از ساعت 7 صبح لغایت ۱۳

آخرین مهلت تسلیم پیشنهادات :ساعت ۱0 صبح روز یکشنبه ۱402/04/۱۱
زمان و محل گشایش پیشنهادها: ساعت ۱0 روز  دوشنبه مورخ ۱402/04/۱2 در محل سالن اجتماعات دکتر خزائلی بهزیستی 

گیلان
* به پیشنهادات مشروط ، فاقد امضاء ، مخدوش، و فاقد فیش واریزی یا ضمانت نامه بانکی مطلقاً ترتیب اثر داده نمی شود.

آدرس: رشت - خیابان پرستار -اداره کل بهزیستی استان گیلان واحد امور حقوقی و قراردادها تلفن 0۱۳۳۳۳68582
* اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 02۱4۱6۳4

اداره کل بهزیستی استان گیلان

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1509673

شماره شاسیشماره پلاک انتظامیسال ساخترنگنام خودروردیف

4670708۳82-ایران / ۳67 الف ۱۳86۱4خاکستری متالیکسمند۱

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

براب�ر رای ش�ماره ۱40260۳0700500۱2۳7 و ۱40260۳0700500۱2۳6 
مورخ ۱402/02/۱9 هیات به شماره کلاسه 795_۱40۱ و 794_۱40۱ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی خانم ها ویدا و ملیحه رحمانیان فرزندان محمدمهدی 
در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۱۳45 متر مربع از پلاک ۱۱5 فرعی 
از ۱77 اصلی واقع در اراضی ینگه قلعه بخش دو بجنورد از محل مالکیت 
رس�می آقای محمد مهدی رحمانیان محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۳/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/0۳/2۱

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی_رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 بجنورد

شناسه آگهی: 1503583

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره ۱40260۳07005000۱54 م�ورخ ۱402/0۱/۱5 هیات به 
شماره کلاسه 904_۱40۱ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علیرضا فرزانه 
فرزند غلامرضا بش�ماره شناسنامه 2509 در ششدانگ یکباب منزل به 
مساحت 247.88 متر مربع از پلاک ۱۳7 فرعی از ۱7۳ اصلی واقع در اراضی 
معصوم زاده بخش دو بجنورد خریداری مع الواسطه از مالک رسمی آقای 
حسن عامری اختیار آبادی  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱402/0۳/06
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱402/0۳/2۱

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی_رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 بجنورد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

شناسه آگهی: 1502807

آگهي مفقودي
برگ كمپاني و برگ س�بز ماشین س�واري سیستم بنز تیپ 
اس 280 مدل ۱978 به رنگ س�بز انگوري به شماره انتظامي 
5۱-۱54س8۱ و به شماره موتور ۱00۳5۱0۳ و شماره شاسي 
۱0۱0۳28۱ به نام آقاي حات�م فلاحي مفقود و از درجه اعتبار 

ساقط مي باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو جک  -J5  مدل  ۱۳9۳  - رنگ مشکی 

HFC4GB23CE3427909 :شماره موتور
NAKNG7216EB107602  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران ۱9 – 542  و  88  
متعلق به آقای محمدرضا معانی پور  به شماره ملی  ۳24۱99۱865   مفقود و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری دو گانه سوز پژو 405-  مدل  ۱۳9۱  - رنگ خاکستری متالیک 

شماره موتور: ۱249029889۱
NAAM11CA4CK505944  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران ۱9 – 445  م  58  
متعلق به آقای میثم حق نجاتی  به شماره ملی  ۳24092۳84۱   مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو وانت سایپا-  مدل  ۱40۱  - رنگ سفید 

M13 /6542133 :شماره موتور
NAS451100N4960750  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران ۱9 – 466  ه�  ۱6  
متعلق به آقای رسول کاکانیا  به ش�ماره ملی  ۳256648878   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 

معاونعمرانيوزیرآموزشوپرورش:

معاون عمران��ي وزير آموزش و پ��رورش و رييس 
سازمان نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس كشور 
گفت: خيران به سازمان نوس��ازي مدارس قدرت 
شكست ناپذير مي دهند و دانش آموزان در مدارس 

خيرساز مشق زندگي را مي آموزند. 
»حميدرضا خانمحم��دي« در آيين بهره برداري 
از س��ال ورزش��ي ش��هيد مدافع حرم »علي اكبر 
عربي« در اردوگاه فرهنگي و تربيتي خمين افزود: 
تلاش بر اين است كه در راهبردهاي اين سازمان، 
مدرسه سازي با مشاركت مردم و خيران انجام شود و 
جهاد مدرسه سازي مانند جهاد سازندگي احيا شود.

وي ادام��ه داد: حمايت از مش��اركت هاي مردمي 
و همراه��ي با خيران مدرس��ه س��از و تكريم اين 
نيك انديشان موجب تقويت فرهنگ مدرسه سازي 

و كار خير در سطح جامعه مي شود.
معاون عمران��ي وزير آموزش و پ��رورش و رييس 
سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشوربيان 
كرد: خيران نوع دوس��ت راه خود را پيدا و مسيررا 

انتخاب كردند.
خانمحمدي با اشاره به همجمه ها عليه مولدسازي، 
گفت: مولدسازي مدارس و املاك مازاد آموزش و 

پرورش براي دانش آموزان منفعت دارد.
وي افزود: از مولد سازي مي توان براي تكريم خيران 

مدرسه ساز كه از مال خود گذشتند استفاده كرد.
مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان 
مركزي نيز در اين آيين گفت: سالن ورزشي شهيد 
علي اكبر عربي در يك هزار و ۴۱ مترمربع احداث 

شده است.
»جواد لنجاب��ي« ادامه داد: اين س��الن پس از ۱۱ 
س��ال و با اعتبار به روز ۱۵ميليارد تومان تكميل و 

بهره برداري شد.
وي اضافه كرد: پژوهشسراي دانش آموزي خمين 
در حال تكمي��ل و كانون پرورش فكري كودكان و 

نوجوانان اين شهرستان آماده تحويل است.
مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان 
مركزي گفت: عمليات اجرايي مدرسه ۱۲ كلاسه 
صالحي در زيربناي ۲ هزار مترمربع در خمين آغاز 
ش��د و اعتبار موردنياز اين مدرس��ه از كمك خير 

نيك انديش و اعتبارات دولتي تامين مي شود.
فرماندار خمين ني��ز در اين آيين اظهار داش��ت: 
س��رمايه گذاري در زمينه تربيت انس��ان، توفيق 
ويژه اس��ت. »حميد كمانكش« بيان كرد: افزايش 
طرح هاي مربوط به نوجوانان و جوانان آسيب هاي 

اجتماعي را در جامعه كاهش مي دهند.

خيران به سازمان نوسازي 
مدارس قدرت  شكست ناپذير 

مي دهند 
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خبرروز

فوت يك بيمار كرونايي و شناسايي ۳۵  مبتلاي جديد
روابط عمومي وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: يك نفر ديگر از بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود 
را از دست داد و مجموع جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۶ هزار و ۲۸۲ رسيد. همچنين ۳۵ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ 
در كشور شناسايي و ۲۰ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون و ۶۱۲ هزار و ۱۶۵ نفر 
رسيد. تاكنون ۷ ميليون و ۳۶۷ هزار و ۳۱۸ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۷۴ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضرصفر  شهرستان 

وضعيت قرمز، صفر شهر در وضعيت نارنجي، ۶۵ شهر در وضعيت زرد و ۳۸۳ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

رويداد

هر روز كه مي گذرد زواياي بيشتري از لايحه برنامه 
هفتم توسعه مورد انتقاد قرار مي گيرد. اينكه كه در 
اين لايحه حتي اجازه تعدي به حقوق افراد معلول 
هم داده ش��ده و اين كار به وسيله قانوني قرار است 
انجام بگيرد يكي از مواردي است كه مسوولان بايد 
نس��بت به وجود اين ماده در لايحه توضيح دهند، 
چطور ممكن اس��ت دولت اين اجازه را صادر كند تا 
افراد معلول با رضايت خود و با حقوق كمتر استخدام 
شوند، به اين ترتيب كارفرمايان مي توانند به راحتي از 
ماده قانوني براي تضييع حقوق افراد داراي معلوليت 
استفاده كنند. در واقع دولت به جاي اينكه شرايط را 
براي زندگي بهتر اين افراد فراهم كند باعث مي شود 

تا به صورت هاي مختلف مورد استثمار قرار بگيرند.

   ماده 16 باعث استثمار معلولان است
سخنگوي ش��بكه ملي افراد داراي معلوليت با بيان 
اينكه ماده ۱۶ فصل يك لايحه برنامه هفتم توسعه 
باعث اس��تثمار معلولان خواهد شد، گفت: در ماده 
۱۶ فصل يك لايحه برنامه هفتم توسعه اعلام شده 
است كه كارفرمايان مي توانند با رضايت افراد داراي 
معلوليت آنها را با حقوق كمتر از قانون كار استخدام 
كنند و هيچ جريمه اي براي كارفرمايان در نظر گرفته 
نمي ش��ود. علي همت محمودنژاد درباره ماده ۱۶ 
فصل يك لايحه برنامه هفتم توسعه گفت: در ماده ۱۶ 
فصل يك پيش نويس بخش اقتصادي برنامه هفتم 
توسعه متاسفانه استثمار معلولان را رواج خواهد داد. 
او ادامه داد: در ماده ۱۶ فصل يك لايحه برنامه هفتم 
توسعه اعلام شده است كه كارفرمايان مي توانند با 
رضايت اف��راد داراي معلوليت آنها را با حقوق كمتر 
از قانون كار اس��تخدام كنند و هيچ جريمه اي براي 

كارفرمايان در نظر گرفته نمي شود.

   به جاي حقوق معلولان ايجاد مشوق
 براي كارفرمايان

سخنگوي شبكه ملي افراد داراي معلوليت تصريح كرد: 
دولت به جاي اينك��ه با تقويت هزينه هاي جبران  عدم 
كارايي براي افراد داراي معلوليت و ايجاد اشتغال پايدار 
با مشوق هاي متعدد براي كارفرمايان كه افراد معلول را 
به كار مي گيرند، متاس��فانه با وجود ماده ۱۶ در فصل 
يك برنامه هفتم توسعه كه البته به صورت پيش نويس 
تهيه شده اس��ت، استثمار معلولان را رواج خواهد داد. 
محمودنژاد تصريح كرد: با اين نگاه، به كارفرمايان در اين 
بند از لايحه اجازه داده مي شود تا افراد داراي معلوليت 
را با حقوقي كمتر از حقوق مصوب كار استخدام كنند 
ومعلولان نيز به ناچار براي فرار از بيكاري به كارهايي با 
حقوق كمتر از مصوب وزارت كار تن دهند. او ادامه داد: 
متاسفانه علائم اين پيش نويس قانون از هم اكنون قابل 
مشاهده است و در بودجه سال ۱۴۰۲، بودجه اشتغال 
افراد داراي معلوليت نسبت به سال ۱۴۰۱ عليرغم رشد 
تورم در كشور و افزايش هزينه ها نه تنها افزايش نداشته 
است بلكه در س��ال ۱۴۰۲ بودجه اشتغال افراد داراي 
معلوليت به نصف كاهش پيدا كرده است. همچنين در 
حالي كه بايد مصوبات بالادستي مبني بر اينكه بودجه 
سازمان بهزيستي و بودجه كميته امداد بايد به صورت 
صددرصد اختصاص پيدا كند، اما متاسفانه سازمان 
برنامه و بودجه با انقباضي كردن برنامه هاي حمايتي 
معلولان در سال ۱۴۰۱، باعث شده تا بيمه كارفرمايي 
افراد داراي معلوليت به صورت صددرصد پرداخت 
نش��ده و كارفرماياني كه براي افراد داراي معلوليت 
اشتغال ايجاد كرده اند تنها بخشي از هزينه هاي بيمه 
كارفرماي��ي خود را دريافت كرده ان��د، در حالي كه 
براساس قانون جامع حمايت از افراد داراي معلوليت 
دولت مكلف است سهم بيمه كارفرمايي افراد داراي 

معلوليت را در كارگاه هايي كه براي معلولان اشتغال 
ايجاد كرده اند به صورت تمام پرداخت كند.

   سونامي بيكاري افراد داراي معلوليت
وي با بيان اينكه با توجه به اين شرايط بايد منتظر سونامي 
بيكاري در افراد داراي معلوليت باشيم، گفت: نرخ بيكاري 
در بي��ن جامعه افراد داراي معلولي��ت ۴۰ درصد بوده و 
نسبت به جمعيت عادي جامعه تا ۴ برابر است. متاسفانه 
به هيچ عنوان برنامه هفتم توسعه در حوزه اقتصادي به 
ويژه در ماده ۱۶ ذيل فصل يك نمي تواند آتيه افراد داراي 
معلوليت را براي استقلال و توانمندي اين افراد تضمين 
كند. محمودنژاد تصريح كرد: ما خواهان اين هستيم كه 
بجاي اينكه كارفرمايان بتوانند معلولان را با حقوق كمتر 
از دس��تمزد مصوب به كار بگيرند هزينه هاي مربوط به 
جبران  عدم كارايي كه از قبل هم مرسوم بوده، اما در حال 
حاضر كمتر مورد استفاده قرار مي گيرد، در برنامه هفتم 
تقويت شده تا كرامت افراد داراي معلوليت نيز مانند ساير 
افراد جامعه حفظ شده و مانند ساير كارگران از حقوق 
انس��اني برخورد باش��ند. او ادامه داد: اين برنامه سبب 
استثمار افراد داراي معلوليت خواهد بود. بنابراين ما سعي 
داريم در روز يكش��نبه با حضور در دفتر رييس مجلس 
شوراي اسلامي اعتراض خودمان را از طريق شبكه ملي 
افراد داراي معلوليت و انجمن حمايت از معلولان و جامعه 
معل��ولان ايران به وي منتقل كني��م و تلاش مي كنيم 
نمايندگان مجلس را قانع كرده تا اين بند از لايحه برنامه 
هفتم توسعه را تغيير داده يا حذف كنند. اين روانشناس و 
مدرس دانشگاه تصريح كرد: از نظر روانشناختي طراحان 
و نويسندگان اين برنامه با تدوين اين ماده از فصل يك 
برنامه هفتم ظاهرا براي افراد داراي معلوليت شهروندي 
درجه دو در نظر گرفته اند و شان و منزلتي براي افراد داراي 

معلوليت مانند ساير شهروندان قائل نبوده اند.

هشدار نسبت به استثمار معلولان توسط كارفرمایان
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

برنامه هاي پيشگيرانه قرباني 
سهم خواهي فردي

بازار پس از تپش ها  و نوسانات

 اظهارنظرهاي كارشناس��ان ح��وزه اجتماعي در 
اين موارد مورد توجه ق��رار نمي گيرد. در واقع آنها 
واقعيتي را بيان مي كنند كه مسوولان هيچ ميل و 
رغبتي به ديدن و شنيدن آن ندارند. مساله معتادان 
متجاهر در هر شهر و منطقه اي معلول علت هايي 
بي شمار است. نمي توانيم به راحتي از كنار علت هاي 
به وجود آورنده آن بگذري��م و بعد مدعي برطرف 
كردن معلول باش��يم. اقتصاد نابه سامان، افزايش 
حاشيه نشيني به دليل افزايش اجاره بهای مسكن، 
نداشتن امنيت شغلي و معيشتي بسياري از افراد 
جامعه، نداشتن دورنمايي از آينده كه بتواند افراد 
را اميدوار كند. افزايش طلاق و... همه و همه دلايلي 
هستند كه مي توانند منجر به اعتياد افراد شده و در 
مدت زماني كوتاهي آنه��ا را به معتاد متجاهر رها 
شده در خيابان تبديل كنند. در حال حاضر وضعيت 
اقتصادي باعث از هم پاش��يده ش��دن بسياري از 
خانواده ها مي شود، در اين شرايط چه زن چه مرد 
ممكن اس��ت براي التيام دردهاي خود به مصرف 
مواد مخدر پناه ببرد، در بسياري از شرايط افرادي 
كه به عنوان معت��اد متجاهر به مراك��ز بازپروري 
فرس��تاده مي ش��وند، همين افرادي هستند كه از 
خانه و كاشانه ش��ان رانده شده اند، اين افراد بعد از 
بهبود قرار است در كجا اقامت داشته باشند، آيا تنها 
فرستادن اين افراد به مراكز بازپروري مي تواند نقطه 
پاياني بر اعتياد آنها باشد. شايد به همين دليل است 
كه تلاش سالانه مسوولان براي ريشه كني حضور 
معتادان متجاهر در ش��هرها و مناطق مختلف نه 
تنها با موفقيت همراه نبوده است كه آمارها حكايت 
از افزايش حضور اين اف��راد در جامعه دارد. وقتي 
برنامه هاي پيشگيرانه قرباني بودجه هاي درماني 
مي شوند و افراد به دنبال سود خود از آسيب هايي 
اجتماعي هستند، نمي توان خيلي هم به موفقيت 

اين طرح ها اطمينان داشت.

 البته ريسك هايي در حال ورود به بازار هستند كه 
نمي توان آنها را ناديده گرفت. نمونه اين گزارش ها، 
گزارش ايران خودرو است كه عددي از درآمدها به 
شكل سنواتي تعديل كردند كه ظلم به سهامداران 
است. اگر حسابرس در گذشته اين موارد را پذيرفته 
بود، باي��د ديد چ��را بازگردانده ش��ده و اگر قبول 
نداشتند چرا در اين بازه زماني ارايه شده اند. معتقدم 
نهادهاي ناظر و حسابرسان بايد به اين موضوعات 
مهم توجه كنن��د، چرا كه هر حرك��ت جزئي هم 
مي تواند كليت بازار را تحت الش��عاع قرار بدهد. در 
جمع بندي مي توان گفت كه پس از اين نوس��ات 
كوتاه مدت مي توان اميدوار به بهتر شدن وضعيت 
بازار داش��ت و مي توان گفت كه اين روند در ادامه 

جاي خود را به ثبات مي دهد.

صدور مجوزهاي جدید تاسيس كودكستان درتابستان

بنا بر اعلام رييس س��ازمان ملي تعليم و تربيت كودك، 
اگرچه هنوز هيچ مجوز جديدي براي متقاضيان تاسيس 
كودكستان از سوي اين سازمان صادر نشده است اما با 
اتصال اين سازمان به درگاه ملي مجوزها، از ابتداي تيرماه 
مجوزهاي جديد به صورت الكترونيكي صادر مي شوند. 
مجتبي همتي فر با بيان اينكه هنوز هيچ مجوز جديدي 
براي تاسيس كودكستان ها از سوي سازمان ملي تعليم 
و تربيت كودك صادر نش��ده اس��ت، اظهار كرد: آماده 
اتصال به درگاه ملي مجوزها براي صدور مجوزهاي جديد 
تاسيس كودكستان هستم. گام هاي آخر انجام كارهاي 
فني براي اين اتصال در حال طي شدن است و اميدواريم 
تا ابتداي تيرماه اين امر محقق شود. او ادامه داد: همكاران 
ما و همكاران در وزارت اقتصاد و وزارت ارتباطات در حال 
تلاش براي تحقق اين امر هستند. با اتصال به درگاه ملي 
مجوزها علاوه ب��ر تطبيق مجوزهاي قديمي مي توانيم 
ثبت درخواس��ت ها براي تاس��يس كودكستان جديد 
)مهدكودك و پيش دبستان( را هم داشته باشيم. رييس 
سازمان ملي تعليم و تربيت كودك با اشاره به اينكه تاكنون 

اين سازمان از طريق سامانه اي كه خود طراحي كرده است 
اقدام به تطبيق مجوزهاي قديمي كودكستان ها كرده 
اس��ت اما مجوز جديدي براي كودكستان صادر نشده 
است، تصريح كرد: به لحاظ قانوني هرگونه صدور مجوز 
خارج از چارچوب درگاه ملي مجوزها غيرقانوني است و 
از اين رو با اتصال به درگاه ملي مجوزها ديگر منعي براي 
صدور مجوزهاي جديد كودكس��تان نخواهيم داشت و 
اميد داريم تا ابتداي تيرماه بتوانيم سامانه خود را به درگاه 
ملي مجوزها متصل كنيم. همتي فر توضيح داد: سياست 
خوبي در كشور دنبال شده و آن يكپارچه كردن درگاه هاي 
ارايه مجوز و الكترونيكي كردن مجوزها است. در اساسنامه 
سازمان ملي تعليم و تربيت كودك نيز تاكيد شده است كه 
تا زماني كه اين سازمان مستقر نشود نبايد مجوز جديدي 
صادر شود چراكه ابتدا بايد ساماندهي مراكز موجود انجام 
و تكليف آنها مشخص شود. از اين رو ما كار را آغاز كرده ايم 
و فرآيند ساماندهي و تطبيق كودكستان هاي موجود از 
طريق سامانه س��ازمان smttk.gov.ir در حال انجام 

است و تقريبا كارش تمام شده است.

جمع آوري۱۷۵ تن پلاستيك از حاشيه رودخانه جاجرود
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران با اشاره 
به پويش مردمي بي زباله از لتيان تا ماملو گفت: در قالب 
اين پويش طي س��ه روز در مجموع ح��دود ۱۷۵ تن 
پلاستيك از حاشيه رودخانه جاجرود جمع آوري شد. 
عليرضا مزيناني گفت: با توجه به اهميت حوضه هاي 
آبريز استان، بر اساس برنامه زمان بندي، پويش مردمي 
بي زباله در سطح اس��تان از ارديبهشت ماه و همزمان 
با هفته زمين پاك تا هفته محيط زيس��ت برگزار شد 
و اولي��ن برنامه اين پويش تحت عنوان پويش مردمي 
بي زباله از لتي��ان تا ماملو در ۷ ارديبهش��ت با حضور 
مسوولان، شهروندان و علاقه مندان به محيط زيست 
انجام ش��د. او با بيان اينكه در پويش مردمي بي زباله از 
لتيان تا ماملو طي سه روز در مجموع حدود ۱۷۵ تن 
پلاستيك در حاش��يه رودخانه جاجرود جمع آوري 
شد، اظهاركرد: با توجه به ماندگاري زياد پلاستيك در 
طبيعت و تخريب محيط زيست، ناگزير به استفاده كمتر 
از پلاس��تيك و جايگزيني آن با مواد سازگار با محيط 
زيست هستيم و در اين خصوص نياز به فرهنگ سازي 
در اين حوزه است. مزيناني در ادامه با اشاره به موضوع 

آلودگي هوا كه بيشتر در نيمه دوم سال گريبانگير شهر 
تهران اس��ت، گفت: در قانون هواي پاك وظايف همه 
دستگاه ها مشخص و خوشبختانه در سال ۱۴۰۲ براي 
اجراي اين قانون بودجه هم در نظر گرفته شده است. 
او با بيان اينكه محيط زيس��ت بر اساس قانون هواي 
پاك، مطالبه گري و نظارت بر عملكرد ساير دستگاه ها 
را بر عهده دارد، افزود: انتظار اين نيس��ت كه در س��ال 
۱۴۰۲ همه مشكلات مربوط به آلودگي هوا رفع شود 
اما اميدواريم با توجه به اقدامات صورت گرفته به ويژه در 
حوزه حمل و نقل عمومي، شاهد وضعيت هواي بهتري 

در تهران باشيم.

موج مهاجرت از دانشجویان و پرستاران و پزشكان به دانش آموزان رسيد

كوچ سرمایه هاي انساني همراه با معضلات اقتصادي و اجتماعي

به دنبال رويايي بهتر در سرزميني ديگر

تعادل|
 در حالي كه مس��وولان ب��ه فكر چانه زني 
براي بازگردان نخبگان وپيدا كردن راهي 
براي جلوگيري از مهاجرت فارغ التحصيلان رشته هاي 
مختلف دانش��گاهي بودن��د، اين بار م��وج مهاجرت به 
دانش آموزان رسيده اس��ت. نه تنها برنامه جلوگيري از 
مهاجرت و بازگردان نخبگان در رش��ته هاي مختلف به 
خصوص پزشكي و پرستاري موفقيت آميز نبوده كه حالا 
بسياري از خانواده ها به اين فكر افتاده اند تا فرزندان خود را 
در دوره هاي پايين تر آموزشي به خارج از كشور بفرستند 
تا هم از آموزش هاي بهتري برخوردار شوند و هم شانس 
زندگي در كش��ور ديگر را پيدا كنن��د. جايي كه حداقل 
مي توانند دورنمايي از زندگي براي خود ترس��يم كنند. 
جايي كه مي دانند با تلاش و درس خواندن و طي مدارج 
تحصيلاتي امكان زيادي وجود دارد تا شرايط مناسب براي 
ارايه استعدادها و توانايي هاي خود داشته باشند. جايي 
كه قرار نيس��ت براي استخدام و كار از بند »پ« استفاده 
كنند. آنجا ديگر نه پارتي به كار مي آيد و نه پول و البته قرار 
نيست يكي از شرايط استخدام داشتن نسبت خانوادگي با 
يكي از مسوولان باشد. به هر حال موج گسترده مهاجرت 
در كشور اين روزها نشان مي دهد كه بسياري از شرايط 
حاكم بر جامعه رضايت ندارند. تعداد بي شماري از جوانان 
نه امنيت شغلي دارند و نه مي توانند اميدي به آينده داشته 
باشند. حالا خانواده ها حتي آنها كه متمول هم نيستند به 
دنبال پيدا كردن راهي براي فرستادن فرزندانشان به خارج 

از كشور مي گردند. 

   مهاجرت به بحراني اجتماعي و اقتصادي 
و فرهنگي تبديل شده است

امان الله قرايي جامعه ش��ناس در اين ب��اره به »تعادل« 
مي گويد: متاسفانه بي توجهي مسوولان به شرايط موجود 
در جامعه باعث ش��ده است تا ميل به مهاجرت روزبه روز 
افزايش پيدا كند و اين مس��اله به بحران��ي اجتماعي و 
اقتصادي و فرهنگي براي جامعه ما تبديل شود. حالا ديگر 
هر خانواده اي كه توانايي مال��ي دارد يا مي تواند از اندك 
سرمايه باقي مانده برايش استفاده كند، اولين تصميمي كه 

مي گيرد راهي كردن فرزند نوجوانش براي ادامه تحصيل 
به خارج از كشور است.  او مي افزايد: شايد اين اتفاق براي 
خيلي از ما چندان مهم به نظر نرسد، اما وقتي با جامعه اي 
رو به رو هستيم كه در آينده اي نه چندان دور پيري جمعيت 
مي تواند مشكلات عديده فراواني را براي آن ايجاد كند، 
اين سيل مهاجرت ها معضلي است كه بايد هر چه زودتر 
برايش تدبيري انديشيده شود. قرايي در بخش ديگري از 
سخنانش مي گويد: متاسفانه برخي از مسوولان ما فكر 
مي كنند كه با تمام مشكلات مي توان به صورت قهري و 
دستوري مواجه شد و آنها را حل و فصل كرد اما در زمينه 
مهاجرت هيچ قانوني نمي تواند مانع خارج ش��دن افراد 
از كشور شود، اينكه مي گويند به پرستاران نامه ندهيد، 
به دانشجويان ريز نمره ندهند و... بيشتر به يك شوخي 
شبيه است. ما نمي توانيم بدون فراهم كردن امكانات يك 
زندگي مناسب كسي را مجبور به ماندن در كشور كنيم.  
اين جامعه شناس با اشاره به اينكه شرايط كنوني كشور 
بيشتر نااميدي را ترويج مي دهد، اضافه مي كند: متاسفانه 
شرايط كشور در حال حاضر چه از نظر اجتماعي و چه از 
نظر اقتصادي بيشتر بر پايه نااميدي شكل گرفته است. افراد 
نمي توانند دورنماي درستي از آينده خود داشته باشند، 
در اين شرايط هر كسي در هر موقعيت اجتماعي كه باشد 
ت��لاش مي كند تا خود را از اي��ن ورطه نجات دهد. دليل 
افزايش موج مهاجرت طي دو سال اخير در كشور همين 
مساله اس��ت. بايد باور كنيم كه دولت در پيشبرد اهداف 
جامعه موفق نبوده اس��ت. بايد باور كنيم كه مشكلات 
اقتصادي بخش اعظمي از بي نظمي جامعه را موجب شده 
است و بايد باور كنيم كه تا وقتي اميد به جامعه تزريق نشود، 
هيچ مانعي نمي تواند از خ��روج نخبگان، دانش آموزان و 

دانشجويان از كشور جلوگيري كند.

   كوچ سرمايه هاي انساني
به هر حال كوچ سرمايه هاي انساني از مسائل و معضلات 
اين روزهاي كشورما است، به طوري كه معضل فرار مغزها به 
تدريج به يك بحران اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي تبديل 
شده است و به گفته كارشناسان خسارات سالانه ناشي از 
خروج سرمايه هاي فكري بيش از سه برابر درآمدهاي نفتي 

كشور برآورد شده است. حالا چندسالي مي شود كه همه 
جا صحبت از مهاجرت دانش آموزان به گوش مي رسد و 
به يك امر عادي تبديل شده است. گرچه آمار رسمي در 
اين زمينه وجود ندارد اما رصدخانه مهاجرت با انتشار آمار 
مهاجرت نخبگان دانش آموزي در سالنامه مهاجرتي ۱۴۰۰ 
اطلاعات ديگري در اين باره نداده اس��ت. در اين سالنامه 
با تحليل آمار دريافت��ي از اداره كل گذرنامه در بازه زماني 
س��ال ۱۳۸۰ تا مرداد ۱۳۹۹ از مهاجرت ۱۵ تا ۳۷ درصد 
از رتبه هاي يك تا هزار آزمون سراسري، مشمولان بنياد 
ملي نخبگان و المپيادها سخن گفته شده بود كه از ميان 
آنان تنها ۲ و نيم تا چهار و نيم درصد به ايران بازگشته اند. 
خانواده هايي كه ديگر نمي خواهند فرزندشان در ايران باقي 
بماند و اگر تمكن مالي برقرار باشد براي فرستادن آنها به 
كشورهاي ديگر سراز پا نمي شناسند. مساله اينجاست كه 
بسياري از آنها كه مي روند ديگر ميلي به بازگشت ندارند و 
ترجيح مي دهند آينده خود را در كشور ديگري بسازند كه 

در آن امنيت شغلي و آرامش اجتماعي دارند.

   مهاجرت يك روند اجتماعي است اما...
محمد نادري جامعه شناس با بيان اينكه وضعيت فرهنگي 
مهاجران در مقصد بسيار مهم است، مي گويد: مهاجرت 
يك روند اجتماعي به ش��مار مي رود و پيامدهاي زباني، 
اجتماعي، فرهنگي و رواني گوناگون��ي دارد كه هويت و 
ارزش هاي مهاجر را دس��تخوش تغيير مي كند. در واقع 
مهاجرت سبب ايجاد برخوردها، ارتباطات گوناگون و ... در 
جامعه ميزبان مي شود كه گسترش اين عوامل موجب به 
وجود آمدن پديده دو زبانگي و چندزبانگي در سطح فردي 
و اجتماعي مي ش��ود زيرا مهاجر ناگزير به انطباق زباني و 
فرهنگي با جامعه ميزبان دس��ت مي زند و تلاش دارد به 
گونه اي كم و بيش عادي در جامعه جديد جايگاهي پيدا 
كند. او در ادامه مي افزايد: شناخت روحيات و نگرش هاي 
نوجوانان و جوان��ان دانش آموز و افرادي كه هنوز تصميم 
به مهاجرت نگرفته اند اما در آين��ده اي نه چندان دور به 
احتمال زياد به موضوع و مص��داق فرار مغزها و نيروهاي 
متخصص، بدل خواهند شد مي تواند به اتخاذ تصميم ها و 
تعيين راهبردهايي مناسب در تعليم و تربيت منجر شود كه 

شرايط روحي و زمينه هاي فكري را به گونه اي فراهم و آماده 
سازد كه دانش آموز به آساني هدف شكار مغزها قرار نگيرد 
يا خود مغزهاي آماده براي گريز يا مهاجران مجازي نباشد.

    تمكن مالي خانواده ها عاملي تأثيرگذار 
براي مهاجرت دانش آموزان

اين جامعه شناس با توضيح اينكه خانواده هايي كه از نظر 
مالي مش��كلي ندارند در صدر افرادي هستند كه فرزند 
دانش آموز خ��ود را روانه ديگر كش��ورها براي تحصيل 
مي كنند، مي گوي��د: خانواده هايي كه فرزندان ش��ان را 
با صرف هزينه ه��اي ميلياردي روانه كش��ورهاي ديگر 
به خصوص تركيه يا كانادا مي كنند تا تحصيل كنند اصولا 
نگاه غالب آنها انتفاع مالي از مدرك تحصيلي اس��ت كه 
متأسفانه در اين سال ها روند افزايشي به خود گرفته است. 
در واقع سرعت گرفتن سير مهاجرت جوانان و نوجوانان 
به سست ش��دن و تزلزل هويت يك كشور مي انجامد.  او 
مي افزايد: گذشته از برخي نظرات و ديدگاه هاي متناقضي 
كه در مورد فرار و مهاجرت مغرها وجود دارد، عده اي آن 
را در مجموع براي دانش  جهاني و پيش��رفت علوم مفيد 
دانسته اند و گروهي ديگر آن را براي كشور صادركننده و 
مبدأ سازنده ارزيابي كرده اند. دامنه پديده فرار مغزها در 

ايران گوياي اين واقعيت اس��ت كه امروزه جريان خروج 
نيروي انساني متخصص و برخوردار از سرمايه انساني بالا به 
صورت يك معضل سياسي، اقتصادي و اجتماعي در كشور 
درآمده و بيم ها و نگراني هاي زيادي را در كشور برانگيخته 
است. از اين رو ضرورت دارد كه بيش از هر كار به مطالعه و 
تحقيق درباره عواملي پرداخت كه مانع از مهاجرت نخبگان 

به خارج مي شود.

   مهاجرت يا كنكور!
فرشته روانسري، جامعه شناس نيز با اشاره به اينكه براي 
مهاجرت دانش آموزان بايد تمام جوانب سنجيده شود، 
تصريح مي كند: فردي كه مي خواهد تحصيلاتش را در 
يكي از كشورهاي خارجي ادامه دهد، بايد تمامي جوانب 
قضيه را بسنجد و درمورد آينده اش تصميم گيري كند. 
اگر دانش آموزي بخواهد مقطع كارشناس��ي را در يكي 
از دانش��گاه هاي خارج از كش��ور بخواند و پ��س از آن در 
همان كشور ادامه تحصيل دهد يا به كار بپردازد، تصميم 
بسيار خوبي گرفته و احتمال اشتغال او بيشتر مي شود. 
دانش آموزاني كه قصد تحصيل در دانشگاه هاي خارج از 
كشور را دارند، قبل از ورود به دانشگاه يك كشور خارجي 
كه زبان و فرهنگ متفاوتي نسبت به ايران دارد، با محيط 

آشنايي بيشتري پيدا كرده و براي رفتن به دانشگاه آماده 
مي شوند، در اين صورت دچار مشكلات كمتري مي شوند. 
همچنين با مهاجرت قب��ل از كنكور راحت تر مي توانيد 
براي كسب بورس��يه تلاش كنيد؛ يعني به جاي كنكور 
دادن مي توانيد براي تحقيق و پژوهش، يادگيري زبان، 
قوي كردن رزومه تحصيلي و كسب مهارت هاي هنري، 

فرهنگي و ورزشي وقت بگذاريد.

   راهكارهاي موثر براي جبران 
ناكارآمدي ها در حفظ سرمايه هاي اجتماعي

او در اين زمينه مي گويد: مهم ترين اصل اين اس��ت كه 
مديريت سياس��ي با مديريت علمي فرهنگي جايگزين 
شود. تجربه نشان داده مديريت سياسي قادر نيست اين 
روال را تغيير دهد. وقتي مديريت سياسي مي شود، تمام 
راهكارها و پيشرفت ها هم سياسي است. يكپارچه كردن و 
از ميان بردن موانع سند علمي آموزشي كشور بايد جدي 
گرفته شود و به صورت همگاني و يكپارچه اين سيستم 
مرحله به مرحله اجرا شود. همچنين تصويب قانون منع 
انتفاع از موسسات شبه آموزشي و بازارهاي كنكور از ديگر 
موارد مهمي است كه مي تواند دانش آموزان را دلگرم به 

سيستم آموزشي كشور كند.

گزارش


